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al n ə t Tibbi sığorta: 
sosial məmnunluq

x a l q q a z e t i . a z

Paşinyan yenə 
nala-mıxa vurdu
Onun Qərb üçün “demokrat”, Şərq üçün  

isə “saxtakrat” ampluası dəyişmir  
r ə ista  ha i i əti Avr a və R si a  

ə i ər lə ər  aras da v r x a da dava  
dir. B  v r x a r s si i səci ələ dirə  əsas 

cəhət rəva  ala a  d i f r asi a a s ə ə  
ri a ar və saxta ar si asətidir. 

Ba  a ir i l a i a  d ə  ir s  d ir   
 a r  s  da r  rada ə a  tdi ləri i  rada 

tərsi i s lə ir.  a  s   ili  ahidələri  
d ə ə əsas v rir i  a asta  si asi ha i i ə-
ti i  ə l ədə a  v rə lər  ə A ər a ca la -

asi ətləri  r alla as  ə də Avr a a və R si-
a a a a as da r t ax  v i var.  
a  i əsi l a a  rəs i rəva  ard c l  də i -
ə  si asət r t ə əsi i  sə ə i i  əh  ra-

da i lə di i i d ə iləri . B  ə ada  a i a  
d rd-  a  vaxt fər i ilə ir- iri ə idd a la alar  

ə i af a da s lh  və təhl əsi li i  ə ə da l -
 hə alt a sal r. B  ada  ər  l  lid rlə-

ri ilə r lərdə d rati ada  də  v r r   
d rat  s lhs vər i i stərir  M s va a səfəri 
a a  isə r slara alta la r. Yə i  i l  saxta-
arl  ri a arl  iti -t ə ə  il ir.

(ardı 5-ci səhifədə)

Azərbaycan–Qazaxıstan: 
sadiq dostlar,  
etibarlı tərəfdaşlar

Azərbaycan–Qazaxıstan əməkdaşlığı strateji 
tərəfdaşlıq münasibətləri əsasında inkişaf edir. 
Belə bir vəziyyət Xəzər hövzəsi regionu, Orta 
Asiya–Cənubi Qafqaz və Türk Dövlətləri Təşkilatı 
coğrafiyasında əhəmiyyətli dəyişikliklərə müsbət 
təsir göstərir. Bakı–Astana arasında mövcud 
səmimi əlaqələr, eyni zamanda, Orta Dəhliz 
layihəsinin inkişafını da sürətləndirir. Bununla 
yanaşı, hər iki ölkənin zəngin enerji daşıyıcıları 
potensialına malik olması da strateji tərəfdaşlıq 
münasibətlərini getdikcə möhkəmləndirir. 

(ardı 6-cı səhifədə)

Ağ evin Ermənistana 
“demokratiya” ianəsi

 baş a lma la ll t  ərb rmən tan  
a an arma  t amət n ə çal şmalar n  

a am t r r   t amət ə n a m  
a m n tra a n n n r ə 202 -c  mal ə l n ə 

rmən tana 2 m l n llar məblə n ə ar m 
tərmə  tə l  tmə r  əbər  rnal tlər üçün 

ç r  ənənə  br n ə lət artam nt n n 
mətb at mət n n rə bər  t  ll r aç la b

(ardı 5-ci səhifədə)

Vergi Xidməti  
iqtisadi çağırışları  
çevik cavablandırır
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Füzuli Beynəlxalq Hava Limanında qarşılanma 

Azərbaycan Respublikasında dövlət səfərində olan Qazaxıstan Respublikasının Prezidenti Kasım-
Jomart Tokayev martın 12-də Füzuli rayonuna gəlib.

Hər iki ölkənin Dövlət bayraqlarının 
dalğalandığı Füzuli Beynəlxalq Hava Limanında 
ali qonağın şərəfinə fəxri qarovul dəstəsi 
düzülmüşdü.

Qazaxıstan Respublikasının Prezidenti 
 Kasım-Jomart Tokayevi Azərbaycan Respublika-
sının Prezidenti İlham Əliyev qarşıladı.

Şəhərin baş planı ilə tanışlıq 

Martın 12-də Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev və Qazaxıstan 
Respublikasının Prezidenti Kasım-Jomart Tokayev 
Füzuli şəhərinin baş planı ilə tanış olublar.

Ağdam, Füzuli və Xocavənd rayonlarında 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin xüsusi 
nümayəndəsi Emin Hüseynov dövlət başçılarına 
Füzulidə görülən və həyata keçiriləcək işlər barə-
də məlumat verdi.

Bildirildi ki, baş planda 2040-cı ilədək Füzuli 
şəhərinin inzibati ərazisinin 1943 hektara, əhali-
sinin 50 min nəfərə çatdırılması nəzərdə tutulur. 
Şəhərdə rahat və müasir həyat şəraitinin təmin 
edilməsi üçün orta və azmərtəbəli yaşayış binala-
rı, həyətyanı torpaq sahələri olan fərdi evlər inşa 
ediləcək, təhsil, səhiyyə, mədəniyyət, istehsalat 
müəssisələri, rekreasiya və digər təyinatlı zonalar 
yaradılacaq.

Yaşayış ərazilərinin sıxlığının müəyyənləşdiril-
məsində proqnozlaşdırılan əhali sayı ilə yanaşı, 
təklif edilən digər şəhər xidmətlərinin yerləşməsi 
də nəzərə alınıb. Məşğulluğun və sosial xidmət-
lərin təmini üçün şəhərdə 9 ümumi və orta təhsil 
müəssisəsi, 13 məktəbəqədər təhsil müəssisə-
si, peşə təhsili müəssisəsi, internat tipli musiqi 
məktəbi, xəstəxana, idman və sağlamlıq mərkə-
zi, mədəniyyət mərkəzi, inzibati mərkəz, idman 
kompleksinin inşası, Qələbə və Memorial park, 6 

məhəllə parkı və şəhər meydanının, ərazisi 150 
hektardan çox olan ekoparkın salınması planlaş-
dırılıb. 

Xüsusi vurğulandı ki, ötən ilin avqustunda 
Füzuli şəhərində Özbəkistanın hədiyyəsi olan 
960 şagird yerlik Mirzə luqbəy adına məktəbin, 
bu gün isə Kurmanqazı adına şaq Yaradıcılıq 
Mərkəzinin istifadəyə verilməsi füzulililər üçün 
unudulmaz hədiyyə olmaqla yanaşı, ölkələrimizin 
və xalqlarımızın dostluğunun, qardaşlığının sar-
sılmazlığının daha bir göstəricisidir. 

Diqqətə çatdırıldı ki, baş planda Füzuli şəhəri-
nin dayanıqlı inkişafı, ağıllı həllər əsasında qurul-
ması və insanların sağlam həyatını təmin etmək 
üçün ən müasir şəhərsalma yanaşmaları tətbiq 
edilib.

Qazaxıstan Prezidenti Kasım-Jomart Toka-
yevə işğalçı Ermənistanın 30 il ərzində Füzuli ra-
yonunun ərazisində törətdiyi dağıntılar, vandalizm 
aktları barədə də məlumat verildi.

Qazaxıstan Prezidenti Kasım-Jomart Tokayevin Azərbaycana dövlət səfəri

Bayden qalib 
gələ bilərmi?

İmanqalinin “erməni elitası” 
və Moskvanın İrəvandan 
siyasi ayıqlıq gözləntisi

Qarabağın dirçəlişi Türk dünyasından güc alır

ə ə  

“Euronews” 
COP29-a 

hazırlıqdan 
reportaj 
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Prezidentlər Füzulidə Kurmanqazı adına  
Uşaq Yaradıcılıq Mərkəzinin açılış mərasimində 

Martın 12-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev və Qazaxıstan 
Respublikasının Prezidenti Kasım-Jomart Tokayev Füzuli şəhərində inşa olunan 
Kurmanqazı adına Uşaq Yaradıcılıq Mərkəzinin açılış mərasimində iştirak ediblər.

Dövlət başçıları tədbirdə Azərbayca-
nın mədəniyyət və incəsənət xadimləri, 
Füzuli şəhər sakinləri və Kurmanqazı 
adına şaq Yaradıcılıq Mərkəzində təhsil 
alacaq uşaqlarla görüşüblər.

a ax sta  r id ti as - 
art T a v d di  

– Sizi burada, müqəddəs Azərbaycan 
torpağında görməyimə çox şadam. 

Bildiyiniz kimi, mən dünən və bu gün 
ölkənizdə dövlət səfərindəyəm. Çox şa-
dam ki, bu səfər tam uğurla – dövlətlə-
rimiz arasında çoxşaxəli əməkdaşlığın 

gələcək inkişafına ən ciddi təkan verəcək 
son dərəcə mühüm sənədlərin imzalan-
ması ilə başa çatır. Biz qardaş xalqlarıq, 
müttəfiqik, strateji tərəfdaşıq. Bunlar tək-
cə sözlər deyil, həm də ölkələrimizin hö-
kumətlərinin görəcəyi böyük iş həcmlə-
ridir, çünki razılaşmalar çox ciddidir, çox 
böyükdür və şübhəsiz, onlar iqtisadiyyat-
larımızın inkişafına impuls verəcək ki, bu 
da çox vacibdir. Ona görə də dövlətləri-
miz arasında əməkdaşlığın gələcəyinə 
böyük nikbinliklə baxıram. 

Mədəni-humanitar sahədə əlaqələrin 
inkişafına, möhkəmləndirilməsinə böyük 
diqqət yetiririk. Burada Qazaxıstan mə-
dəniyyət günləri böyük müvəffəqiyyət-
lə keçirildi. Dünən səmimi qəbula görə 
minnətdarlığımı bildirdim. Azərbaycanın 
mədəniyyət xadimlərini Qazaxıstanda 
gözləyirik. 

Azərbaycanın hörmətli Preziden-
ti İlham Heydər oğlu Əliyevin Sumqa-
yıt şəhərində bir küçəyə Qazaxıstanın 
məşhur maarifçisi Axmet Baytursınovun 
adının verilməsi qərarına görə ona çox 
minnətdaram. Eyni zamanda, ötən il biz 
hörmətli Prezidentlə paytaxtımızda dahi 
dövlət xadimi Heydər Əliyevin şərəfinə 
adlandırılmış küçənin açılışını etdik. Belə 
təmaslar, şübhəsiz ki, davam edəcəkdir. 

Sizi bir daha müqəddəs Ramazan ayı 
münasibətilə təbrik edirəm. Sizə ən xoş 

arzularımı çatdırıram.
Bu Mərkəz Qazaxıstan xalqı adından 

bizim hədiyyəmizdir. Hökumətin tapşırı-
ğına və mənim şəxsi göstərişimə əsasən 
“BI Group” özəl şirkəti bu hədiyyəni sə-
mimi-qəlbdən, bütün xalqın adından təq-
dim edir. Zənnimcə, bu obyekt şübhəsiz 
ki, ölkələrimiz arasında rifahın, bütün 
əlaqələrin, hərtərəfli münasibətlərin möh-
kəmləndirilməsinə töhfə olacaq. 

Sizə uğurlar, tərəqqi arzulayıram. 
Heç bir şübhə yoxdur ki, Azərbaycanın 
müqəddəs regionu güclü inkişaf edəcək. 

İndicə gələcəyə dair planla tanış olduq və 
əlbəttə ki, o, miqyası və intensivliyi ilə bizi 
valeh edir. Sağ olun

* * *
A ər a ca  r id ti lha  

 li v d di  
– Hörmətli Kasım-Jomart Tokayev, 

çox sağ olun  
Füzulililər, ictimaiyyətimiz və bütün 

Azərbaycan xalqı adından Sizə bu qar-
daş hədiyyəsinə görə bir daha təşəkkü-
rümü bildirmək istəyirəm. Azad olunmuş 
torpaqlarda şaq Yaradıcılıq Mərkəzinin 
yaradılması Sizin şəxsi təşəbbüsünüz-
dür. Ötən dəfə – ilyarım əvvəl Azərbay-
cana səfəriniz zamanı bu Mərkəzin təq-
dimatı oldu və bir il ərzində Mərkəz tikildi, 
bu gün onun rəsmi açılışıdır. Mərkəz qa-
zax xalqının böyük oğlu Kurmanqazı-
nın adını daşıyır. Dünən biz Sizinlə da-
nışırdıq ki, bu, təkcə şaq Yaradıcılıq 
Mərkəzi deyil, həm də Qazaxıstan ilə 
Azərbaycan arasında dostluq və qardaş-
lıq mərkəzi olacaq. Hər bir belə layihə 
Azərbaycan xalqının qəlbini riqqətə gəti-
rir, çünki 30 il ərzində bu balaca uşaqların 
valideynləri, babaları və nənələri bir arzu 
ilə – öz torpaqlarına qayıtmaq arzusu ilə 
yaşayıblar. Onlar qayıtdıqda dağıdılmış, 
yerlə-yeksan edilmiş Qarabağı gördülər, 
əlbəttə, çox acı hisslər yaşadılar. Bu 
qayıdışın ağrılı-acılı və eyni zamanda, 

sevinc hissləri bir-birinə qarışmışdı. İndi 
qardaş Qazaxıstanın köməyi ilə Füzulidə 
çox gözəl şaq Yaradıcılıq Mərkəzi açılır. 
Bu təşəbbüsə görə Sizə səmimi-qəlbdən 
minnətdarıq. Bu, azərbaycanlıların, bu-
rada yaşayanların və yaşamayanların, 
buraya gələn və bu gözəl binanı görən 
hər kəsin yaddaşında qalacaq. Ən başlı-
cası, buraya gələn, əksəriyyəti Bakıdan, 
Sumqayıtdan və digər böyük şəhərlər-
dən olan uşaqlar öz qəlblərinin səsi və 
əcdadlarının çağırışı ilə tədbirdə iştirak 
edirlər. Diqqət yetirdikdə görürük ki, bu-
rada – Füzulidə yaşayan insanlar, onla-
rın əksəriyyəti Füzulinin işğalı dövründə 
dünyaya gəliblər, yaxud çox balaca olub-
lar. Demək olar ki, onlar öz doğma şəhə-
rini, öz rayonunu görməyiblər, amma bu 
torpağa məxsus olduqları, uğrunda mü-
barizə apardığımız, döyüşdüyümüz, qan 
tökdüyümüz və uşaqlarımızı itirdiyimiz 
müqəddəs Qarabağ torpaqlarına aid ol-
duqları üçün buraya qayıdıblar.

Bu gün, Qarabağın dirçəldiyi bir vaxt-
da əziz qardaşımızı, Türk dünyasının ən 
böyük ölkəsinin, sürətli inkişafa malik, 
beynəlxalq arenada iri aktor olan, Azər-
baycanın müttəfiqi qardaş Qazaxısta-
nın Prezidentini salamlamaqdan böyük 
şərəf hissi duyuruq. Siz yəqin ki, bizim 
dünənki görüşlərimizi izləmisiniz, həmçi-
nin axşam da bizimlə birlikdə olmusunuz. 
Yəqin ki, bu ab-havaya nüfuz etmisiniz. 
Ünsiyyətimizin bütün işgüzar komponenti 
ilə yanaşı, məhz mənəvi bağlar bizə güc 
verir. Sizi təbrik edirəm və sizin adınız-
dan bir daha Kasım-Jomart Tokayevə 
təşəkkürümü bildirmək istəyirəm. 

r id t as - art T a v  
Azərbaycanın gənc vətəndaşlarına, 
müqəddəs Füzuli sakinlərinə ayrıca səa-
dət, uğurlar arzulamaq istəyirəm.

r id t lha  li v  Mən bizim 
nümayəndələri təqdim edim. Azərbaycan 
Yazıçılar Birliyinin sədri Anar. 

r id t as - art T a v  
Bəli, tanıyıram.

r id t lha  li v  Konserva-
toriyanın rektoru. Xalq yazıçısı, yəqin ki, 

Siz onun da kitablarını bilirsiniz. 
al  a s  i i  A d lla v  

Mən onun atası haqqında yazmışam. 
r id t as - art T a v  

Sizə təşəkkür edirəm   
r id t lha  li v  Milli Kon-

servatoriyanın rəhbəri. Memarlar İttifaqı-
nın sədri. 

M arlar ttifa  sədri l a  
as adə  Mən qazax adı daşıyıram, 

adım Elbaydır. Atam mənə cəbhədə hə-
lak olmuş dostunun adını qoyub. 

r id t lha  li v  Məşhur ki-
norejissor Oqtay Mirqasımov, Rəssamlıq 
Akademiyasının rektoru Xalq rəssamı 
Natiq Əliyev, bizim gənc füzulililərimiz, 
istedadlarımız buradadırlar.

M əlli  Məhi  Or c va   Hörmətli 
cənab prezidentlər  Sizi Azərbaycan mə-
dəniyyətinin qədim tarixi mərkəzi olan 
Qarabağ torpağında salamlayırıq. Cənab 
Prezident İlham Əliyev, Sizə minnətdarıq 
ki, bizi öz torpağımıza qaytarmısınız. Biz 
Sizə və şanlı Ordumuza minnətdarıq. 

Bu gün bizim və uşaqlarımız üçün 
əlamətdar gündür. Bu gün Qazaxıstan 
milli mədəniyyətinin böyük nümayəndə-
si, qazax xalq musiqisinin patriarxı Kur-
manqazı Saqırbayulının adını daşıyan 
Füzuli şaq Yaradıcılıq Mərkəzinin açı-
lışıdır. Biz Qazaxıstan Prezidenti cənab 
Kasım-Jomart Tokayevə və onun sima-
sında bütün Qazaxıstan xalqına belə 
gözəl Mərkəzə görə minnətdarıq. Bütün 
füzulililər adından uşaq yaradıcılığı fəa-
liyyətinə göstərilən qayğıya görə iki döv-
lətin liderlərinə çox təşəkkür edirik. 

Bu Mərkəzdə uşaqlar təkcə Azərbay-
can deyil, həm də qazax mədəniyyətini 
öyrənəcəklər. Kurmanqazı adına şaq 
Yaradıcılıq Mərkəzi Qazaxıstan ilə Azər-
baycan arasında dostluğun rəmzi olacaq. 

r id t as - art T a v  
Sağ olun. Həqiqətən Kurmanqazı qazax 
musiqisinin nəhəngidir, demək olar ki, 
Türk mədəniyyətinin ayrılmaz hissəsi-
dir. Kurmanqazının adı olmadan qazax 
musiqisini təsəvvür etmək çətindir. Ona 
görə də deməliyəm ki, onun musiqisi çox 

dinamikdir və indiyədək çox müasirdir. 
Məşhur “Küy Sarı Arka” indiyədək böyük 
həyəcanla dinlənilir. 

r id t lha  li v  Əlbəttə, 
uşaqlar burada onun yaradıcılığını öy-
rənəcəklər. 

* * *
Dövlət başçıları Kurmanqazı adına 

şaq Yaradıcılıq Mərkəzinin rəmzi açılı-
şını bildirən lenti kəsdilər.

Sonra xatirə şəkli çəkdirildi. 
Prezidentlər şaq Yaradıcılıq Mərkə-

zində yaradılan şəraitlə tanış oldular. 
Qeyd edək ki, Prezident Kasım-Jo-

mart Tokayevin təşəbbüsü ilə inşa olu-
nan Kurmanqazı adına şaq Yaradıcılıq 
Mərkəzi qardaş qazax xalqının Azərbay-
can xalqına hədiyyəsidir. Təməli 2023-cü 
ilin martında qoyulan Mərkəz 1,5 hektar 
ərazidə yaradılıb. Obyektin tikinti sahəsi 
2700 kvadratmetrdir. İkimərtəbəli bina-
da 600 uşağın bir neçə növbədə mək-
təbdənkənar təhsil alması üçün hər cür 
şərait yaradılıb. Burada mühazirə zalı, 
şahmat və kulinariya sinifləri, incəsənət 
və heykəltaraşlıq studiyası, xoreoqrafiya 
və idman zalı, səsyazma kabineti, musiqi 
və vokal sinfi, foto-video montaj, veb-di-
zayn və robototexnika kabinetləri, akt 
zalı, 3D modelləşdirmə sinfi var. Mərkəz-
də IT-startaplara və Azərbaycanın milli 
mədəniyyətinə, o cümlədən xalçaçılıq 
sənətinə xüsusi diqqət yetiriləcək. 

Vurğulandı ki, layihəni “BI Group” 
şirkəti hazırlayaraq həyata keçirib. Tikin-
tidə qabaqcıl texnologiyalardan və şirkə-
tin illər ərzində qazandığı təcrübədən 
istifadə olunub. Şirkət müasir mühəndis 
həlləri və təhsil obyektlərinin tikintisi nöq-
teyi-nəzərindən yüksək səviyyəli peşəkar 
təcrübəyə malikdir. 

Qeyd edək ki, yeni təhsil kompleksi 
üçün Kurmanqazı adının seçilməsi də 
təsadüfi deyil. Görkəmli musiqiçinin əf-
sanəvi əsərləri bütün Türk dünyasının 
mirasına çevrilib. Mərkəzin yaradılma-
sı Azərbaycan və Qazaxıstan arasında 
ikitərəfli münasibətlərin daha da möh-
kəmlənməsinə, gənclərin keyfiyyətli təh-
silinə, regionda yaradıcılığın, idmanın və 
elmin inkişafına töhfə vermək məqsədi 
daşıyır.

* * *
r id t as - art T a v  

Bu avtobus bizim hədiyyəmizdir. Qa-
zaxıstanın uşaqlara ərməğanıdır, istifa-
də etmələri üçündür. Üzərində “Balalar” 
yazılıb. 

r id t lha  li v  Sağ olun
a ax sta  a ə dəsi  Qazaxıs-

tanda yığılıb. 
r id t lha  li v  Çox sağ 

olun  
r id t as - art T a v  

Çox şadam ki, Sizin xoşunuza gəldi. Bu, 
bizim Azərbaycan xalqına səmimi hədiy-
yəmizdir. Bilirəm ki, Azərbaycanın poten-
sialı böyükdür və Siz özünüz də bütün 
bunları edə bilərsiniz, amma biz həmişə 
qardaşlıq hisslərimizi ifadə etməliyik və 
belə maddi formada. 

Təd iri  i tira lar  Sizə təşəkkür 
edirik  

Mərkəzi Rayon Xəstəxanasının 
layihəsi ilə tanışlıq 

Martın 12-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev və 
Qazaxıstan Respublikasının Prezidenti Kasım-Jomart Tokayev Füzulidə inşa 
olunacaq Mərkəzi Rayon Xəstəxanasının layihəsi ilə tanış olublar.

Səhiyyə naziri Teymur Musayev 
dövlət başçılarına xəstəxanada yaradı-
lacaq şərait barədə məlumat verdi.

Bildirildi ki, Baş plan layihəsinə 
əsasən 180 çarpayılıq yeni xəstəxa-
na 4,5 hektar ərazidə inşa olunacaq. 
Xəstəxananın inşasında Qazaxısta-
nın “BI Group” və bir sıra Azərbaycan 
şirkətləri iştirak edəcək. Bu tibb oca-
ğında inzibati bina, qəbul, terapiya, 
kardiologiya, nevrologiya, cərrahiyyə, 
travmatologiya-ortopediya, oftalmologi-
ya, otorinolorinqologiya, pediatriya, do-
ğum, ginekologiya, yoluxucu xəstəliklər, 
anesteziologiya-reanimasiya, hemodia-
liz şöbələri və əməliyyat bloku fəaliyyət 
göstərəcək.

Xəstəxananın ambulator xidmət his-
səsi isə konsultativ poliklinika, uşaq po-

liklinikası, şüa-diaqnostika, funksional 
diaqnostika, fizioterapiya və tibbi bərpa 
şöbələrindən, klinik diaqnostika labora-
toriyasından və aptekdən ibarət olacaq. 
Müalicə ocağı ən müasir tibbi avadan-
lıqlarla təchiz ediləcək. 

Diqqətə çatdırıldı ki, xəstəxana ilə 
yanaşı, eyni ərazidə Gigiyena və Epide-
miologiya Mərkəzi, Təcili Yardım Stan-
siyası və Məhkəmə-Tibbi Ekspertiza 
və Patoloji Anatomiya Mərkəzi də inşa 
ediləcək.

Burada rayon sakinlərinə yüksək 
səviyyədə tibbi xidmət göstərmək üçün 
hər cür şərait yaradılacaq. Beləliklə, 
öz doğma yurdlarına qayıdacaq rayon 
sakinləri bu tibb ocağının istifadəyə ve-
rilməsi ilə hərtərəfli tibbi xidmətlə əhatə 
olunacaqlar.

Qardaş ölkələrin liderləri Şuşada 
Martın 12-də Azərbaycan 

Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev və Qazaxıstan Respublikasının 
Prezidenti Kasım-Jomart Tokayev Şuşa 
şəhərinə səfər ediblər.

Dövlət başçıları Azərbaycanın tanın-
mış şəxsiyyətləri Natəvanın, Bülbülün 
və Üzeyir Hacıbəylinin işğal dövründə 
Şuşada ermənilər tərəfindən gülləbaran 
edilmiş heykəllərinə baxdılar.

Bildirildi ki, işğal zamanı ermənilər 
həmin heykəlləri Ermənistana apara-
raq əritmək istəyiblər. lu öndər Heydər 
Əliyevin təşəbbüsü ilə həmin heykəllər 
Ermənistandan alınaraq Azərbaycana 
gətirilib və Bakıda İncəsənət Muzeyinin 
həyətində saxlanılıb. Şuşa işğaldan azad 
olunduqdan sonra həmin heykəllər Pre-
zident İlham Əliyevin göstərişi ilə əvvəlki 
yerlərinə qaytarılıb.

Prezident İlham Əliyevə və Prezident 
Kasım-Jomart Tokayevə Şuşanın Baş 
planı barədə məlumat verildi. 

Azərbaycan Respublikası Prezidenti-
nin Şuşa rayonunda xüsusi nümayəndə-
si Aydın Kərimov bildirdi ki, şəhərin Baş 
planı hazırlanarkən onun tarixi əzəməti-
nin qorunub saxlanılması əsas götürülüb. 
Azərbaycanın mədəniyyət paytaxtında 
həyata keçirilən bütün layihələr tarixlə 
müasirliyin vəhdəti üzərində qurulub. Baş 
planda Şuşada orta, yüksək və qarışıq 
sıxlıqlı yaşayış binalarının inşası, şəhər 
mərkəzinin, yeni tikiləcək və qorunub 
saxlanılacaq tarixi binaların və abidələ-
rin yerləri əksini tapıb. Hazırda Baş plan 
əsasında Şuşada bərpa və yenidənqur-
ma işləri davam etdirilir.

Natəvan bulağı ilə tanışlıq zama-
nı qeyd olundu ki, Şuşa işğaldan azad 
edildikdən qısa müddət sonra istifadəyə 
verilən “Xan qızı” bulağı şəhərin məşhur 
məkanlarından biridir. Xan qızı Xurşid-
banu Natəvan təkcə şairə kimi deyil, xe-
yirxahlığı ilə də tanınırdı. Natəvanın vax-
tilə şəhərə çəkdirdiyi su xətti “Xan qızı” 
bulağı adı ilə məşhur idi. İşğal dövründə 
suyu quruyan bulaq yenidən sakinlərin 
və şəhərin qonaqlarının istifadəsindədir.

Prezidentlər daha sonra Heydər Əli-
yev Fondu tərəfindən bərpa edilən Ya-

radıcılıq Mərkəzində “Heydər Əliyev və 
Qarabağ” sərgisinə baxdılar. 

Azərbaycan Respublikası Preziden-
tinin köməkçisi Anar Ələkbərov dövlət 
başçılarına Mərkəz və sərgi barədə mə-
lumat verdi.

Bildirildi ki, Yaradıcılıq Mərkəzi 
 Heydər Əliyev Fondu tərəfindən aparı-
lan bərpa işlərindən sonra ötən il mayın 
 10-da istifadəyə verilib. Bina ölkə əhə-
miyyətli memarlıq abidəsi siyahısındadır. 

Qeyd edildi ki, “Heydər Əliyev və Qa-
rabağ” sərgisində ulu öndərin Qarabağda 
sosial, iqtisadi, siyasi və mədəni inkişaf 
sahələrindəki xidmətlərini əks etdirən 
nadir fotoşəkillər, sənədlər və videoma-
teriallar nümayiş olunur. Həmçinin sər-
gidə Ümummilli Liderin vaxtilə Qarabağa 
səfərlərinə, burada keçirdiyi görüşlərə, 

müxtəlif tədbirlərə aid fotolar yer alıb.
Məlumat verildi ki, 1969-cu ildən eti-

barən Qarabağın və Şərqi Zəngəzurun 
tarixində böyük dönüş dövrü başladı. 
Doğma xalqının böyük təəssübkeşi olan 
Heydər Əliyev mürəkkəb tarixi şəraitdə 
bölgə həyatının bütün sahələrində geniş 
islahatlar aparmağa nail oldu. 1979-cu il 
yanvarın 12-də Ümummilli liderin iştirakı 
ilə Ağdam–Xankəndi dəmir yolu açıldı. 
Bu, ulu öndər Heydər Əliyevin Qarabağın 
Azərbaycanın digər rayonlarının təsərrü-
fat və iqtisadi cəhətdən daha çox birləş-
dirilməsi baxımından strateji addımı və 
böyük tarixi xidməti idi. lu öndər Şuşa-
nın inkişafına da xüsusi əhəmiyyət verir 
və bu istiqamətdə ardıcıl tədbirlər həyata 
keçirirdi.

(ard  -c  səhifədə)
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Qardaş ölkələrin liderləri Şuşada 

(əvvəli -ci səhifədə)

Sonra prezidentlər Saatlı məscidin-
də oldular. Məlumat verildi ki, məscid 
 1883-cü ildə memar Kərbəlayi Səfixan 
Qarabağinin layihəsi əsasında inşa 
olunub. XIX əsrin memarlıq abidəsi 
olan Saatlı məscidinin inşa edildiyi yer-
də əvvəllər Molla Pənah Vaqifin dərs 
dediyi bir-birinə bitişik mədrəsə və 
məscid binaları olub. Şuşa şəhəri işğal 
altında olduğu müddətdə digər məs-
cidlər kimi, Saatlı məscidi də ermənilər 
tərəfindən dağıdılmışdı. 2021-ci ilin 
dekabrından məsciddə Heydər Əliyev 
Fondu tərəfindən bərpa işlərinə başla-
nılıb və ötən ilin may ayında məscidin 
açılışı olub.

Dövlət başçıları daha sonra Bülbü-
lün ev-muzeyində oldular. 

Muzey barədə məlumat verən Po-
lad Bülbüloğlu bildirdi ki, ümummilli li-
der Heydər Əliyevin göstərişi əsasında 
keçmiş Şuşa Şəhər Xalq Deputatları 
Sovetinin İcraiyyə Komitəsi 1982-ci il 
31 avqust tarixli qərarı ilə Bülbülün do-
ğulduğu və yaşadığı evin muzeyə çev-
rilməsi barədə qərar qəbul edib. Bina 
1982–1983-cü illərdə təmir olunub, 
muzey ekspozisiyası qurulub və önün-
də inzibati bina inşa edilib. Ev-muzeyi 
1992-ci ildə Birinci Qarabağ müharibə-
si zamanı erməni vandalizminə məruz 
qalaraq fəaliyyətini dayandırıb. Şuşa 
işğaldan azad olunduqdan sonra isə 

Bülbülün ev-muzeyində də bərpa işləri 
aparılıb və 2021-ci il avqustun 29-da 
muzeyin açılışı olub.

Azərbaycan və Qazaxıstan prezi-
dentləri Cıdır düzündə də oldular. 

Ali qonağa məlumat verildi ki, Cıdır 
düzü Şuşanın rəmzlərindən biri, tarixən 
cıdır yarışlarının və Qarabağ xanlığı 
dövründən yerli türk əhalinin Novruz 
bayramını və digər el şənliklərini keçir-
diyi ərazidir.

Sonra dövlət başçıları XIX əsrin or-
talarında Qarabağ memarlıq məktəbinə 
xas tərzdə inşa edilmiş üç yaşayış bi-
nasından ibarət “Yasəmən” otelində ol-
dular.

Bildirildi ki, Şuşa şəhərinin Köçər-
li küçəsində yerləşən və işğal zamanı 
dağıdılan həmin binalar Heydər Əliyev 
Fondu tərəfindən bərpa edilərək otel 
kimi istifadəyə verilib. Autentik üslubda 
bərpa edilən “Yasəmən” otelinin eks-
teryeri və interyeri buraya gələnləri orta 
əsr Şuşasına qaytarır. Otel “double”, 
“t in” və “junior” otaqların olduğu iki 
korpusdan, restoran və bir neçə terras-
dan ibarətdir. Qonaqlar otelin həyətində 
dövrünün üslubuna uyğun salınan bağ-
çada və terrasda dincələ, şəhərin mən-
zərəsini seyr edə bilərlər. Terrasdan 
Mehmandarovların malikanə komplek-
sinə və ümumi şəhərə gözəl mənzərə 
açılır. Otelin interyeri, otaqları xüsusi 
dizayn edilib. Buradakı hər bir element, 
əşya məhz bu dizayna uyğun seçilib. Bu 
da qonaqlarda nostalji hisslər yaradır.

Mədəniyyət paytaxtı Şuşa ilə tanış-
lıq ali qonaqda dərin təəssürat doğurub.

A RTA

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
Zati-aliləri cənab İlham Əliyevə

ati-aliləri
Sizi seçkilərdə qələbəniz münasibətilə təbrik edirəm.
Sizi əmin edirəm ki, Yunanıstan xalqlarımızın mənafeyi, eləcə də daha geniş regi-

onda sabitlik naminə qarşılıqlı maraq doğuran bütün sahələrdə ikitərəfli əməkdaşlığı-
mızı inkişaf etdirmək istəyir.

Zati-aliləri, xahiş edirəm ən yüksək ehtiramımı qəbul edəsiniz.
r ətlə

aterina S A K E L L A R O P U L U ,  
Yunanıstan espu likasının re identi

* * *
r ətli cə a  r id t

Yenidən Azərbaycan Respublikasının Prezidenti seçilməyiniz münasibətilə Sizə ən 
səmimi təbriklərimi çatdırır, regional və beynəlxalq əlaqələrə töhfə verəcək vəzifənizin 
icrasında uğurlar arzulayırıq. 

Liviya Dövləti ilə dost Azərbaycan Respublikası arasında yüksək səviyyəli müna-
sibətləri vurğulamaqla yanaşı, ümumi maraq doğuran məsələlərdə Sizinlə gələcək 
əməkdaşlığı səbirsizliklə gözləyirik. Bütün sahələrdə və səviyyələrdə ikitərəfli əmək-
daşlıq münasibətlərini möhkəmləndirən dost ölkələrimiz üçün ortaq məsələlərə xüsusi 
diqqət yetirəcəyinizə əminliyimizi ifadə edirik. 

Dərin hörmət və ehtiramımı qəbul etməyinizi xahiş edirəm.   

ə əmməd Yunis Fİ ,  
i iya ləti re ident urasının Sədri

Ramil Usubov Gürcüstanda 
Martın 12-də Gürcüstanın Baş naziri 

İrakli Kobaxidze Tbilisidə səfərdə olan 
Azərbaycan Respublikası Təhlükəsizlik 
Şurasının katibi Ramil Usubov ilə 
görüşüb. 

Görüşdə tərəflər Gürcüstan ilə Azər-
baycan arasında ikitərəfli və çoxtərəfli 
formatda əməkdaşlıq məsələlərini müza-
kirə ediblər.

Söhbət zamanı regionda sabitliyin və 
uzunmüddətli sülhün vacibliyi vurğulanıb.

* * *
ə i   Təhl əsi li  ras  

ati i rc sta  daxili i lər a i-
ri  Milli Təhl əsi li  ras  ati i 
Vaxta  la ri ilə də r .

Görüşdə iki ölkənin müvafiq struk-
turları arasında təhlükəsizlik sahəsində 
əməkdaşlığın dərinləşdirilməsinin vacib-
liyi qeyd edilib. 

Söhbət zamanı regionda baş verən 
hadisələr və təhlükəsizlik sahəsində ak-
tual məsələlər diqqət mərkəzində olub. 

Vaxtanq Qomelauri səmərəli əmək-
daşlığa görə Ramil subova təşəkkürü-
nü bildirib, tərəfdaşlıq əlaqələrinin gələ-
cəkdə də müxtəlif istiqamətlərdə fəal 
şəkildə davam edəcəyinə və dərinləşə-
cəyinə ümidvar olduğunu vurğulayıb.

* * *
ə  Ra il s v rc sta  

dafiə a iri ra li i va i ilə də 
r . 
Tərəflər Gürcüstan ilə Azərbaycan 

arasında strateji əməkdaşlığın əhəmiy-
yətindən danışıblar. Diqqətə çatdırılıb 
ki, Azərbaycan ilə Gürcüstan arasında 
müdafiə sahəsində ikitərəfli əməkdaşlıq 
illik plana uyğun olaraq intensiv şəkildə 
həyata keçirilir. 

Söhbət zamanı, həmçinin  Azərbay-
can–Türkiyə–Gürcüstan üçtərəfli əmək-
daşlıq formatının əhəmiyyətinə diqqət 
çəkilib. İrakli Çikovani deyib ki, Gürcüs-
tan bu il müdafiə nazirlərinin üçtərəfli gö-

rüşünə ev sahibliyi edəcək.
* * *

rc sta da səfərdə la  A ər-
a ca  R s li as  Təhl əsi li  

ras  ati i Ra il s v art  
1 -də T ilisi i  ər ə i də i dər 

li v ar da l  dəri  a idəsi i 
i arət di .  

R. subov, həmçinin Tbilisidəki Qəh-
rəmanlar meydanında Gürcüstanın ərazi 
bütövlüyü uğrunda həlak olmuş qəhrə-
manların xatirəsini yad edib, abidənin 
önünə əklil qoyub.

XQ

İrakli Kobaxidze səfirimizi qəbul edib 
rc sta  Ba  a iri ra li 

axid  A ər a ca   l ə-
də i səfiri ai  li vlə r .

Görüşdə iki ölkə arasında strateji 
tərəfdaşlıq, yaxın qonşuluq və dostluq 
münasibətləri diqqət mərkəzində olub. 
Tərəflər müxtəlif sahələrdə əməkdaşlığın 
daha da inkişaf etdirilməsinin vacibliyi 
vurğulayıblar. 

İki ölkə arasında iqtisadiyyat, nəqliy-
yat və enerji sahələrində tərəfdaşlığın in-
kişaf perspektivlərinə dair fikir mübadiləsi 
aparılıb, mühüm strateji layihələr müza-
kirə olunub.

Söhbət zamanı regional vəziyyətə 
toxunulub, sülh və sabitliyin vacibliyi vur-
ğulanıb.

XQ

Dezinformasiya yaymış sosial şəbəkə xaricdən idarə olunub
Sosial şəbəkələrin xarici seqmentində Bakı şəhərindəki bəzi məktəblərə 

silahlı hücum planlaşdırıldığı ilə bağlı insanlarda həyəcan və süni ajiotaj 
yaratmağa yönələn məlumatlar yayımlanıb və vətəndaşlarımız arasında 
narahatlığa səbəb olub.

Bu barədə Dövlət Təhlükəsizliyi Xid-
mətinin (DTX) mətbuat xidmətindən bil-
dirilib.

Qeyd edilib ki, reallıqdan uzaq olan 
analoji aksiyaların daha əvvəl saxta 
adlardan istifadə edilməklə sosial şə-
bəkələr vasitəsilə bəzi xarici ölkələrdəki 
təhsil müəssisələri ilə əlaqədar həyata 
keçirildiyi məlumdur.

Əməliyyat-texniki tədbirlər zamanı 
sözügedən sosial şəbəkə səhifəsinin 
xaricdən idarə olunduğu öz təsdiqini 
tapıb, xarici tərəfdaşlarla həyata keçi-

rilmiş birgə təxirəsalınmaz tədbirlərlə 
məlum sosial şəbəkə kanalını yaratmış 
ölkə ərazisində hər hansı təhdid doğur-
maq imkanında olmayan şəxslər və on-
ların Azərbaycan Respublikası ilə heç 
bir əlaqəsinin olmadığı müəyyən edilib. 
Bu istiqamətdə zəruri tədbirlər həyata 
keçirilir.

Həmçinin eyniadlı “Telegram” sə-
hifəsində yerləşdirilmiş, Bakı şəhəri Ni-
zami rayonu 229 saylı tam orta məktəbə 
aid fotoşəkli həmin məktəbin azyaşlı şa-
girdinin 2024-cü il martın 12-də çəkdiyi 

və özü tərəfindən eyni adda və məz-
munda yaradılan kanala yerləşdirildiyi 
müəyyənləşdirilib, həmin şəxs qanuna 
müvafiq qaydada istintaqa cəlb olunub.

“Hazırda dünyada çoxsaylı sosial 
şəbəkələrin fəaliyyət göstərdiyi, onların 
texniki imkanlarından hər cür dezinfor-
masiya məqsədləri üçün istifadə müm-
künlüyünün məlum olduğu vaxtda ölkə 
ictimaiyyətini əhali arasında narahatlıq 
yaradılması məqsədilə paylaşılan bu 
kimi qeyri-ciddi məlumatlara inanma-
mağa, belə aşkar əsassız məlumatları 
geniş auditoriyaya yayaraq təşviş yara-
danları qınamağa çağırır, bu qəbildən 
olan informasiyaların aidiyyəti orqanlar 
ilə birgə daim ətraflı yoxlanıldığını bil-
diririk”, – deyə DTX-nin açıqlamasında 
bildirilib.

“Euronews” COP29-a 
hazırlıqdan reportaj yayımlayıb

Məşhur “Euronews” telekanalı Bakıda keçirilən Cənub Qaz Dəhlizi 
Məşvərət Şurası çərçivəsində nazirlərin 10-cu və Yaşıl Enerji Məşvərət Şurası 
çərçivəsində nazirlərin 2-ci iclaslarından geniş reportaj hazırlayıb. 

Reportajda Azərbaycanın Şərqi Avro-
pa ilə Qərbi Asiyanın qovuşduğu məkan 
olduğu vurğulanır. Qeyd edilir ki, ölkə 
əhalisinin sayı 10 milyondan çoxdur. 
Azərbaycan neft və təbii qaz ehtiyatları 
ilə zəngin ölkədir.

Reportajın müəllifi Ceyn izerspun 
bildirib ki, bu günlərdə Bakıda Cənub 
Qaz Dəhlizi Məşvərət Şurası çərçivəsin-
də nazirlərin 10-cu və Yaşıl Enerji Məş-
vərət Şurası çərçivəsində nazirlərin 2-ci 
iclasları keçirilib. İclaslarda dəhlizin ge-
nişləndirilməsi, Aİ və qonşu ölkələr üçün 
mühüm qaz təchizatının şaxələndirilməsi 
marşrutu ilə bağlı müzakirələr aparılıb.

Reportajda Prezident İlham Əliyevin 
iclasdakı çıxışından sitat gətirilir: “Hesab 
edirəm ki, qazıntı yanacağına malik olan 
ölkələrin fəaliyyəti onların ətraf mühitin 
müdafiəsi, yaşıl enerjiyə keçid məsələlə-
rini necə həll etdikləri baxımından qiy-
mətləndirilməlidir”. 

Dövlətimizin başçısı bildirib ki, Azər-
baycan maliyyə imkanları ilə dəstək 
göstərmələri üçün aparıcı beynəlxalq 
maliyyə institutlarını dəvət edərək, ölkələr 
arasında, şirkətlər arasında bu əməkdaş-
lığı qurmağa başladı və uzunluğu 3500 
kilometr olan kəmər artıq reallıqdır. 

Reportajda qeyd edilir ki, ötən il Azər-
baycan qaz ixracının həcmini 9 faiz artı-
raraq 22 milyard kubmetrə çatdırıb. Ha-
zırda Azərbaycan qazının Avropada əsas 
alıcıları İtaliya, Yunanıstan, Rumıniya, 
Macarıstan və Bolqarıstandır. 

Avropa İttifaqının energetika 
məsələləri üzrə komissarı Kadri Simso-
nun sözlərinə görə, Aİ-də əlavə həcmdə 
təbii qaz əldə etməyə hazır olan çox say-
da yeni tərəfdaş ölkələr var. Lakin bunun 
üçün bir neçə onillik tələb olunur: “İndi 
biz, həmçinin gələcəyə yönəlmiş əmək-
daşlıq qurmaq istəyirik”.

Cənub Qaz Dəhlizi Məşvərət Şura-
sı çərçivəsində nazirlərin 10-cu və Ya-
şıl Enerji Məşvərət Şurası çərçivəsin-
də nazirlərin 2-ci iclaslarında qarşılıqlı 
əməkdaşlıq və “yaşıl enerji”yə keçid də 
müzakirə edilib. Prezident İlham Əliyev 
“Eurone s” televiziyasına bu barədə da-
nışarkən deyib: “Biz bunu ənənəvi ehti-
yatlarımız çatışmadığına görə etmirik, 
ona görə edirik ki, neft-qaz satışından 
əldə etdiyimiz maliyyədən, gəlirlərdən 
bərpaolunan enerjiyə sərmayə yatırmaq 
üçün istifadə etməklə töhfə vermək və 
buna ehtiyacın olduğuna dair ümumi bir 
anlayış yaratmaq istəyirik”.

Avropa İttifaqı da bu yanaşmanı 
dəstəkləyir. Avropa İttifaqının energetika 
məsələləri üzrə komissarı Kadri Simson 
bildirib ki, bir neçə il bundan əvvəl Avropa 
İttifaqı metan emissiyaları ilə bağlı qlobal 
təşəbbüs irəli sürdü: “Bu, məhz neft-qaz 
sənayesində ikinci ən güclü istixana 
qazı olan metan emissiyalarının azaldıl-
ması məqsədi daşıyır. Azərbaycan ötən 
COP-da bu təşəbbüsə qoşuldu. Bu onu 
göstərir ki, onlar məsuliyyətli şəkildə dav-
ranırlar. Bundan əlavə, bütün bu dənizdə 
yataqların işlənməsi planları ilə birlikdə 
onlar daxili elektrik enerjisi istehsalını 
əvəz edə bilərlər”. 

Reportajda bildirilib ki, Xəzər dənizin-
də külək enerjisi stansiyalarının istifadəsi 
“yaşıl enerji”yə keçiddə həlledici rol oyna-
yacaq.

“ indeurope” Assosiasiyasının baş 
icraçı direktoru Cayls Diksonun fikrincə, 
enerji transsərhəd məsələsidir. “Elə Azər-
baycanı götürək. Onlar Xəzər dənizində 
çox sayda külək enerjisi stansiyası inşa 
etmək istəyirlər. Onlar bu enerjini özləri 
istehlak etməyəcəklər. Onlar onu Qafqaz-
dan keçərək Qara dənizin dibi ilə Avropa-
ya çəkiləcək yeni elektrik kabeli vasitəsilə 
nəql edəcəklər. Bu, beynəlxalq əməkdaş-
lıqdır. Bu işləri yalnız hökumətlər bir araya 
gələndə etmək mümkündür və onlar bunu 
inşa etməyə hazırlaşan sənaye ilə bir ara-
ya gəlirlər, – deyə C.Dikson əlavə edib. 

Azərbaycan Dövlət Neft Şirkəti – 
 SOCAR artıq az karbonlu həllərin və 
karbonsuzlaşdırma texnologiyalarının 
sürətləndirilməsi üzrə strategiyalar həya-
ta keçirir. 

SOCAR-ın vitse-prezidenti Əfqan 
İsayev bu barədə danışarkən deyib: “Biz 
hamımız başa düşürük ki, neft-qaz səna-
yesi bizi çox mühüm, dayanıqlı şəkildə 
etibarlı enerji ilə təmin etməyə davam 
edəcək və daha təmiz enerji mənbələrinə 
keçiddə bizə kömək edəcək. Bilirsiniz ki, 
2026-cı ildən başlayaraq karbon tənzim-
ləmə mexanizmi çərçivəsində Avropa 
İttifaqında ixracatçılar və ya idxalçılar 
cərimələnəcəklər. Gübrələr baxımından 
da həmçinin. Ona görə də, biz gübrə 
istehsalımızın da karbonsuzlaşdırılması 
imkanlarını araşdırmaq istərdik”. 

Bildirilib ki, Azərbaycanın bu il 
COP29-a evsahibliyi etməyə hazırlaşdı-
ğı bir vaxtda Prezident Əliyev iqlim dəyi-
şikliyinin daha geniş fəsadları barədə də 
danışıb.  “Biz iqlim dəyişikliyinin fəsadla-
rını, təhlükəli fəsadlarını görürük, çayları-
mızda su azalır, dağlarımızda qar azalır, 
Xəzər dənizində suyun səviyyəsi azalır. 
Əgər biz enerji və əzmlə bu məsələ ilə 
məşğul olmasaq, hamımız əziyyət çəkə-
cəyik. Azərbaycanın bərpaolunan enerji 
layihələri gündəliyi çox iddialıdır”, – deyə 
Prezident İlham Əliyev diqqətə çatdırıb.

Reportajın müəllifi Ceyn izerspun 
sonda vurğulayıb ki, bu, həqiqətən də 
Azərbaycan və daha geniş qlobal enerji 
sənayesi üçün iddialı bir plandır.

XQ

XTQ hissə və bölmələrinin qış təlimləri
Bu ilin hazırlıq planına əsasən, Xüsusi Təyinatlı Qüvvələrin (XTQ) hissə və bölmələri 

ilə “Dərin qar və şiddətli soyuqlarda döyüş əməliyyatlarının aparılması” mövzusunda 
keçirilən taktiki-xüsusi təlimdə müxtəlif fəaliyyətlər icra edilib.

Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmə-
tindən verilən məlumata görə, təlimin 
planına uyğun olaraq, xüsusi təyinatlı-
lar xəritə üzərində tapşırıqları dəqiqləş-
dirərək əməliyyat rayonunun dərinliyinə 
sızıb, şərti düşmənin diversiya qrupunun 
zərərsizləşdirilməsi üzrə tapşırıqları ye-
rinə yetiriblər.

Həmçinin yüksək dağlıq və çətin ke-
çilən ərazilərdə, eləcə də sərt enişlərdə, 
sıldırım yamaclarda dağçılıq ləvazimatla-
rından istifadə etməklə hərəkət qaydaları 
məşq etdirilib.

Taktiki təlimdə snayperlər fərdi və 
cütlük şəklində hərəkət, atəş mövqeyinin 
seçilməsi, maskalanma, müxtəlif mə-
safələrdə yerləşən hədəflərə atəş açma 
tapşırıqlarını da müvəffəqiyyətlə icra 
ediblər.

Bölmələrin idarə edilməsi üzrə ko-
mandir heyətinin bilik və bacarıqlarının 
artırılması, döyüş əməliyyatları və xila-
setmə tədbirlərinin aparılması, eləcə də 
hərbi qulluqçuların praktiki vərdişlərinin 
təkmilləşdirilməsi məqsədilə keçirilən tə-
limdə xüsusi təyinatlıların fəaliyyəti yük-
sək qiymətləndirilib.

XQ
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Diqqət yetirək, N.Paşinyan yenə köh-
nə havalarla “süzür”. Ökəsinin Bakı ilə 
sülh müqaviləsinin bağlanmasına sadiqli-
yini vurğulayan erməni baş nazir sərhəd-
lərin delimitasiyası və demarkasiyasının 
aparıldığını bildirir və mövcud xüsusda 
detallara varır. Ancaq bu yazıda həmin 
detallar üzərində dayanmayacaq, Niko-
lun sırf sülh məsələsində səsləndirdiyi 
məqamlara nəzər salacağıq. 

Beləliklə, N.Paşinyan Bakı–İrəvan 
barışı prinsiplərinin məlum olduğunu 
bildirir və özünün də dediyi kimi, anlaşıl-
mazlıqlara yol verməmək üçün onları bir 
daha dilə gətirir. Birinci prinsip 1991-ci ilin 
Alma-Ata Bəyannaməsi əsasında ölkələ-
rin bir-birinin ərazi bütövlüklərini tanıma-
larıdır. İkincisi, o, Alma-Ata Bəyannamə-
sini dövlətlər arasında delimitasiya və 
demarkasiya üçün siyasi əsas adlandırır 
və öz aləmində bunun nə demək olduğu-
na aydınlıq gətirir. “Ermənistanla Azər-
baycan arasında yeni sərhəd yaratmaq 
üçün heç bir gündəm yoxdur”, – deyən 
erməni baş nazir əlavə edir ki, inzibati 
sərhədlər SSRİ-nin dağıldığı dövrdə res-
publikalar arasında de-yure mövcud olub 
və Alma-Ata Bəyannaməsinə əsasən 
dövlət sərhədinə çevrilib. 

Bu iki məqama aydınlıq gətirək. Bəli, 
Paşinyan həmişə olduğu kimi, Alma-Ata 
Bəyannaməsini yüksək tutur. Sözügedən 
sənədin məntiqi budur ki, SSRİ-nin dağıl-
masından sonra yaranmış müstəqil res-
publikalar Sovetlər Birliyi tərkibində möv-
cud olduqları ərazilərdə qalırlar. Yəni ki, 
bəyannamə birlikdən çıxış zamanı ərazi 
status-kvosunu təsdiqləyir. O zaman 
nəyə görə SSRİ-yə daxil olarkən deyil, 

oradan çıxarkən mövcud olan ərazilər 
amili əsas götürülür  Məsələyə aydınlıq 
gətirilmir.

Alma-Ata Bəyannaməsi keçmiş müt-
təfiq respublikaların bir-birini tanımaları 
xüsusunda preambula ola bilər. Ancaq, 
bu, o demək deyil ki, sənəd ehkamlaş-
dırılmalıdır. Bəs ədalət  Nəyə görə Azər-
baycan Sovetlər Birliyinə çox ərazi ilə 
qoşulmalı, oradan ayrılarkən az əraziyə 
malik olmalıdır, yaxud Ermənistan nəyə 
görə az ərazi ilə qoşulması, birlikdən çox 
ərazi ilə çıxmalıdır  Məsələn, 1929-cu 
ildə keçmiş Ermənistan SSR tərkibində 
Meğri rayonu yaradılıb. Rayon Azərbay-
candan alınıb Ermənistana verilmiş əra-
zidə formalaşdırılıb. Elə təkcə bu fakta 
görə delimitasiya və demarkasiya pro-
sesləri zamanı Alma-Ata Bəyannamə-
sinə istinad ədalətsiz yanaşmadır. Hələ 
başqa mətləblər də var. Nəzərə alaq ki, 
1969-cu ilin mayınadək Ermənistana 
Azərbaycanın hesabına ərazi hədiyyələri 
davam edib... 

Deməli, rəsmi İrəvanın çalışdığı 
ədalətsizliyi düşüncələrdə leqallaşdır-
maqdır. Özü də təkcə Ermənistan haki-
miyyəti deyil, bunu etmək istəyən ermə-
nipərəst Qərb dünyasıdır. Əlbəttə, sülh 
prosesinə belə yanaşma yolverilməzdir. 

* * *
Paşinyanın mətbuat konfransında 

Azərbaycanla sülh gündəmi baxımın-
dan üzərində dayandığı üçüncü prinsip 
də onun əvvəllər dilə gətirdiyinin təkrarı-
dır. Erməni baş nazir bildirib ki, regional 
kommunikasiyalar keçdikləri ölkələrin 
suverenliyinə və yurisdiksiyasına hör-
mətlə yanaşı, bərabərlik və qarşılıqlılıq 
prinsipinə əsaslanaraq açıq olmalıdır və 
rəhbərlik etdiyi hökumətin bu baxımdan 
“Dünyanın kəsişməsi” ideyası var. 

Məsələ ondadır ki, “Dünyanın kəsiş-
məsi” ideyası Azərbaycanın “Zəngəzur 
dəhlizi” təşəbbüsünə alternativ olaraq 
irəli sürülmüş avantüradır. Ortaya ele-
mentar sual çıxır: necə ola bilər ki, rəsmi 
İrəvan üçtərəfli bəyanatla üzərinə götür-
düyü öhdəliyi, yəni Azərbaycanın digər 
ərazilərini Naxçıvanla birləşdirən yola 
təminat vermir, ancaq özünün sonradan 
uydurduğu “Dünyanın kəsişməsi”ni sülh 
müqaviləsinin tərkib hissəsi kimi gö-
rür  Bir halda ki, Paşinyan öz imzasına 
hörmətlə yanaşmır, ölkəmizin “Azər-
baycandan Azərbaycana yol” məntiqini, 
yəni Naxçıvana yolda heç bir gömrük 
və sərhəd nəzarətinin tətbiq edilməməsi 
tələbini heçə sayır, onun istəyi nə üçün 
reallaşmalıdır  Əlbəttə, bu, tam müm-
künsüzdür. 

Ancaq sülh müqaviləsinin kommu-
nikasiyalar açılmadan da imzalanması 
mümkünləşə bilər. O zaman Naxçıvana 
yol Ermənistanın özününkü bildiyi, daha 
doğrusu, bir qədər əvvəl diqqətə çatdırdı-
ğımız kimi, 1929-cu ildə Azərbaycandan 
alınaraq Ermənistana verilmiş və Meğri 
rayonu kimi adlandırılmış ərazidən yox, 
İrandan keçəcək. Belə olan halda hər 

şey əvvəllərdəki kimi olacaq. Yəni, İrəvan 
təcriddə qalacaq. 

Daha bir sual: necə ola bilər ki, Ermə-
nistan üçtərəfli bəyanatın kommunikasi-
yaların açılması məntiqi ilə razıdır, ancaq 
həmin məntiqin əksini tapdığı öhdəliyi 
yerinə yetirmir  Axı prinsipial baxış olma-
lıdır. Baxış budur ki, İrəvan Naxçıvana 
maneəsiz yolu özünün ərazi bütövlüyünə 
və təhlükəsizliyinə təhdid qismində qiy-
mətləndirməməlidir. Əgər qiymətləndirir-
sə, kommunikasiyaların açılmasının sülh 
müqaviləsində yer almaması ilə barışma-
lıdır. Lakin barışmır. Nə Ermənistan barı-
şır, nə də ölkənin xaricdəki havadarları. 

Görünür, ikincilər Paşinyan administ-
rasiyasını saxlamaq və bəsləmək üçün 
əllərini ciblərinə salmamağı düşünür 
və çalışırlar ki, İrəvanın daimi qazanc 
yeri formalaşsın. “Dünyanın kəsişməsi” 
ideyasının məğzində dayanan da elə 
 budur– Ermənistanı qlobal nəqliyyat xa-
bına çevirib gücləndirmək. Yekun, nəticə 
etibarilə,  erməni avantürizmini ayaqda 
saxlamaqdır. Əlbəttə, Azərbaycanın belə 
gedişatla razılaşmayacağı tam aydındır. 
Aydın olmayan isə Bakının nəqliyyat 
kommunikasiyalarının Paşinyanın bil-

dirdiyi tərzdə açılması məsələsini sülh 
müqaviləsində görmək istəməyəcəyi 
təqdirdə, Ermənistanın həmin müqavilə-
ni imzalayıb imzalamayacağıdır. Nikolun 
bildirdiklərindən gəlinən qənaət budur ki, 
üç prinsipdən hansısa qəbul olunmasa, 
ölkəsi Azərbaycanla sazişə getməyəcək. 

* * *
Ermənistan baş nazirinin sülh müqa-

viləsi xüsusunda üzərində dayandığı 
daha bir məqam var. O deyir ki, danışıq-
lar prosesində hər iki tərəfin beynəlxalq 
qurumlara dövlətlərarası şikayətlərdən 
imtina etməsi məsələsinin müzakirəsi 
aparılırdı və yenə də aparılır. “Danışıq-
lar zamanı məsələ müzakirə olunurdu və 
olunur. Bizim mövqeyimiz belədir: bu, əs-
lində sülh müqaviləsinin müddəaları razı-
laşdırıldıqda və hər iki tərəfin onu imzala-
mağa hazırlaşdığı ən son anda müzakirə 
oluna bilən məsələdir”, – deyən baş nazi-
rin fikrincə, tərəflər barışıq sazişinə imza 
atırlarsa, bir-birinə qarşı hüquqi iddiada 
olmamalıdırlar: “Əgər onlar sülh müqa-
viləsi imzalamasalar, Ermənistan Res-
publikası üçün bu, həm də sözümüzün 
və gündəmimizin irəliləməsində vacib 
amil olacaq”.

Paşinyanın sonuncu fikri qarışıqdır. 
Görəsən, sülh müqaviləsinin imzalanma-
yacağı təqdirdə, İrəvanın gündəminin irə-
liləməsi nə deməkdir  Çox güman ki, Ni-
kolun özü də məsələdən baş açmır. Hər 
halda, Azərbaycana hədə-qorxu gəlmək 
niyyətindən uzaqdır. Beynəlxalq müstə-
vidə dövlətlərarası hüquqi iddialardan 
imtinaya gəlincə, bu məsələdə də qey-
ri-müəyyən məqamlar var. Ermənistan 
otuz ilə yaxın müddətdə Azərbaycana 
zərər vurub. Belə çıxır ki, zərəri ödəmə-
sin  Üstəlik, yuxarıdakı üç prinsip də 
ölkəmiz üçün qeyri-məqbuldur. 

Ən əsası isə vurğuladığımız kimi, Pa-
şinyanın haqqında söz açdığı üç prinsip, 
faktiki olaraq, “Azərbaycandan– Azər-
baycana yol” məntiqini qəbul etməməyə 
köklənib. Bu köklənişə Ermənistanın 
silahlandırılması amilini əlavə etsək, o 
zaman Nikolun mətbuat konfransında 
bildirdikləri manipulyasiyadan başqa bir 
şey deyil. Belə görünür ki, erməni baş 
nazir Azərbaycanla sülh gündəmini orta-
ya atmaqla, yalnız görüntü yaratmağı dü-
şünür. Guya, ölkəsi barış istəyir. Əlbəttə, 
istək belə olmur.

. A A RO  

İmanqalinin “erməni elitası” və Moskvanın 
İrəvandan siyasi ayıqlıq gözləntisi

KTMT-ni “buz dolabı”ndan çıxarmaq arzusundan Zvartnots hava limanı ilə bağlı rəsmi xahişə uzanan gedişat 
Ermənistan üçün şans, daha doğrusu, növbəti şans. Kollektiv Təhlükəsizlik 

Müqaviləsi Təşkilatının  (KTMT) baş katibi İmanqali Tasmaqambetovun TASS-a 
müsahibəsində bildirdiklərini belə qiymətləndirmək olar. Cənab Tasmaqambetov 
deyib ki, KTMT rəsmi İrəvanın siyasi ayıqlığına ümid bəsləyir. Yəni, ilk baxışdan, 
qurumda hələ də inanırlar ki, Ermənistanın baş naziri Nikol Paşinyan Fransanın 
“France 24” telekanalına müsahibəsində dediklərini geri götürəcək. 

Məlum olduğu kimi, Paşinyan mü-
sahibəsində Ermənistanın KTMT-dəki 
fəaliyyətini dondurduğunu açıqlamışdı.  
İ.Tasmaqambetov isə bildirir ki, bu, ermə-
ni elitasının bəzi üzvləri arasında həyə-
can doğurur. Onun sözlərindən belə çıxır 
ki, həmin şəxslər narahat olmasınlar, 
KTMT İrəvanla yollarını ayırmağı düşün-
mür. Təşkilatın istəyi budur ki, rəsmi İrə-
van məsələ barədə yenidən düşünsün. 
İ.Tasmaqambetov hesab edir ki, məhz 
həmin düşüncə ayıq başla olacaq. “İcazə 
verin, vurğulayım ki, Ermənistan bizim 
müttəfiqimizdir, bütün mövcud öhdəliklər 
qüvvədə qalır” deyən baş katib KTMT-nin 
öz qaydalarına və prosedurlarına uyğun 
çalışdığını, qurumun analitiklərinin möv-
cud alətlərin köməyi ilə Ermənistan ətra-
fındakı vəziyyəti və ölkənin təşkilatla mü-
nasibətlərini təhlil etdiklərini vurğulayıb. 

* * *
Məlumdur ki, KTMT əleyhinə xətt İrə-

vanın anti-Rusiya kursunun birbaşa tər-
kib hissəsidir. Ermənistandakı vəziyyət 
göstərir ki, ölkədə xarici siyasət strate-
giyası ilə bağlı münaqişələr son həddə 
çatıb. Əslində, maraqlı tendensiya yara-
nıb. Qarabağın tamamilə itirilməsindən 
sonra Ermənistan postsovet məkanında 
ilk dəfə olaraq Qərbdə müttəfiq axtarışı-
na çıxan ölkədir, Paşinyan və komandası 
bunu yüksək səslə bəyan edir. Yəni, an-
ti-KTMT ritorikası İrəvanın ümumən xari-
ci siyasət kursunu dəyişdirməsi anlamına 
gələn durum formalaşdırıb. İ.Tasmaqam-
betovun müsahibəsində bildirdikləri isə 
bu deyimi xatırladır: “Səni sevəcəyəm, 
sən sevməsən də”. 

Əslində, deyim Qarabağın tamamilə 
itirilməsindən əvvəl də aktuallığını sax-
layırdı. Ancaq belə görünür, bölgədəki 
erməni avantürizminə son qoyulması 
vəziyyəti daha da dramatikləşdirib. Bu, 
Qərb mediasının da diqqət mərkəzində-
dir. Belə ki, Avropanın və ABŞ-ın aparıcı 
nəşrlərinin manşetlərini “Rusiya Cənubi 
Qafqazda təsirini itirir”, “Ermənistan Ru-
siyanı tərk edir” və sair bu kimi sərlöv-
hələr bəzəməyə başlayıb. Mövcud fonda 
İ.Tasmaqambetovun bildirdiklərini həm 
də rəsmi İrəvana mesaj kimi qiymətlən-
dirmək olar. Yəni, Ermənistan daxilində 
Paşinyanın dediklərini həyəcanla qar-
şılayanlar varsa, onlar hərəkətə keçə 
bilərlər. Ancaq KTMT ümid edir ki, buna 
ehtiyac qalmayacaq, Paşinyan administ-
rasiyası ayıq başla vəziyyətə qiymət ve-
rib düzgün addım atacaq. Deməli, mesaj 
yalnız “səni sevəcəyəm, sən sevməsən 
də” deyimi şəklində də deyil. Və deməli, 

sevgi, müəyyən mənada, məcburi olma-
lıdır. Amma...

* * *
Bəli, Ermənistan üzünü qəti şəkildə 

Qərbə çeviribsə, demək olmaz ki, Rusi-
yanın buna qarşı çıxacaq gücü yoxdur. 
Əlbəttə, iqtisadi rıçaqları var, özü də 
yetərincə. Ölkə həmin rıçaqların istifa-
dəsinə getmir, daha doğrusu, getmək 
istəmir. Ermənistanda isə belə düşünür-

lər: bir halda ki, Qarabağ yoxdur, Rusiya 
nəyə lazımdır  Mövcud xüsusda vurğu-
lanmalı bir neçə məqam var və həmin 
məqamların təhlili göstərir ki, əslində, 
İ.Tasmaqambetovun haqqında söz açdı-
ğı “erməni elitası”, ümumiyyətlə, yoxdur. 
Yəni, söhbət ruspərəst erməni elitasının 
mövcudluğundan gedir. 

Ermənistan otuz ilə yaxın Azərbay-
can torpaqlarını işğalda saxladı. Əlbəttə 
ki, Rusiyanın köməyi ilə. Rusiyanın Er-
mənistan daxilindəki tərəfdarlarını elita 
saymaq olardımı  Xeyr, onlar sadəcə ha-
kimiyyətdə təmsil olunmuş siyasilər idilər. 
Hakimiyyət Qərbpərəst Paşinyan tərə-
findən, faktiki olaraq, qəsb edildikdə də, 
ondan sonrakı proseslərdə də anti-Ru-
siya xəttini görən və buna müqavimət 
göstərən kəsim meydana çıxa bilmədi. 
Nəyə görə  Ona görə ki, Rusiyanın, bö-
yük ölçüdə Ermənistanda formalaşdırdığı 
xunta rejimi idi. Əhali rejimə ona görə çox 
dirənmirdi ki, ortada Qarabağ faktoru var 
idi. Xəstə erməni cəmiyyəti nəyi dərk et-
məsə də, yaxşı anlayırdı ki, Azərbaycan 
torpaqlarının işğalı Moskvanın köməyi 
olmadan gerçəkləşə bilməz. 

Lakin zaman-zaman erməni cəmiy-
yəti gördü ki, Qarabağa sahiblik ona heç 

nə vermir. Əksinə, Azərbaycanla davam 
edən gərginliklər və hər an müharibə 
təhlükəsi qalır. Yəni, ermənilər Bakının 
Qarabağdan geri durmadığını hiss et-
dilər. Əlbəttə, bu zaman da güc faktoru 
öz sözünü dedi. Məsələn, 2016-cı ilin 
Aprel müharibəsindən sonra erməni be-
yin mərkəzləri Azərbaycan xalqının Qa-
rabağı unutmadığını açıqladı. Halbuki, 
nəsillərin dəyişməsi ilə unutqanlığın ya-
ranacağına ümid bəslənilirdi. Belə bir şə-
raitdə Qarabağa sahibliyin heç bir fayda 
gətirmədiyinə dair düşüncələr gücləndi. 
Nəhayət, günün birində N.Paşinyan mey-
dana çıxdı və bildirdi ki, Qarabağ Ermə-
nistanın üzərindən asılmış ağır daşdır. 

Erməni xalqı N.Paşinyanı ona görə 
hakimiyyətə gətirdi ki, həm ruspərəst xun-

tadan bezmişdi, həm də Rusiyanın dəstə-
yi ilə həmin xuntanın Qarabağı nəzarətdə 
saxlamasının ona heç bir rifah gətirmədi-
yinə əmin olmuşdu. Ancaq Paşinyan nə 
etdi  Hakimiyyətdə möhkəmləndikdən 
sonra bildirdi ki, “Qarabağ Ermənistandır 
və nöqtə”. Bu, Qarabağ mövzusunu Ru-
siyanın egidasından çıxarmaq və Qərbin 
patronajlığına vermək istiqamətindəki ilk 
cəhd idi. Nikolun hərəkəti Azərbaycanla 
danışıqlar prosesini dalana dirədi, daha 
dəqiq desək, Qarabağa nəzarəti sax-
lamaq üçün manipulyasiya meydanını 
tamamilə daraltdı. Sonra baş verənlər 
də hər kəsə yaxşı məlumdur – 44 gün-
lük müharibə və Ermənistanın rüsvayçı 
məğlubiyyəti. 

Bəli, Qarabağ yoxdursa, Rusiya da 
lazım deyil. Əslində, erməni cəmiyyəti 
üçün aktual deyim budur. Paşinyan məhz 
bu deyimə görə hakimiyyətdə qala bilir. 
Belə demək mümkünsə, İ.Tasmaqam-
betovun erməni elitası o qədər zəifdir ki, 
Paşinyanın, obrazlı ifadə etsək, buz do-
labına qoyduğu KTMT-nin donunu əridə 
bilmir. Bunun səbəbini açıqladıq. Bir qə-
dər də ətraflı deyək ki, erməni cəmiyyəti 
Rusiyanın illərlə Ermənistanda oğru və 

korrupsioner rejim bəslədiyini görmüşdü. 
Həmin rejimin təmsilçilərinin xalqdan ta-
ladıqları hesabına varlandıqlarına şahid-
lik etmişdi. Yəni, bu səbəbdən, hazırda 
ruspərəst erməni elitası deyilən anlayış 
Ermənistan üçün yad kimidir. Sevginin 
məcburiyyət anlamındakı “əmma” da elə 
budur. 

Əlbəttə, Rusiyada Ermənistandakı 
hazırkı durumu nankorluq kimi qiymət-
ləndirə bilərlər. Öz aləmlərində, haqlı 
da görünmələri mümkündür. Üstəlik, 
nəzərə alsaq ki, hazırda Ermənistanın 
iqtisadi inkişaf tempində başlıca rol Ru-
siyaya məxsusdur, o zaman nankorluğun 
davam etdiyini də demək olar. Ancaq 
Paşinyan administrasiyası, belə demək 
mümkünsə, həm qorxur, həm də qorx-
mur. Birinci məqama aydınlıq gətirəcəyik. 
Əvvəlcə qorxmamaqdan söz açaq. 

Ermənistan rəsmiləri ölkə iqtisadiyya-
tının diverfikasiyasından danışırlar. Necə 
ki, silah alınmasında və təhlükəsizlik 
baxımından Qərbə üstünlük verir, eyni 
qaydada, iqtisadiyyatı da həmin xüsusda 
qurmaq barədə tezislər irəli sürürlər. Bir 
məqam da var ki, hazırda Ermənistanın 
üzünü Qərbə doğru çevirməsi erməni si-
yasi elitasının digər nümayəndələrində 
də anti-Rusiya ritorikası ilə güclənmiş 
motiv yaranıb. Yəni, erməni iqtidarı apar-
dığı aramsız təbliğatla belə bir situasiya 
formalaşdıra bilib. Bu, nə dərəcədə uğur-
lu formuldur  

* * *
Birincisi, anti-Rusiya ritorikasının güc-

lənməsi fonunda sadə ermənilər yenə də 
xunta dövründə olduğu kimi, ac-yalavac 
durumdadırlar. Yəni, Nikol xalqa xunta-
nın verdiklərindən daha çox şeyləri ver-
mir, yaxud verə bilmir, elə bir fərqi yoxdur. 
İkincisi, sözügedən ritorika güclənsə də, 
reallıq dəyişmir. Gümrüdəki rus hərbi ba-
zası qalır, paralel idxal, ölkənin Rusiya-
nın mümkün sanksiyalarından yayınma 
sxemləri yoxdur. Üstəlik, Ermənistanın 
müxtəlif Rusiyayönlü inteqrasiya birlik-
lərinə üzvlüyü davam edir. İlk baxışdan, 
Ermənistanda ən böyük real ruspərəst 
qüvvənin elə Paşinyan hakimiyyətinin 
özü olduğunu söyləyə bilərik. Mövcud 
anlamda, əlbəttə, İ.Tasmaqambetovun 
şəxsində KTMT-nin, KTMT-nin timsalın-
da Rusiyanın İrəvanın Kremlin orbitinə 
qayıtmasına ümid bəsləməsində məntiq 
var. Yəni, Moskva Ermənistana sevgisi-
nin qarşılıqsız olmayacağına inanmaqda 
haqlı tərəf kimi görünür. Ancaq yenə bir 
“əmma” var. 

Məlum olduğu kimi, Türkiyə–Ermə-
nistan və İran–Ermənistan sərhədlərini 
rus hərbçiləri qoruyurlar. Türkiyənin Qars 
vilayətindəki tarixi Ani xarabalıqlarından 
baxanda Rusiya bayrağının Ermənistan 
bayrağından hündürdə dalğalandığını 
görmək mümkündür. Ağla gələsi şey de-
yil, amma bu faktdır və durumun hüquqi 
tərəfi də var. Belə ki, 1993-cü ildəki sa-

zişə əsasən, Ermənistanın bütün quru və 
hava sərhədlərinə nəzarəti Rusiya sər-
hədçiləri həyata keçirirlər. Təsəvvür edin 
ki, İrəvandakı Zvartnos hava limanından 
Ermənistana giriş zamanı pasportları 
ruslar yoxlayırlar. Absurddur  Bu absurd 
teatrı otuz ildən artıqdır ki, davam edir. 
“Əmma” isə budur ki, İ.Tasmaqambeto-
vun dedikləri Ermənistan hakimiyyətinin 
anti-Rusiya dəstxəttinin ilk real məntiqi-
nin işə düşdüyü zaman kəsiyinə təsadüf 
edir. Nəzərə alaq ki, İrəvan indi, əslində, 
çoxdan görməli olduğu işin reallaşdı-
rılması istiqamətində ilk addımı atıb və 
Rusiya sərhədçilərinin Zvartnots hava 
limanından bazalarına dönmələrini rəsmi 
şəkildə xahiş edib. Tələb yox ha, xahiş, 
özü də rəsmi şəkildə. 

Heç şübhəsiz, bu xahiş Rusiya–Er-
mənistan münasibətlərindəki gərginliyi 
daha da artıracaq. 1993-cü ildən Er-
mənistanın sərhəd təhlükəsizliyinin qo-
runması Moskvanın nəzarətində idisə 
və hazırda belə bir şey mümkünsüzə 
çevrilirsə, deməli, sərhədin təhlükəsiz-
liyi də yoxdur. Yoxdursa, Ermənistanın 
ərazi bütövlüyü və suverenliyi məsələ-
si də havadadır. Bunu Rusiyanın siyasi 
dairələri açıq şəkildə vurğulamaqdan, 
hətta İrəvan xanlığından danışmaqdan 
da çəkinmirlər. 

Əlbəttə, Ermənistanın ehtiyatı əldən 
verdiyini söyləmək doğru olmaz. Yəni, 
Zvartnotsdan çıxma ilə bağlı rəsmi xahiş, 
ümumən ölkədəki rus hərbi bazasının 
Ermənistandan çıxması anlamına gəlmir. 
Hiss olunur ki, Paşinyan ölkəsi üçün eti-
barlı müdafiə sistemi tapmayanadək belə 
davranacaq. Təbii ki, Moskvada Nikolun 
niyyətindən xəbərdardırlar. Heç şübhə-
siz, Rusiya rəhbərliyi aram-aram çəmbəri 
daraldacaq. Hər halda, duruma kənardan 
tamaşa edəcək və İrəvanın tamamilə 
özündən qopması üçün etibarlı mühit for-
malaşmasını seyr edəcək deyil.

* * *
Sonda bir məqamı da vurğulayaq. 

Sual olunur: nəyə görə Ermənistan ha-
kimiyyəti rus sərhədçilərinin yalnız Zvart-
nots hava limanından çıxmasını xahiş 
edir  Birbaşa deyək ki, məsələ anti-Ru-
siya xətti ilə bağlıdır. Əlbəttə, anti-Azər-
baycan xətti ilə də. Durumu izah edək. 
Məsələ burasındadır ki, Hindistan–Er-
mənistan hava yolu işə düşür. Özü də 
İranın hava məkanından keçməklə. Hə-
min yoldan isə Qərbin, yəni Fransanın 
Hindistanda istehsal olunmuş silahları-
nın daşınması reallaşdırılacaq. Bu, həm 
Azərbaycanla yeni müharibəyə hazırlıq-
dır, həm də Qərbin Ermənistanda, daha 
böyük anlamda Cənubi Qafqaz coğrafi-
yasında möhkəmlənmək istəyidir. Buna 
görə İrəvan daşınacaq silahların Rusiya 
tərəfindən müşahidə olunmasını istəmir. 

.R T MOV 

Paşinyanın “sülh gündəmi”–  
manipulyasiya və imitasiya “məharəti” 
Nikol yenə köhnə 
havalara qol qaldırır



(əvvəli 1-ci səhifədə)
n la  mə ələ   

mü a rə l n bm  
Dünən jurnalistlər üçün mətbuat kon

fransı keçirən baş nazir Nikol Paşinyan yenə 
özünün ənənəvi ampluasında idi. Onun kon
kret anklavlar məsələsi ilə bağlı açıqlamasına 
diqqət yetirək: “Tavuşun hansısa kəndinin 
Azərbaycana təhvil verilməsi ilə bağlı heç 
vaxt müzakirə aparılmayıb və ola da bilməz. 
Həmin kəndlərin adları Azərbaycan mətbu
atında açıqlananda Ermənistan ərazisində 
nəinki sovet dövründə, hətta ondan sonra da 
bu adlarda kəndlər olmamışdı”.

Bu zaman Alma–Ata Bəyannaməsinə is
tinad edən baş nazir bu sənədin sərhədlərin 
və qarşılıqlı ərazi bütövlüyünün tanınması 
üçün əsas olduğunu önə çəkib: “Sovet İtti
faqının dağılması zamanı deyure mövcud 
olan sərhəd Alma–Ata Bəyannaməsi ilə və 
təkcə bu bəyannamə ilə deyil, həm də 2022
ci il oktyabrın 6da Praqada əldə edilmiş 
razılaşmalarla təsdiqləndi. Alma–Ata Bəyan
naməsi sərhədlərin və qarşılıqlı ərazi bütöv
lüyünün tanınması üçün əsas oldu. Bu sənədə 
görə, Sovet İttifaqı dövründə mövcud olan 
keçmiş inzibati sərhəd, bu inzibati sərhədin 
o tayındakı şərti olaraq Azərbaycandır, bu 
tərəfdə olan isə Ermənistandır. Delimitasiya 
prosesində  çalışmalıyıq ki, sərhədi hansısa 
formatda təkrar edək. Biz deyure reallıqdan 
çıxış etməliyik: Ermənistanda olan Ermənis
tanındır, Ermənistanda olmayan Ermənista
nın deyil”.

Bunun anklavlarla bağlı baş nazirin say
ca, yumşaq desək, neçənci təzadlı açıqlaması 
olduğunu müəyyənləşdirmək çox çətindir. 
Məgər Bakının təkidi ilə sülh sazişinə əlavə 
edilən yeni bənd anklavların qaytarılması ilə 
bağlı məsələ deyil? Hayastanın baş naziri bu 
ağ yalanı ilə kimi və niyə aldatmağa çalışır? 
Əslində, bu sualların cavabı Bakıya tam ay
dındır, sadəcə, Paşinyanın reallığı və faktları 
təhrif etməsi, aşkar riyakarlığı adamda heyrət 
doğurur. O, özü hələ də  işğal altında saxla
dıqları Azərbaycanın 8 kəndinin Ermənis
tanın 29,8 min kvadratkilometrlik ərazisinə 
daxil olmadığını, bu kəndlərin Azərbaycana 
məxsusluğunu etiraf edib. Yəqin bu məqam
da Paşinyanın yadına keçən il oktyabrın 5də 
Qranadada (İspaniya) Avropa İttifaqı Şurası
nın prezidenti, Almaniya və Fransa liderləri 
ilə görüşündən sonra imzaladığı bəyannamə
ni salmağımız yerinə düşər. Həmin sənəddə 
Ermənistanın baş naziri Qarabağ da daxil 
olmaqla, Azərbaycan ərazisinin 86,6 min 
kvadratkilometr olduğunu təqdiqləyib. Yəni, 

o, bununla hələ də Azərbaycana qaytarılma
yan Qazaxın 7 və Naxçıvanın Kərki kəndi
nin ölkəmizin ərazisi kimi tanıdığını rəsmən 
elan edib. Eyni zamanda, onun “söykəndiyi” 
Alma–Ata Bəyannaməsində də Qazaxın 7, 
Naxçıvanın 1 kəndi Azərbaycan ərazisi kimi 
göstərilir. 

HAŞİYƏ: 1992ci ildə Ermənistan ordu
su Azərbaycanın Qazax rayonuna aid Yuxarı 
Əskipara (8,6 kv. km  anklav), Aşağı Əski
para (9,1 kv. km), Bağanis Ayrım (40 kv. km), 
Bərxudarlı (10,1 kv. km  anklav), Sofulu (22 
kv. km  anklav), Qızıl Hacılı (11 kv. km), 
Xeyrimli (4,1 kv. km) və Naxçıvanın Kərki 
(19,2 kv. km  anklav) kəndlərini işğal edib. 
Qazaxın yuxarıda sadalanan kəndlərindən 
dördü sərhəddə yerləşir, üçü isə anklavdır. 
Yəni erməni kəndləri ilə əhatə olunub. Bu 8 
kəndin ümumi sahəsi 124 kvadratkilometrdir.  

lər n  al a anlar n ac ə
Bəli, Azərbaycan, haqlı olaraq, Ermə

nistandan hələ də işğal altında saxladığı 
kəndlərin azad olunmasını tələb edir. Döv
lət sərhədinin delimitasiyası üzrə yaradılmış 
hökumətlərarası işçi qrupun artıq 7 görüşü 
keçirilib. Məlumata görə, hazırkı mərhələdə 
komissiyaların fəaliyyəti çərçivəsində de
limitasiya işlərinin aparılması üçün zəruri 
normativhüquqi bazanın yaradılması üzrə 
müzakirələr gedir. Ermənistan mediası ank
lavlarla bağlı teztez yanlış və ikibaşlı xəbər
ləri dövriyyəyə buraxır. Belə feykinformasi
yalardan biri, guya, Ermənistanın 31 kəndinə 
məxsus sərhədyanı torpaqların Azərbaycanın 
“işğalı altında” olması barədədir. Hökumət 
tərəfindən ötürülən həmin saxta informasiya 
fəal şəkildə ictimaiyyətə təlqin edilir. Həmçi
nin qeyd olunur ki, guya, bu “faktı” tanıma
yan Azərbaycan tərəfi özünün işğal altındakı 
4 kəndinin azad olunmasını tələb edir.

“Azərbaycanla Ermənistan arasında 
sərhədin delimitasiyası Tavuş vilayətindən 
başlayacaq”. Bunu deyən Ermənistanın baş 
naziri yaxın günlərdə Tavuşa gedəcəyini və 
vəziyyəti yerində öyrənəcyini də qeyd edib.

Əvvəla, məsələ ilə bağlı qeyd etməyi va
cib bilirik ki, dövlət sərhədinin delimitasiya
sı aparılana qədər Ermənistanın 31 kəndinə 
məxsus torpaqların “işğal edildiyini” bəyan 
etməsi hüquqa zidd və tamamilə absurddur. 

Paşinyanın “Ermənistan ərazisində bu adda 
kəndlər heç vaxt olmayıb” deməsi isə vax
tilə səsləndirdiyi “Qarabağ Ermənistandır” 
şüarı kimi bir şeydir. Son variantda həmin 
ərazilərin də hərbi müstəvidə azad edilməsi 
gündəmə gələ bilər. Yəqin həmin proses real
laşanda kimin haranı işğal etdiyi üzə çıxacaq. 
İndidən özlərinə təsəlli verməyə başlamış 
İrəvan isteblişmenti məsələnin heç də onların 
xeyrinə bitməyəcəyini anlamamış deyil.  

ül  - lara a  
n aca

Jurnalistin beynəlxalq instansiyalarda 
Azərbaycana qarşı şikayətlərdən imtina barə
də məsələnin rəsmi İrəvanın gündəliyində 
olubolmadığına dair sualını Nikol Paşinyan 
belə cavablandırıb: “Sülh danışıqlarının ge
dişində bu məsələ müzakirə olunub və bu gün 
də müzakirə predmetidir. Bizim mövqeyimiz 
belədir: bu məsələ sülh sazişinin müddəaları 
razılaşdırılandan və tərəflərin onu imzalama
ğa hazır olduqları artıq dəqiqləşəndən sonra 
müzakirə edilə bilər“. 

Yəni, Paşinyan sülh müqaviləsinin bağ
lanması ərəfəsində Ermənistanın və Azər
baycanın qarşılıqlı şəkildə dövlətlərarası 
məhkəmə şikayətlərindən vaz keçəcəyini 
istisna etməyib: “Əgər biz sülh sazişinin mət
ni üzrə razılığa gəlsək və onun imzalanması 
mərhələsinə çatsaq, tərəflərin belə bir addımı 
atacağını istisna etrmirəm və hətta bunu mən
tiqi sayıram”. 

Ermənistan baş nazirinin mətbuat kon
fransında ən ağlabatan və praqmatik açıqla
ması, bəlkə də, elə bu oldu.            

t a r  ər ə ç lər  
artn t an ç aca m

Mətbuat konfransında ən müxtəlif su
allara “aydınlıq gətirməyə” çalışan Nikol 
Paşinyan bir məsələ barədə mövqeyini 
dəqiq açıqlayıb. “Ermənistan hökumətinin 
Zvartnots hava limanından rus sərhədçiləri 
çıxarmaq qərarı müxtəlif xarakterli şərhlərə 
səbəb olub. Ermənistan müstəqillik əldə etdi
yi vaxtdan Zvartnots hava limanında xidmət 
etdiklərinə və sərhəd təhlükəsizliyinin təmin 
edilməsində dəstəyə görə onlara təşəkkür 
edib”,– deyən Paşinyan Ermənistan milli təh
lükəsizlik xidmətinin sərhəd qoşunları tərə
findən Rusiya FTXnin Sərhəd Xidmətinə 
məktubla müraciət edildiyini bildirib.

“Ermənistanda dövlət institutları, o cüm
lədən Rusiyadan olan tərəfdaşların köməyi 
ilə, son illər inkişaf etdiyi üçün sərhəd xid
məti hava limanında Rusiya tərəfinin dəstəyi 
olmadan nəzarəti həyata keçirmək üçün ki
fayət qədər təcrübə toplayıb”. Bunun ardınca 
2024cü ilin avqust ayında Rusiya sərhəd
çilərinin Zvartnots aeroportunu tərk edəcək
lərini əminliklə dilə gətirən baş nazır bunun 
siyasi deyil, işgüzar proses olduğunu diqqətə 
çatdırıb. O, bu barədə Rusiya tərəfinin məlu
matlandırıldığını da qeyd etməyi unutmayıb.

Görünən odur ki, Nikol Paşinyan və onun 
komandası sülh danışıqlarının indiki həlledi
ci mərhələsində Qərblə Rusiya arasında riya
karcasına manevr etməyi, hətta sual doğur
mayan məsələlərdə “nala–mıxa vurmaqla” 
Azərbaycanla münasibətlərin normallaşması 
prosesini ləngitməyi hədəfləyir. Bu halda re

gionda sülhün yaranması, əməkdaşlığın real
laşması mümkün olmayacaq. Amma sonucda 
ən böyük zərbə Ermənistanın özünə dəyəcək.

İmran B İ A  

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Qeyd edək ki, “2025ci maliyyə ili
nin büdcəsi: Ukraynanın dəstəklənməsi və 
Rusiyanın strateji məğlubiyyətinin təmin 
edilməsi” adlanan sənəddə İrəvana maliyyə 
yardımının Ermənistanın iqtisadi və demok
ratik dayanıqlığının təmin olunması, həm
çinin Qərblə əlaqələrinin gücləndirilməsi 
məqsədilə göstəriləcəyi bildirilib. Görün
düyü kimi, ABŞ hər vəchlə Ermənistanın 
Rusiya ilə əlaqələrinin pisləşməsinə çalışır. 
Vaşinqton İrəvanın Qərbin formalaşdırdığı 
antiRusiya cəbhəsinə daxil olmasını çox 
istəyir. Əslində, buna Ermənistan hökuməti 
özü əsaslar verib. Nikol Paşinyan ilk dəfə 
ötən ilin mayında Çexiyanın “CNN.Prima” 
nəşrinə müsahibəsində bunu bəyan etmişdi. 
Baş nazir bildirmişdi ki, Ermənistan Rusi
yanın Ukraynada müharibə aparmasından 
narahatdır: “Siz bizim Rusiyanın müttəfiqi 
olduğumuzu dediniz. Əlbəttə, bu, daha əv
vəl heç vaxt açıq şəkildə deyilməyib, amma 
mən düşünürəm ki, kənardan belə görünür. 
Biz Ukraynadakı müharibədə Rusiyanın 
müttəfiqi deyilik. Biz o müharibə, o mü
naqişə ilə bağlı narahatlıq duyuruq, çünki 
bu, birbaşa olaraq bizim bütün beynəlxalq 
əlaqələrimizə təsir edir”.

Paşinyan əlavə etmişdi ki, indiki vəziy
yətdə heç kim Ermənistanı müttəfiqi olaraq 
görmür və bu ölkənin durumunu kövrək 
edir: “Qərbdə bizim Rusiyanın müttəfiqi 
olduğumuzu müşahidə edirlər, onlar hətta 
daha çoxunu bildirirlər. Rusiyada isə bizim 
onların Ukrayna müharibəsində müttəfiqi 
olmadığımızı görürlər. Belə çıxır ki, biz bu 
vəziyyətdə heç kimin müttəfiqi deyilik. Bu 
isə o deməkdir ki, biz müdafiəsizik”.

Nikol 2024cü il fevralın 18də Münxen 
Təhlükəsizlik Konfransında iştirakı çərçi
vəsində Münxen və ətrafında yaşayan er
məni sakinlərin təmsilçiləri ilə görüşdə də 
Rusiya–Ukrayna münasibətləri ilə bağlı 
diqqətçəkən fikirlər söyləmişdi. O demiş
di: “Mən çoxdan deyirəm ki, Ermənistan 
Ukrayna məsələsində Rusiyanın müttəfiqi 

deyil. Bu, bizim səmimi mövqeyimizdir”.
Beləliklə, aydın olur ki, mahiyyətcə 

Qərbpərəst olan Ermənistan hakimiyyətinin 
özünün Rusiyadan uzaqlaşmaq istəyi möv
cud olduğu üçün hazırda Qərb ona bu istə
yini reallaşdırmaqda yardımlar edir. Belə 
yardımlardan biri ayrılması nəzərdə tutulan 
52 milyon dollar vəsaitdir.

Onu da qeyd edək ki, Qərbin Ermənis
tanı Rusiyadan qoparmaq istiqamətindəki 
səyləri öz “bəhrəsini” verir. ABŞın Bey
nəlxalq Respublikaçılar İnstitutunun təşəb
büsü də bunu sübut edir. Sorğu BREVIS 
şirkəti tərəfindən 18 yaşdan yuxarı 1508 
vətəndaşın iştirakı ilə 2023cü ilin dekabr 
ayında keçirilib. Beləliklə, Ermənistanda 
respondentlərin 66 faizi Rusiya ilə münasi
bətləri “pis” və ya “çox pis” kimi qiymət
ləndirib. Respondentlərin 29 faizi Ermənis
tan–Rusiya münasibətlərini “çox pis”, 37 
faizi “pis”, 27 faizi “bir qədər yaxşı” kimi 
qiymətləndirib. Rəyi soruşulanların 4 faizi 
“çox yaxşı” cavabını verib.

Eyni zamanda, onu da qeyd etmək la
zımdır ki, Azərbaycanın öz ərazi bütöv
lüyünü tam təmin etmək məqsədilə ötən 
ilin sentyabrında keçirdiyi lokal xarakterli 
antiterror tədbirlərindən sonra Vaşinqton 
ölkəmizə birbaşa dövlət yardımlarının ay
rılmasını qadağan edən “Azadlığa Dəstək 
Aktı”na 907ci düzəlişin hüquqi qüvvəsinin 
bərpa edildiyini açıqladı. Azərbaycana yar
dımların qadağan edilməsi fonunda Ermə
nistana yardımların artırılması superdövlət 
hesab olunan, beynəlxalq sülhün və təh
lükəsizliyin qorunmasında əsas məsuliyyət 
daşıyan orqan olan BMT Təhlükəsizlik Şu
rasının daimi üzvü olan ABŞın proseslərə 
necə ədalətsiz yanaşdığını bir daha ortaya 
qoydu.

O da məlumdur ki, 2024cü il noyabrın 
5də ABŞda növbəti prezident seçkiləri 
keçiriləcək. Prezident seçkiləri Konqresin 
aşağı (Nümayəndələr Palatası) və yuxarı 
(Senat) palatalarına seçkilərlə eyni vaxtda 
təşkil olunacaq. Bəzi ştatlarda isə quberna
tor və qanunverici orqanlara da seçkilər baş 

tutacaq. Bu mənada Ermənistana maliyyə 
ayrılması fonunda edilən jest seçki ilində 
Co Bayden administrasiyasının erməni se
çicilərin səslərini əldə etmək üçün siyasi 
texnologiyası da hesab oluna bilər.

Bundan əlavə, Vaşinqtonun bu addımı 
onun Azərbaycan və Ermənistan arasında 
vasitəçilik etmək səyləri ilə də bir araya sı
ğışmır. Sirr deyil ki, ABŞ iki ölkə arasında 
danışıqların Qərb meydançasında aparılma
sının tərəfdarıdır. Vaşinqton Brüssel formatı 
adlanan platformanı aktiv şəkildə dəstəklə
yir. Cəmi bir neçə gün əvvəl ABŞ və Tür
kiyə hökumətlərinin Vaşinqtonda keçirilən 
Amerika–Türkiyə strateji şurasının yeddin
ci iclasının yekunları üzrə qəbul edilmiş bir
gə bəyanatında Birləşmiş Ştatların Dövlət 
katibinin və Türkiyə Xarici işlər nazirinin 
Azərbaycan və Ermənistan arasında sülh 
sazişinin təşviqi üçün birgə işləmək öhdəli
yi götürdükləri bildirilmişdi. Sənəddə deyi

lirdi: “Dövlət katibi Blinken və nazir Fidan 
Cənubi Qafqazda Azərbaycan və Ermənis
tan arasında regional sabitliyə, əməkdaşlığa 
və rifaha kömək edəcək balanslaşdırılmış 
və davamlı sülh sazişinin təşviqi üçün birgə 
işləmək öhdəliyi götürüblər”.

Ötən həftə isə ABŞ Dövlət katibinin 
müavini Kurt Kempbell və Türkiyə Xarici 
işlər nazirinin müavini Burak Akçapar Va
şinqtonda Cənubi Qafqazda sülh məsələlə
rini müzakirə etmişdilər. ABŞ Dövlət 
Departamentinin bəyanatında bildirilirdi: 
“Onlar regional və qlobal prioritetlərə uy
ğun olaraq ABŞ–Türkiyə strateji əməkdaş
lığının daha da genişləndirilməsi yollarını 
müzakirə ediblər. Kempbell və Akçapar 
Mərkəzi Asiyada iqtisadi əməkdaşlığa, Cə
nubi Qafqazda sülhün əldə edilməsinə, Asi
yada və ondan kənarda birgə işləmək üçün 
digər imkanlara xüsusi diqqət yetiriblər”.

ABŞın Azərbaycana ayırdığı maliy
yəni dayandırması, Ermənistanın alacağı 
vəsaiti isə artırması Vaşinqtonun vasitəçi
lik missiyasının ikiüzlü, riyakar xarakter 
daşıdığının göstəricisi hesab oluna bilər. 
Eyni zamanda, bu addım ABŞ–Azərbaycan 
strateji əlaqələrinə kölgə salan hallardan 
daha biridir. Halbuki, Azərbaycan ABŞın 
Cənubi Qafqazdakı təşəbbüslərinə hər za
man dəstək verib. Ölkəmiz 2001ci il 11 
Sentyabr terrorundan sonra Vaşinqtonun 
yaratdığı koalisiyaya ilk qoşulan ölkələrdən 
olub. Azərbaycan öz sülhməramlı kontin
gentini Əfqanıstana, İraqa göndərib. Məhz 
həmin vaxtdan etibarən 907ci düzəlişin 
hüquqi qüvvəsi dayandırılmışdı. Ancaq indi 
– Əfqanıstan, İraq kampaniyaları başa çat
dığı üçün yenidən bədnam düzəliş mexaniz
mini işə salıblar.

Ümumiyyətlə, ABŞın digər ölkələrə 
birbaşa yardımlarına “təvazökar xeyriyyə
çilik” prizmasından yanaşmaq böyük sadə
lövhlük olardı. Birləşmiş Ştatlar rəsmiləri 
açıq şəkildə bəyan edirlər ki, bu yardımlar
da başlıca məqsəd Amerikanın öz milli ma
raqlarının təmin edilməsidir. Məsələn, Döv
lət katibinin Avropa və Avrasiya məsələləri 
üzrə köməkçisi Ceyms O’Brayn 2023cü 
il noyabrın 15də Xarici Əlaqələr Komitə
sində keçirilən dinləmədə 907ci düzəliş
dən imtina (hüquqi qüvvəsinin müvəqqəti 
dayandırılması) çərçivəsində Azərbaycana 
yardımların ayrılmasının ABŞın maraqla
rından qaynaqlandığını etiraf etmişdi.

Onu da qeyd etmək lazımdır ki, Azər
baycan artıq 1990cı illərin əvvəllərindəki 
xarici yardımlardan asılı ölkə deyil. Həmin 
illərdə ölkəmiz iqtisadi baxımdan böyük çə
tinlik çəkirdi. Ərazimizin 20 faizi işğal olun
muş, 1 milyondan çox soydaşımız qaçqın 
və məcburi köçkün vəziyyətinə düşmüşdü. 
Azərbaycanın bir sıra yaşayış məskənlərin
də çadır şəhərcikləri qurulmuşdu. Bax, ABŞ 
hökuməti məhz belə bir məqamda, xarici 
dəstəyə güclü ehtiyac duyduğumuz vaxtda 
ölkəmizə birbaşa dövlət yardımını qadağan 

etmişdi. Həmin qadağa Azərbaycanı ABŞ 
hökumətindən birbaşa yardım almayan ye
ganə postsovet dövlətinə çevirmişdi. Səbəb 
isə Azərbaycanın, guya, “Dağlıq Qarabağı 
işğal etməsi və Ermənistana qarşı blokada 
siyasəti yürütməsi” idi.

Bu gün isə Azərbaycan xarici yardım 
alan ölkədən donor ölkəyə çevrilib. Hazırda 
ölkəmiz dünyanın təbii fəlakətlər baş verən 
bölgələrinə humanitar yardımlar göstərir. 
Eləcə də COVID19 pandemiyası dövründə 
Azərbaycan bir sıra ölkələrə həm ikitərəfli 
əsasda, həm də Qoşulmama Hərəkatı çər
çivəsində maddi yardımlar göstərib. Azər
baycanda hazırda güclü maliyyəiqtisadi 
sabitliyi mövcuddur. Biz heç bir maliyyə 
qurumundan asılı deyilik. Bununla belə, 
ABŞın simvolik yardımdan Azərbaycanı 
məhrum etməsi Vaşinqtonun Azərbaycan–
Ermənsitan münasibətlərində hansı səfdə 
qərar tutmasını üzə çıxarmaq baxımından 
əhəmiyyət daşıyır.

Səxa ət İ   

Paşinyan yenə nala-mıxa vurdu
i rət S A D I XO V  
ər i as i iv rsit ti i  
r f ss r  si asi a aliti

– Düşünürük ki, Paşinyan hakimiy
yətdə qalacağı dövr belə yalan, saxta bə
yanatlarla müşayiət olunacaq. Görünür, 
bu, onun siyasi prioritetlərindən biridir. 
Yalan danışmaq, ziddiyətli bəyanlarla ic
timaiyyəti çaşbaş salmaq, dünən dediyi
ni bu gün inkar etmək. Biz bütün bunları 
görür, başa düşür və eyni zamanda, artıq 
təəccüblənmirik. O ki qaldı Azərbaycanın 
işğal altındakı kəndlərinə, təbii ki, onla
rın hamısı mütləq şəkildə qaytarılmalıdır. 
Bunu yaxşı başa düşən Paşinyanın sərsəm 
bəyanatlar verməsi sanki kimlərdənsə 
kömək ummaq məqsədi daşıyır. Yəni, 
baxın, biz bunu etməyəcəyik, mövqeyi
miz kifayət qədər möhkəmdir, yerimizdə 
dayanmışıq və sair. Amma onun dünən 
dedikləri boş və heç nəyə söykənməyən 
bəyanatlardır. 

Kəndlərimiz, tarixi torpaqlarımız 
Azərbaycana qaytarılmalıdır. Bakı bu 
məsələni çox ciddi şəkildə qoyub və 
sülh danışıqları prosesində müzakirə 
olunur. Bəli, Ermənistan həmin kəndləri 
qeydşərtsiz qaytarmalıdır. Çünki artıq 
bütün oyunların sona çatdığı mərhələ 
gəlib. Bu mərhələdə İrəvanın o cür riya
kar bəyanatlarına sağlam yanaşmalıyıq. 
Bizim üçün Paşinyanın bu tip bəyanatla
rı deyil, əməli addımları daha önəmlidir. 
Əgər o, doğrudan da, belə bir siyasi xət
ti seçibsə, bununla özünə zərbə vurmuş 
olacaq. Onun özü də yaxşı başa düşür ki, 
həmin səkkiz kənd Azərbaycana məxsus
dur və Bakı bütün mümkün vasitələrdən 
istifadə etməklə onları qaytaracaq.    
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Azərbaycan–Qazaxıstan:  
sadiq dostlar, etibarlı tərəfdaşlar

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Prezidentlər İlham Əliyev və Ka-
sım-Jomart Tokayevin iştirakı ilə martın 
11-də keçirilən Azərbaycan–Qazaxıstan 
Ali Dövlətlərarası Şuranın birinci iclasın-
da, Çinin Sian terminalından Bakının Ab-
şeron stansiyasına konteyner qatarının 
gəlişi mərasimində və dövlət başçılarının 
mətbuata bəyanatlarla çıxışlarında bü-
tün bunlar barədə ətraflı söhbət açılıb, 
əlaqələrin bütün sahələrdə uğurla inkişaf 
etdiyi vurğulayıb, ikitərəfli münasibətlərin 
gündəliyinin geniş olduğu diqqətə çatdı-
rılıb. 

Dövlət başçılarının Azərbaycan və 
Qazaxıstana qarşılıqlı səfərləri zama-
nı əldə edilən razılıqların uğurla həyata 
keçirildiyini, eyni zamanda, həmin razı-
lıqların icrasının daim diqqətdə saxlanıl-
dığını bildirən prezidentlər tərəfindən bu, 
ikitərəfli əməkdaşlığın yüksək səviyyədə 
olmasının göstəricisi kimi dəyərləndirilib. 

Prezident İlham Əliyev mətbuata bə-
yanatında ölkələrimiz arasında əlaqələrin 
regional əməkdaşlıq, o cümlədən Xəzər 
hövzəsində və daha geniş coğrafiyada 
səmərəli əməkdaşlıq üçün böyük önəm 
daşıdığını bildirib. Ölkə rəhbəri bu əmək-
daşlığın daha da genişləndirilməsi üçün 
böyük potensialın olduğunu söyləyib, 
bütün bunların ticarət dövriyyəsinin həc-
minin artırılması, əlavə biznes imkanları-
nın yaradılması, energetika, nəqliyyat və 
digər sahələrdə genişmiqyaslı layihələrin 
həyata keçirilməsi işinə xidmət etdiyini 
diqqətə çatdırıb. Ölkəmizin rəhbəri Pre-
zident Kasım-Jomart Tokayevin dövlət 
səfərinin dostluq və qardaşlıq münasibət-
lərinin daha da inkişaf etdirilməsinə töhfə 
verəcəyinə əminliyini vurğulayıb.

Azərbaycan–Qazaxıstan əməkdaş-
lığı yeni inkişaf dövrünü yaşayır. Bu 
mərhələnin əsası isə Qazaxıstan Res-
publikasının Prezidenti Kasım-Jomart 
Tokayevin 2022-ci ildə Azərbaycana rəs-
mi səfərinin nəticələrinə əsasən, “Azər-
baycan Respublikası ilə Qazaxıstan Res-
publikası arasında strateji münasibətlərin 
möhkəmləndirilməsi və müttəfiqlik qarşı-
lıqlı fəaliyyətinin dərinləşdirilməsi haqqın-
da Bəyannamə”sinin qəbul edilməsi ilə 
başlayır. İndiki dövrdə iki ölkə arasında 
münasibətlər yüksələn xətt üzrə inkişaf 
edir. Siyasi, ticarət-iqtisadi, tranzit-nəqliy-
yat, enerji, kənd təsərrüfatı, mədəni-hu-
manitar və digər sahələrdə əlaqələrin 
genişləndirilməsi istiqamətində sistemli 
layihələr gerçəkləşdirilir. 

İki ölkə arasında strateji əməkdaş-
lığın inkişafına müsbət təsir göstərən 
normativ-hüquqi bazanın tədricən ge-
nişlənməsi nəticəsində təkcə 1 il 6 ay 
ərzində 40-a yaxın mühüm ikitərəfli 
sənəd imzalanıb. Bu, müxtəlif sahələrdə, 
o cümlədən iqtisadi sektorda qarşılıqlı 
fəaliyyəti gücləndirib. Nəticədə 2020-ci 
ildən etibarən ölkələrimiz arasında ticarət 
dövriyyəsi təxminən 5 dəfə (109 milyon 
dollardan 529 milyon dollara) yüksəlib. 
Təkcə keçən il ərzində ticarət dövriyyəsi-
nin həcmi 314 milyon təşkil edib. 

İndiyə kimi Azərbaycan Qazaxıstana 
211,4 milyon dollar, Qazaxıstan isə Azər-
baycan iqtisadiyyatına 114 milyon dollar 

investisiya yatırıb. Ümumiyyətlə, 2005–
2023-cü illər ərzində qarşılıqlı investisiya 
qoyuluşunda da artım müşahidə edilib. 
Bu dövrdə Qazaxıstanda qeydə alınan 
1065 Azərbaycan şirkətinin yatırdığı sər-
mayənin həcmi 381 milyon dollar olub. 
Azərbaycanda isə qeydə alınan 150 Qa-
zaxıstan şirkətinin qoyduğu investisiya-
nın həcmi isə 117 milyon dollara yüksəlib.

Azərbaycan – Qazaxıstan əməkdaşlı-
ğında qarşılıqlı yükdaşımaların artımı da 
diqqət çəkib. Əlbəttə, bu məsələdə son 3 
ildə iki ölkə arasında avtomobil nəqliyyatı 
ilə beynəlxalq yükdaşımaları üçün mü-
badilə edilən “İcazə” blanklarının sayının 
beş dəfə artması əhəmiyyətli rol oynayıb. 

Yeri gəlmişkən, ölkələr arasında bey-
nəlxalq avtomobil daşımaları üzrə Qarı-
şıq Komissiyanın bu il mart ayının 6-da 
keçirilən növbəti iclasında 2023-cü il üzrə 
daşımaların davamlılığının təmin edilmə-
si məqsədilə “İcazə” blanklarının əlavə 
mübadiləsi və 2024-cü il üçün ölkələrimiz 
arasında “İcazə” blanklarının ilkin kvotası 
razılaşdırılıb.

İclas zamanı Azərbaycan və Qa-
zaxıstan arasında avtomobil nəqliyyatı 
ilə beynəlxalq daşımalar sahəsində tərəf-
lərin qarşılaşdıqları çətinliklər və onların 
həlli yolları müzakirə olunub. Həmçinin 
Orta Dəhlizin davamlı inkişafının təmin 
olunması üçün Çindən göndərilən tranzit 
yüklərin hər iki ölkə daşıyıcıları tərəfin-
dən daşınması üçün təşkilati işlərin gö-
rülməsi barədə razılıq əldə edilib.

İclasda bildirilib ki, Azərbaycan və 
Qazaxıstan arasında daşımaların ümu-
mi həcmi, eləcə də region üzrə 3-cü ölkə 
daşımalarında iki ölkə daşıyıcılarının ak-
tivliyi artıb.

Bütün bu və digər həyata keçirilən 
tədbirlər nəticəsində 2023-cü ildə iki 
ölkə arasında yükdaşımaların həcmi 
1,5 dəfə artaraq 4,3 milyon ton təşkil 
edib. Orta Dəhliz üzrə həcm isə 65 faiz 
artaraq 2,8 milyon tona çatıb. Belə yük-
sək göstəricilərin əldə edilməsini isə 
Azərbaycan-Qazaxıstan İşgüzar Şurası 
çərçivəsində sıx əməkdaşlıq, həmçinin 
ticari-iqtisadi münasibətlərin stimullaşdı-
rılması tədbirləri, Qazaxıstan şirkətlərinin 
Ələt azad iqtisadi zonasına (AFEZ) cəlb 
edilməsi, habelə AFEZ ilə Qazaxıstanın 
azad iqtisadi zonaları arasında qarşılıqlı 
əməkdaşlığın qurulması şərtləndirib. 

Azərbaycan-Qazaxıstan İnvestisiya 
Fondunun yaradılması, sənaye və texno-
logiya parklarında birgə istehsalın təşkili, 
Ələt limanında taxıl terminalının inşası, 
gəmiqayırma sektorunda əməkdaşlığın 
qurulması, qazax şirkətlərinin azad edil-
miş ərazilərin bərpasında iştiraklarına əl-
verişli imkan yaradılması kimi məsələlər 
də ikitərəfli əlaqələrin daha da güclən-
məsinə öz müsbət təsirini göstərib. Bu 
baxımdan Füzulidə 600 şagird yerlik 
“Kurmanqazı adına Yaradıcılığın İnkişafı 
Mərkəzi”nin inşası, həmçinin xəstəxana-
nın tikintisinin planlaşdırılması xüsusilə 
diqqət çəkib. 

Hər iki ölkə son illərdə bütün region 
üçün mühüm önəm daşıyan bir sıra la-
yihələrin icrasına fəal qoşulub. Məsələn, 
Transxəzər Beynəlxalq Nəqliyyat Mar-
şrutunun (Orta Dəhliz) imkanlarının ge-

nişləndirilməsi, Xəzərin dibi ilə fiber-optik 
rabitə xəttinin və enerji kabelinin çəkilmə-
si, Azərbaycan vasitəsilə neft və uranın 
ixracı, habelə Qazaxıstandan Azərbay-
can bazarına buğda tədarükünün real-
laşdırılması istiqamətindəki təşəbbüs-
lərin diqqət mərkəzində saxlanılması 
nəticəsində Azərbaycan-Qazaxıstan mü-
nasibətləri strateji tərəfdaşlıq səviyyəsinə 
yüksəlib.

Yeri gəlmişkən, ölkələrimizin Türk 
Dövlətləri Təşkilatı (TDT) çərçivəsində-
ki fəaliyyətinə də nəzər salmaq istərdik. 
Bununla bağlı xatırladaq ki, hər iki dövlət 
TDT-nin təsis olunmasında, qurulmasın-
da fəal iştirak edib. Başqa sözlə, quru-
mun yaradılması təşəbbüsü Qazaxıstan 
tərəfindən irəli sürülsə də, müqavilə 
Azərbaycanda imzalanıb. 

Ötən 15 il ərzində TDT beynəlxalq 
arenada tanınaraq nüfuzlu aktora çev-
rilib. Bu müddətdə təşkilat üzvləri tərə-
findən türk dünyasının konturları yeni 
geosiyasi reallıq kimi müəyyənləşdirilib 
və potensialı yüksək dəyərləndirilib. Belə 
ki, ümumi ərazisi təxminən 4,5 milyon 
kvadrat kilometr, ümumi daxili məhsulun 
həcmi (ÜDM) 1,5 trilyon dollardan çox, 
əhalisi 160 milyon nəfərdən artıq olan 
TDT çərçivəsində ticarət dövriyyəsi 42,3 
milyard dollara yüksəlib, türk dövlətlərinin 
dünya ilə ümumi ticarət dövriyyəsi isə 1,3 
trilyon dollara yaxınlaşıb. 

Hər iki dövlət Transxəzər Beynəlxalq 
Nəqliyyat Marşrutunun (Orta Dəhliz) həm 
region, həm də bütün dünya ölkələri üçün 
əhəmiyyətinin artırılması, potensialının 
ölkələrimizin iqtisadiyyatının inkişafına 
yönəldilməsi istiqamətində nəzərdə tutu-
lan layihələri uğurla gerçəkləşdirir, logisti-
ka- nəqliyyat potensialının gücləndirilmə-
si istiqamətində fəal siyasət yürüdür. 

Bu fikrin bariz ifadəsi olaraq deyə 
bilərik ki, 2022-ci ilin sonlarında Akta-
uda Azərbaycan, Qazaxıstan, Türkiyə 
ərazilərində “Orta Dəhlizin inkişafı üzrə 
2022−2027-ci illəri əhatə edən Yol Xə-
ritəsi” imzalanıb. Xəzər sahillərindəki də-
niz limanlarımızın genişmiqyaslı müasir-
ləşdirilməsinə başlanılıb. Bundan əlavə, 
Qazaxıstan, Azərbaycan və Gürcüstan 
dəmiryolçuları tərəfindən yükdaşımala-
rın həcmini artırmaq üçün “bir pəncərə” 
formatında xidmət göstərəcək “Middle 
Corridor Multimodal Ltd” birgə müəs-
sisəsi yaradılıb. Marşrut boyunca ən son 
rəqəmsal texnologiyalardan istifadə olu-
nacağı nəzərdə tutulub. Layihənin icrası-
na isə transmilli “PSA” Sinqapur şirkətini 
cəlb edilib. 

Yeri gəlmişkən, Azərbaycan və Qa-
zaxıstanın Orta Dəhlizin inkişafı istiqamə-
tində reallaşdırdıqları tədbirlər nəticəsin-
də yükdaşımaların həcmi 2022-ci ildə 2 
dəfə artaraq 1,7 milyon tona, 2023-cü 
ildə isə əlavə 65 faiz artaraq 2,7 milyon 
tona çatıb. Gələcəkdə bu həcmin ildə 10 
milyon tona çatacağı proqnozlaşdırılıb. 
Bunu isə həm tələbat, həm də texnoloji 
imkanların mövcudluğu şərtləndirib. 

Hazırda Astana ilə Bakı bu sahə-
də kompleks addımlar atır. Yuxarıda 
adı çəkilən “Orta Dəhlizin inkişafı üzrə 
2022−2027-ci illəri əhatə edən Yol Xəritə-
si” isə mövcud istiqamətdəki layihələrin 
icrasını sürətləndirir. 

Bütün bunlarla yanaşı, Qazaxıstan, 
Azərbaycan və Gürcüstan dəmiryolçu-
ları tərəfindən yükdaşımaların həcmini 
artırmaq üçün “bir pəncərə” formatında 
xidmət göstərəcək “Middle Corridor Mul-
timodal Ltd” birgə müəssisəsi yaradılıb. 
Marşrut boyunca ən son rəqəmsal tex-
nologiyalardan istifadə olunacağı plan-
laşdırılıb.

Ümumiyyətlə, Orta Dəhliz böyük po-
tensiala malikdir və təbii ki, bu mühüm 
layihənin həyata keçirilməsində Qazaxıs-
tanla Azərbaycanın rolu olduqca böyük-
dür. Bu arteriyanın inkişafı ticarət dinami-
kasının genişlənməsinə töhfə verməklə 
yanaşı, Şərqlə Qərb arasında əlaqələn-
dirici körpü kimi ölkələrimizin mövqeyini 
möhkəmləndirir.

V.BAYRAMOV  
XQ

Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə son 20 ildə aparılan islahatlar sırasında 
ölkənin səhiyyə sistemində önəmli rol oynayan tibbi xidmətlərin icbari sığortası 
xüsusi yer tutur. Bu, həm də vətəndaşlarımızın sağlamlığına zəmanət yaradan 
bir dövlət qayğısıdır.

Yaşlı, təqaüdçü bir qadın deyir ki, 
uzun illər ürək damarlarının tutulması sə-
bəbindən olumla ölüm arasında çarpışıb, 
ürəyində edilməli olan əməliyyatın dəyəri 
aldığı təqaüddən 20 dəfə çox olduğun-
dan hər gün ömrününün başa çatacağı 
saatı gözləyib. İcbari tibbi sığortanın tət-
biqindən sonra isə bu əməliyyat heç bir 
xərc çəkilmədən aparılıb və indi rahat 
nəfəs alıb yaşayır. 

Bir insanın həyatında onun sağlam-
lığından qiymətli heç nə ola bilməz. İc-
bari tibbi sığortanın tətbiqi ilə dövlətimiz 
insanlara təqdim olunan tibbi xidmətləri 

cəmiyyətdəki mövqeyindən, ailə büdcə-
sinin imkanlarından asılı olmayaraq hər 
kəs üçün əlçatan etdi. Ölkədə icbari tibbi 
sığorta sistemi qurulana qədər yüzlərlə 
vətəndaşımız üçün nəinki bahalı cərra-
hiyyə əməliyyatları, hətta bəzi xəstəliklər 
üzrə mükəmməl müalicə almaq mümkün 
deyildi. Artıq bütün bunlar geridə qalıb, 
indi hər kəsin sağlamlığının qarantı – 
icbari tibbi sığorta fəaliyyət göstərir  və 
ölkədə vətəndaş məmunluğunun yaradıl-
masına önəmli töhfə verir.   

Xatırladım ki, icbari tibbi sığorta-
nın yaradılması istiqamətində ilk addım 
Azərbaycan Prezidentinin 2016-cı il 15 
fevral tarixli Fərmanına əsasən,  Nazir-
lər Kabineti yanında İcbari Tibbi Sığorta 
üzrə Dövlət Agentliyinin, 2016-cı il 24 no-
yabr tarixli fərmanı ilə isə “İcbari Tibbi Sı-
ğorta üzrə Dövlət Agentliyi” publik hüquqi 
şəxsin yaradılması ilə atıldı. 

Bundan sonra Azərbaycan Preziden-
tinin 2016-cı il 29 noyabr tarixli və 2018-ci 
il 16 fevral tarixli fərmanları ilə İcbari Tibbi 
Sığorta üzrə Dövlət Agentliyi Mingəçevir 
şəhərində, Yevlax və Ağdaş rayonları-
nın inzibati ərazilərində isə 2017-ci il-
dən 2019-cu ilədək pilot layihə şəklində 
fəaliyyətə başladı. Respublikamızın bu 
bölgələrində vətəndaşlarımıza həmin la-
yihələrlə ilkin olaraq 1829 adda tibbi xid-
mətin göstərilməsi nəzərdə tutulurdu. 

Pilot layihələrin reallaşdırılması 
uğurla başa çatsa da, əldə olunmuş 
nəticələrə əsaslanaraq ölkənin bütün 
ərazilərində tibbi xidmət müəssisələrini 
yeni fəaliyyət müstəvisinə transformasi-
ya etmək bir o qədər də asan olmadı. Bu 
çətinliyi yaradan əsas səbəb isə 2019-
cu ilin sonlarından başlayaraq dünyada 
 COVID-19 pandemiyasının baş qaldır-
ması və  2020-ci ilin əvvəllərindən eti-
barən bu epidemiyanın Azərbaycanda 
yayılaraq getdikcə kütləvi xarakter alma-
sı oldu.   Pandemiya səbəbindən əksər 
müəssisələrin fəaliyyətinin qapanması və 
ya onların fəaliyyətinin maksimum məh-
dudlaşdırılması, ictimai nəqliyyatın işin-
dəki çətinliklər, vətəndaşların yaşadıqları 
mənzilləri xüsusi icazə ilə tərk etmələri 
kimi məhdudiyyətlərin olduğu, xəstəxana 
və digər tibb məntəqələrinin virusa yo-
luxmuş çoxsaylı insanlarla dolub-daşdığı 
bir durumda icbari tibbi sığortanı xidmət 
müstəvisinə transformasiya etmək nə 
qədər çətin və ilk baxışda həlli mümkün 
olmayan bir vəzifə idi. 

Ölkədə səhiyyənin inkişafı istiqamə-
tində son 20 ildə çox işlər görülmüş, 
Bakı şəhərində və regionlarda 760-dək 
yeni səhiyyə müəssisəsi tikilmiş və ya 
əsaslı təmir olunmuş, bu dövrdə səhiyyə 
sistemində  ciddi islahatlar aparılmışdı. 
Səhiyyənin inkişafı istiqamətində dövlə-
tin atdığı bu addımların məntiqi sonluğu 
məhz vətəndaşlarımıza göstərilən tibbi 
xidmətləri icbari tibbi sığorta müstəvisinə 
keçirmək idi və bu da uğurla reallaşdı.                           

Digər tərəfdən, koronavirus pande-
miyasının yaratdığı bütün çətinliklərə 
baxmayaraq, pilot layihələrin uğurla ger-
çəkləşdirilməsi İcbari Tibbi Sığorta üzrə 
Dövlət Agentliyinə icbari tibbi sığortanın 
ölkənin bütün əraziləri üzrə tətbiqinə   
əsas verirdi. COVID-19 pandemiyasının 
bütün ölkə üzrə sürətlə yayılmasının ya-
ratdığı çətinliklər fonunda bölgələrdə belə 
bir tibbi xidmət sistemini qurmaq o qədər 
də asan bir məsələ deyildi. Lakin bütün 
çətinliklərə baxmayaraq, İcbari Tibbi Sı-
ğorta üzrə Dövlət Agentliyi yüksək təşki-
latçılıq nümayiş etdirərək qarşıya qoyu-
lan vəzifənin öhdəsindən layiqincə gəldi 
və 2021-ci ildən başlayaraq icbari tibbi 

sığortanın respublikamızın bütün ərazi-
sində tətbiqinə başlandı.

İndi yeni qurulmuş tibbi xidmət müstə-
visini daha da inkişaf etdirmək, mövcud 
problemləri ardıcıl şəkildə aradan qaldır-
maq qarşıda mühüm vəzifə kimi durur.   
Əsas hədəflərdən biri isə vətəndaşlara 
icbari tibbi sığortanın dəstəyi ilə göstə-
rilən tibbi xidmətlərin çeşidini artırmaq və 
keyfiyyətini daha da yaxşılaşdırmaqdır. 
Bu istiqamətdə artıq yetərincə uğurlar 
qeydə alınıb. Belə ki, icbari tibbi sığorta 
xətti ilə göstərilən tibbi xidmətlərin sayı 
pilot layihələrin icrasına start verildiyi 

2016-cı ildə mövcud 1829 növ tibbi xid-
mətdən, 2023-cü ildə 3315-ə çatdırılıb. 
Ölkəmizdə 2023-cü il ərzində 5 milyon-
dan çox şəxs icbari tibbi sığorta çərçivə-
sində tibbi xidmət alıb. Bu, o deməkdir ki, 
göstərilən dövrdə respublika əhalisinin 
52 faizi icbari tibbi sığortadan yararlanıb. 
Son 4 ildə icbari tibbi sığorta çərçivəsin-
də vətəndaşlara 145 milyon 640 mindən 
çox tibbi xidmət göstərilib. 

Hazırda icbari tibbi sığorta xətti ilə 
əhaliyə göstərilən tibbi xidmətlərin sayı 
sadəcə artırılmır, bu sırada ən diqqət-
çəkən yeniliklər, daha mürəkkəb cər-
rahiyyə əməliyyatlarının və ağır xəstə-
liklərin icbari tibbi sığorta vasitəsilə 
qarşılanmasına start verilməsidir. 

Cari ildən icbari tibbi sığorta xətti ilə 
qarşılanan yeni tibbi xidmətlərin sırası-
na transplantasiya əməliyyatları da daxil 
edilib. İlkin olaraq bu il 150 böyrək, 100 
qaraciyər və 20 sümük iliyi transplata-
siyasını icbari tibbi sığorta hesabına 
qarşılamaq nəzərdə tutulub və artıq bu 
istiqamətdə 37 müxtəlif  transplantasiya 
əməliyyatı icra olunub. Limit sayı 300 
olan koxlear implantasiya və oynaqdaxili 
endoprotezləşdirmə əməliyyatları üzrə 
sığorta limiti isə 2023-cü ildə il ərzində 
tam ləğv olunub.

Hazırda icbari tibbi sığorta hesabı-
na insanlarımıza tibbi xidmət göstərən 
özəl xəstəxanaların sayı artmaqdadır. 
2023-cü ildə İcbari Tibbi Sığorta üzrə 
Dövlət  Agentliyi ilə bu sahədə əməkdaş-
lıq edən özəl tibb müəssisələrinin sayı 
152-yə çatdırılıb. Əvvəllər vətəndaşlar 
özəl xəstəxanada tibbi xidmətin dəyərini 
özləri qarşılayırdısa, hazırda İcbari Tibbi 
Sığorta üzrə Dövlət Agentliyi ilə müqa-
viləsi olan özəl xəstəxanalarda vətən-
daşlara göndəriş vərəqəsi əsasında 
göstərilən tibbi xidmətlərin dəyəri icbari 
tibbi sığorta hesabına ödənilir. Bütövlük-
də, 2021– 2023-cü illər ərzində özəl tibb 
müəssisələri tərəfindən əhaliyə göstə-
rilən 300 mindən çox tibbi xidmətə görə 
İcbari Tibbi Sığorta üzrə Dövlət Agentliyi 
tərəfindən  400 milyon manatdan çox və-
sait sərf olunub. 

Bu gün icbari tibbi sığorta sistemində 
fəaliyyət göstərən tibb müəssisələrinin 
maddi-texniki bazası əsaslı şəkildə ge-
nişləndirilir və onların müasir tibbi ava-
danlıqlarla təchiz olunması istiqamətində 
konkret addımlar atılır. Belə ki, 2020–
2022-ci illər və 2023-cü ilin 10 ayı ərzində 
xəstəxanalara 100 milyon manatdan çox 
dəyəri olan yeni tibbi cihaz və avadanlıq-
lar, 248 milyon manatdan çox  dərman, 
tibbi sərf və 40 milyon manat dəyərində 
349 ədəd təcili tibbi yardım avtomobili 
alınıb verilib.   

İcbari tibbi sığorta sistemində işləyən 
həkim-mütəxəssislərin əməkhaqları da 
əsaslı şəkildə artırılıb. Bu, əhaliyə key-
fiyyətli tibbi xidmət göstərməyin olduqca 
mühüm şərtlərindən biridir. Bütövlükdə 
isə, 2019-cu illə müqayisədə dövlət tibb 
müəssisələrində işləyən həkim-mütəxəs-
sislərin minimum əməkhaqlarında 3,2 
dəfə, onların bonuslar və sabit əmək- 
haqları ilə birlikdə ümumi gəlirləri isə 5 
dəfədən 50 dəfəyədək artırılıb. İcbari tib-
bi sığortanın tətbiq edildiyi dövrdə xaric-
də təhsil alan 110 həkim-mütəxəssis döv-
lət tibb müəssisələrində fəaliyyətə cəlb 
edilib. Bütün bu göstəricilər isə dövlətin 
vətəndaşın sağlamlığına yönəlik siyasə-
tinin məntiqi nəticəsidir. 

Fikrət YUSİFOV,  
iqtisad elmləri doktoru, professor, 
“Ekonomiks” Beynəlxalq İqtisadi 

Araşdırmalar İctimai  
Birliyinin sədri

Tibbi sığorta: 
sosial məmnunluq

Tarixi islahat

Hakimliyə yeni namizədlər 
Test üsulu ilə, habelə yazılı və 

şifahi imtahanlardan müvəffəqiyyətlə 
keçərək ilkin tədris kursunu, 
o cümlədən, məhkəmələrdə 
stajkeçməni uğurla başa vurmuş 
hakimliyə namizədlərlə Hakimlərin 
Seçki Komitəsi tərəfindən yekun 
müsahibələr keçirilib.

Məhkəmə-Hüquq Şurasından verilən 
məlumata görə, yekun müsahibədə na-
mizədlərin uzunmüddətli tədris kursunun 
proqramını mənimsəmə səviyyəsi, onla-
rın hüquq sahəsində nəzəri və praktiki 
biliklərini tətbiq etmək bacarığı və ümumi 
dünyagörüşü, hakim işləmək üçün zəru-
ri olan keyfiyyətlərə yiyələnməsi komitə 
tərəfindən qiymətləndirilib, 27 hakimliyə 
namizəd yekun müsahibədə müvəffəqiy-
yət qazanıb, onların qiymətləndirilməsi-
nin nəticələri və ixtisaslaşmaları barədə 

rəylər Məhkəmə-Hüquq Şurasına təqdim 
olunub.

Qanunvericiliyə uyğun olaraq 
 2024-cü il martın 29-da Şura tərəfindən 
namizədlərlə söhbət və ixtisaslaşma 
aparılacaq.

Müsabiqədə uğur qazanmış ha-

kimliyə namizədlərin siyahısı Məh-
kəmə-Hüquq Şurasının saytında (https://
jlc.gov.az/az/hakimlerin-secki-komitesi/
elanlar/hakimlerin-secki-komitesinin-me-
lumati-75ed818f) yerləşdirilib.

XQ
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“Azərişıq” Lənkəranda  
yenidənqurma aparır 

Ölkə Prezidentinin tapşırıqlarına əsasən, regionlarda elektrik 
təsərrüfatının yenilənməsi istiqamətində tədbirlər davam etdirilir. Hazırda 
“Azərişıq” Açıq Səhmdar Cəmiyyəti (ASC) tərəfindən Lənkəranın Viravul, 
Daşdatük, Girdəni və Gərmətük kəndlərinin elektrik təsərrüfatında 
yenidənqurma işləri aparılır. 

“Azərişıq” ASC-dən XQ-yə verilən 
məlumata əsasən, bu məqsədlə 4 min 
nəfərə yaxın əhalisi olan Viravul kən-
dində yeni güc mərkəzləri yaradılır. Ye-
nidənqurma işləri çərçivəsində köhnə 
elektrik dayaqları yeniləri ilə əvəz edi-
lir, istismar müddəti başa çatmış açıq 
naqillərin yerinə özünüdaşıyan izolyasi-
yalı naqillər çəkilir. Bundan əlavə, köhnə 
sayğaclar həyətyanı sahələrdən çıxa-
rılaraq əvəzində müasir  standartlara 

cavab verən yeniləri quraşdırılır. İşlər 
yekunlaşdıqdan sonra kənd sakinləri 
dayanıqlı və fasiləsiz elektrik enerjisi ilə 
təmin olunmaqla yanaşı, elektrik enerjisi 
itkisinin qarşısı da alınacaq.

Qeyd edək ki, yenidənqurma işləri 
Lənkəranla yanaşı, investisiya proqra-
mına uyğun olaraq ölkənin bütün regi-
onlarında, ən ucqar kənd və qəsəbələr-
də də mərhələli şəkildə həyata keçirilir.

2 ayda – 8,2 milyard kubmetr qaz, 
4,8 milyon ton neft

Cari ilin yanvar-fevral aylarında 
Azərbaycanda 240 milyon kubmetr 
artımla hasil edilmiş 8,2 milyard 
kubmetr qazın 4,1 milyard kubmetri 
ixrac olunub. Bunun da  2,1 milyard 
kubmetri Avropa ölkələrinin payına 
düşüb. Bu barədə energetika naziri 
Pərviz Şahbazov “X“ sosial şəbəkə 
hesabında paylaşım edib. 

Məlumata görə, hesabat dövründə 
Türkiyəyə 1,4 milyard kubmetr, Gürcüs-
tana isə 0,6 milyard kubmetr qaz ixrac 
olunub. Bundan əlavə, Trans-Anadolu 
Qaz Boru Kəməri  ilə Türkiyəyə 0,8 mil-
yard kubmetr “mavi yanacaq” nəql edilib.

 “Bu ilin yanvar-fevral aylarında ope-
rativ məlumatlara əsasən, neft-konden-
sat hasilatı 4,8 milyon ton, ixraca nəql 
edilən həcmlər isə 3,9 milyon ton olub”, 
– deyə paylaşımda daha sonra bildirilir. 

Dünya Bankının hesabatı:  
13 yol xəritəsi

İqtisadi İslahatların Təhlili və Kommunikasiya Mərkəzinin icraçı 
direktoru Vüsal Qasımlı jurnalistlərə ötən il Dünya Bankının “Business 
ready” hesabatı ilə bağlı respublikamızda 13 yol xəritəsinin icra edildiyini 
bildirib. 

V.Qasımlının söz-
lərinə görə, həmin yol 
xəritələri əsasında, ümu-
milikdə, 472 fəaliyyət, 
eləcə də digər mühüm 
istiqamətlər üzrə 14 Fəa-
liyyət Planı həyata keçi-
rilib.
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İQTİSADİYYAT

Vergi Xidməti iqtisadi çağırışları çevik cavablandırır
Qeyri-neft-qaz sektorundan büdcə daxilolmaları  9 milyard 708 milyon manata çatıb

Azərbaycanın vergi xidməti sistemində biznes mühitinin təkmilləşdirilməsi, 
dövlət-biznes tərəfdaşlığının təşviqi və iqtisadi təhlükəsizliyin təminatı daim 
diqqət mərkəzində saxlanılır. Bunun nəticəsində  ölkədə vergi daxilolmalarının 
davamlı artımı aydın müşahidə olunur, belə bir şərait isə maliyyə sabitliyini, 
sosial layihələrin yüksək səviyyədə icrasını və vətəndaşların rifahının daha da 
yaxşılaşmasını şərtləndirir. 

Dövlət Vergi Xidmətinin səmərəli 
fəaliyyəti, ilk növbədə, büdcə gəlirlərinin 
formalaşmasında özünü qabarıq büruzə 
verir. Bu, statistik göstəricilərdə də öz ifa-
dəsini tapır. Məsələn, 2023-cü il ərzində 
dövlət büdcəsinə vergi daxilolmaları həc-
minin 2022-ci illə müqayisədə 3,8 faiz 
artaraq 16 milyard 127  milyon manata 
çatması qeyd edilən fikrin təsdiqidir. 

Onu da qeyd edək ki, hesabat döv-
ründə qeyri-neft-qaz sektorundan vergi 
daxilolmaları əvvəlki illə müqayisədə 
19,3 faiz yüksələrək 9 milyard 708 mil-
yon manata çatıb. Cari ilin yanvar-fevral 
aylarında isə qeyri-neft-qaz sektorundan 
daxilolmalar 1,9 milyard manatdan çox 
təşkil edib. 2023-cü ilin müvafiq dövrü 
ilə müqayisədə bu sektordan vergi daxil-
olmaları 245,7 milyon manatdan, yaxud 
14,8 faizdən çox artıb, dövlət büdcəsinə 
isə, ümumilikdə, 3 milyard 156 milyon 
569 min manat vergi daxil olub.

Əldə olunan fiskal nəticələrdə iqti-
sadi artımla yanaşı, şübhəsiz ki, “kölgə 
iqtisadiyyatı”nın miqyasının azaldılması, 
biznes fəaliyyətinin və gəlirlərin leqallaş-
dırılması kontekstində atılan addımların 
da böyük rolu olub.

Hesabat ilində sözügedən sistemin 
fəaliyyətində vergi borclarının azaldılma-
sı kimi diqqətçəkən bir məqamı da xatır-
latmaq istərdik. Belə ki, 2023-cü il res-
publikamızda 215  min vergi ödəyicisinin 
4 milyard 936 milyon manat vergi borcu 
yaranıb, 211  min vergi ödəyicisinin isə 

4 milyard 511 milyon manat vergi borcu 
ləğv edilib. Dövlət Vergi Xidmətinin mə-
lumatına əsasən, ləğv edilən borc məb-
ləğindən 674 min manatı və yaxyd 28,6 
faizi 2023-cü il yanvarın 1-nə olan borcun 
payına düşüb.

Ötən il artan borcun 289 min manatı 
(28,4 faizi) səyyar, 504  milyon manatı və 
yaxud 50 faizi kameral vergi yoxlamala-
rı nəticəsində, 84 min manatı və yaxud 
8,2 faizi isə bəyannaməyə əsasən ya-
ranıb. Nəticədə cari il yanvarın 1-nə 97 
min vergi ödəyicisinin dövlət büdcəsinə 2 
milyard 782  milyon manat (o cümlədən, 
əsas vergilər üzrə 1 milyard 810 min ma-
nat, faizlər üzrə 606 min manat və maliyə 
sanksiyası üzrə 276 min manat) borcu 
olub. Ümumilikdə, 2023-cü ildə borclu 
vergi ödəyicilərindən daxilolma 3 milyard 
923 min manata yüksəlib. 

Məlumatda bildirilir ki, 2023-cü il yan-
varın 1-nə sosial sığorta üzrə 145 min 
vergi ödəyicisinin 213 milyon manat və 
işsizlikdən sığorta üzrə 24 min vergi ödə-
yicisinin 3,6 milyon manat borcu olub. 
Ümumilikdə, ötən ilin əvvəlinə borclu 
vergi ödəyicilərindən daxilolma sosial sı-
ğorta haqları üzrə 60  milyon manat təşkil 
edib.

Cari il yanvarın 1-nə isə sosial sığorta 
üzrə 150  min vergi ödəyicisinin 233  mil-
yon manat və işsizlik sığortası üzrə isə 
27 min vergi ödəyicisinin 5,5 milyon ma-
nat məbləğində borcu olub.

Qeyd edək ki, 2023-cü il yanvarın 
1-nə icbari tibbi sığorta üzrə 33,5 min 
vergi ödəyicisinin 12 milyon manat borcu 
olub, həmin borclu vergi ödəyicilərindən 
daxilolma isə 6,9 milyon manat təşkil 
edib. Bu il yanvarın 1-nə isə icbari tibbi 
sığorta üzrə 57,7 min vergi ödəyicisinin 
15,3 milyon manat borcu var.

Hesabat dövründə başa çatan səy-
yar vergi yoxlamaları zamanı 531 vergi 
ödəyicisində və yaxud səyyar vergi yox-
laması ilə əhatə olunanların 98,9 faizində 
vergi qanunvericiliyinin pozulması halları 
aşkar edilib. Səyyar vergi yoxlamaları nə-
ticəsində hesablanmış əlavə vəsaitin 347 
milyon manatı və yaxud 64,1 faizi əlavə 
hesablanmış vergi, 194,5 milyon manatı 
və yaxud 35,9 faizi isə vergnin azaldılma-
sına və digər hüquq pozuntularına görə 
tətbiq edilən maliyyə sanksiyaları olub.

Yuxarıda diqqətə yönəldilən rəqəmlər 
deməyə əsas verir ki, Dövlət Vergi Xid-
məti hazırda ölkənin büdcə gəlirlərinin 

formalaşması, iqtisadi inkişafın təmin 
edilməsi və sahibkarlığın dəstəklənmə-
si prosesinin fəal iştirakçısı olan, fiskal 
yığımların əhəmiyyətli hissəsini gerçək-
ləşdirən qurum olmaqla yanaşı, həm də 
iqtisadiyyatı və sahibkarlıq mühitinin inki-
şafını tənzimləyən bir sistem kimi fəaliy-
yət göstərməkdədir.

Son illərdə dövlət büdcəsinə vergi 
daxilolmalarının təmin edilməsi, vergi 
ödəyicilərinə xidmətlərin çeşidinin və 
biznesin fəaliyyətinə səmərəli vergi nə-
zarətinin qurulmasında rəqəmsallaşma-
nın genişləndirilməsi, habelə biznes və 
investisiya mühitinin cəlbediciliyinin ar-
tırılması vergi orqanlarının fəaliyyətinin 
başlıca prioritetlərini təşkil edib. İqtisadi 
artımın bərpasında vergi təşviqi alətlərin-
dən fəal istifadəyə önəm verilib.   

Son illərdə qeyri-neft-qaz sektorundan 
vergi daxilolmalarının dinamik artımında 
və vergitutma bazasının genişlənməsində 
“kölgə iqtisadiyyatı”nın miqyasının azal-

dılması və şəffaflaşma mühüm amil olub. 
Rəqabətin təmin edilməsi, sahibkarlığın 
təşviqi və leqal fəaliyyət vergi stimulları-
nın tətbiqi şəraitində getdikcə genişlənib. 
Bunun nəticəsində “kölgə iqtisadiyya-
tı”nda cəmlənmiş dövriyyələrin “ağarma-
sı” prosesi sürətlənib. Bu, bəyan edilən 
dövriyyələrin, daxili istehsalın və ticarətin 
göstəricilərində, ticarət əməliyyatlarında 
sənədləşmənin səviyyəsində, elektron 
qaimələrin dövriyyədəki payında, bağlan-
mış əmək müqavilələrinin sayında özünü 
qabarıq büruzə verib.

“Kölgə iqtisadiyyatı”nın miqyasının 
azaldılması nəticəsində respublikamız-
da əmək müqavilələrinin sayı 2019-cu il 
yanvarın 1-i ilə müqayisədə 407 min ar-
taraq cari il yanvarın 1-nə 1 milyon 809 
min, o cümlədən qeyri-neft-qaz özəl sek-
torunda 358 min və ya 1,6 dəfə artaraq 
898 min olub.

Bununla yanaşı, hesabat ilində məc-
buri dövlət sosial sığorta ödənişləri üzrə 
proqnozdan əlavə 413  milyon manat 
daxilolma təmin edilib, bu sahədə artım 
13,3 faiz olub. Qeyri-büdcə təşkilatları 
üzrə artım 15,1 faiz təşkil edib.

Dövriyyələrin şəffaflaşmasında yeni 
nəsil nəzarət-kassa aparatlarının geniş 
tətbiqi mühüm amillərdən biridir. İndiyə-
dək ölkə ərazisində 100  minə yaxın yeni 
nəsil kassa aparatı quraşdırılıb. Bu kas-
salardan istifadə hesablaşmaların daha 
şəffaf aparılmasına, malların qanunsuz 
dövriyyəsinin qarşısının alınmasına və 
dövriyyəyə nəzarətin təmin edilməsinə 
imkan yaradıb. Nəticədə bu aparatlar 
üzrə dövriyyələrin artımı ötən il də davam 
edib və dövriyyənin həcmi 22 milyard 
manata çatıb.

Vaqif BAY A OV  
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“Bakı Su Həftəsi” Beynəlxalq  
Su Təsərrüfatı sərgi-konfransı

Bugünlərdə Bakı şəhəri ölkəmiz, 
eləcə də region üçün mühüm 
əhəmiyyət daşıyan daha bir mötəbər 
beynəlxalq tədbirə evsahibliyi edir. 
Söhbət su təsərrüfatının önəmli 
tədbirlərindən sayılan Bakı Su 
Həftəsindən (“Baku Water Week”) 
gedir.

Dünən Bakı Ekspo Mərkəzində öz 
işinə başlayan su həftəsinin açılış mə-
rasimində çıxış edən Azərbaycan Döv-
lət Su Ehtiyatları Agentliyinin sədri Zaur 
Mikayılov Bakı Su Həftəsinin təşkilinin 
təqdirəlayiq hal olduğunu vurğulayaraq 
tədbiri ölkəmizdə elan olunmuş “Yaşıl 
dünya naminə həmrəylik ili”nə mühüm 
töhfə kimi dəyərləndirib. O deyib ki, su 
sektorunun önəmli toplantılarından olan 
Bakı Su Həftəsi qlobal iqlim dəyişiklik-
ləri ilə mübarizə sahəsində atılan ən 
mütərəqqi addımlardan biridir. 

Agentlik sədrinin sözlərinə görə, bu 
tədbir mütəxəssislərə, hökumət təşki-
latlarına və biznes sektoruna bilik və 
təcrübə mübadiləsi, yeni ideyaları araş-
dırmaq və su ilə bağlı problemlərin həlli 
üçün innovativ üsullar tapmaq imkanı 
yaradacaq. Qeyd olunub ki, su təsərrü-
fatı sahəsində beynəlxalq tədbirin keçi-
rilməsi Azərbaycanda bu sektora yeni 
texnologiyaların tətbiqinə zəmin yara-
dacaq. 

Z.Mikayılov daha sonra bildirib ki, 
ölkəmizdə COP29 kimi önəmli konfran-
sın keçirilməsi beynəlxalq ictimaiyyətin 
Azərbaycanın ətraf mühitlə bağlı real-
laşdırdığı mühüm tədbirləri dəyərlən-
dirməsinin göstəricisidir. Onun dediyinə 
görə, Bakının evsahibliyi ilə keçirilən su 
təsərrüfatı sahəsində beynəlxalq təd-
bir isə yerli və xarici şirkətlər arasında 
əməkdaşlığın daha da genişlənməsi ilə 
əlamətdar olacaq. 

“İteca Caspian” şirkətinin direktoru 
Edvard Stroun su texnologiyaları sərgi-
sinin keçirilməsinə göstərdiyi təşəbbüsə 
və dəstəyə görə təşəkkür edib. O bildi-
rib ki, Azərbaycan Dövlət Su Ehtiyatları 
Agentliyi tərəfindən göstərilən dəstək 
tədbirin təşkilində mühüm rol oynayır və 
onun yüksək səviyyədə keçməsinə zə-
min yaradır. 

Qeyd edək ki, üç gün davam edəcək 
Bakı Su Həftəsi çərçivəsində Beynəlxalq 
Su Təsərrüfatı Sərgi və Konfransı ke-
çirilir. Su həftəsində, ümumilikdə, 16 
ölkədən 100-ə yaxın şirkət iştirak edir. 
İştirakçı şirkətlərin təmsil etdiyi ölkələr 
sırasına Azərbaycanla yanaşı, ABŞ, 
Böyük Britaniya, Almaniya, Avstriya, 
Belçika, Çexiya, Danimarka, İsveçrə, 
Avstraliya, Belarus, Gürcüstan, İsrail, 
Qazaxıstan, Türkiyə və Rusiya daxildir. 

Yeri gəlmişkən, Bakı Su Həftəsinin 
iştirakçısı olan ölkə və şirkətlərin sa-
yının çoxluğu ölkəmizdə təşkil olunan 
mötəbər beynəlxalq tədbirlərə olan 
marağın göstəricisidir. Təsadüfi deyil 
ki, Türkiyənin respublikamızdakı səfiri 
Cahit Bağçı Bakı Su Həftəsi çərçivəsin-

də jurnalistlərə açıqlamasında Azərbay-
canın sərgi ölkəsinə çevrildiyini bildirib. 
Hər il Bakıda irimiqyaslı sərgilər keçiril-
diyini vurğulayan səfir  qlobal istiləşmə, 
suyun vacibliyi baxımından ölkəmizdə 
bu cür tədbirin keçirilməsini önəmli ad-
dım kimi dəyərləndirib. “Su dünyada 
strateji məhsula çevrilməkdədir. Ölkələr 
su qıtlığı çəkir. Həm Türkiyəyə, həm də 
Azərbaycana indi daha az su daxil olur. 
Yağışların miqdarına görə su azalıb. 
Ona görə də suyu daha keyfiyyətlə, eh-
tiyatla istifadə etməliyik. Su bizim üçün 
çox önəmlidir. Qida zənciri su ilə başla-
yır”, – deyə o əlavə edib. 

Bakı Su Həftəsi çərçivəsində keçi-
rilən Beynəlxalq Su Təsərrüfatı Sərgi 
və Konfransında modern suvarma sis-
temlərinin nümayiş etdirildiyini bildirən 
Cahit Bağçı, həmçinin deyib ki, Türkiyə 
həmişə olduğu kimi, sərgidə Azərbay-
candan sonra ən çox şirkətlə iştirak 
edən ölkədir. 

İsrailin Azərbaycandakı səfiri Corc 
Dikin bugünlərdə dərc etdirdiyi məqalə-
sində isə Bakı Su Həftəsi ilə bağlı fi-
kirləri yer alıb. Qlobal iqlim böhranı və 
qlobal su böhranını eyni medalın iki 
üzü kimi xarakterizə edən səfitin fik-
rincə, iqlim böhranı su böhranını daha 
da artırır, sudan faydalanma isə iqlim 
böhranını sürətləndirir və lazımsız is-
tixana qazı emissiyalarına səbəb olur. 
Su Həftəsinə və noyabrda keçiriləcək 
COP29 kon fransına evsahibliyi etməsi-
ni Bakını bu il qlobal mərkəzə çevirdiyini 
vurğulayan səfir məqaləsində ölkəsinin 
Azərbaycanla su idarəçiliyi sahəsində 
əməkdaşlığından söhbət açıb. O bildi-
rib ki, bu həftə bir neçə İsrail şirkəti, o 
cümlədən ölkəsinin milli su şirkəti “Me-
korot” Bakıda keçiriləcək Su Həftəsi 
sərgi və kon fransında iştirak edəcək. 
“Bu, xalqlarımıza fayda verəcək gələ-
cək müzakirələr və əməkdaşlıq üçün 
əla platforma olacaq”, – deyə səfir fikrini 
tamamlayıb. 

Beynəlxalq Su Təsərrüfatı Sərgi və 
Konfransı bu sahədə mövcud olan prob-
lemlərin həlli istiqamətində innovativ 

addımların öyrənilməsi baxımından da 
olduqca əhəmiyyətlidir. Bakıda keçirilən 
önəmli beynəlxalq su toplantısı Azər-
baycanın su sektorunun bundan sonra-
kı inkişafı, mövcud çətinliklərin və həll 
yollarının müzakirəsi, maraqlı tərəflər 
üçün yeni fürsətləri əlçatan etmək baxı-
mından diqqət çəkir. Azərbaycan Dövlət 
Su Ehtiyatları Agentliyinin dəstəyi ilə 
təşkil edilən tədbirin məqsədi ölkəmiz-
də bu sahənin sonrakı inkişafı, mövcud 
çətinliklər və həll yollarının müzakirəsi, 
maraqlı tərəflər üçün yeni fürsətləri əl-
çatan etməkdən ibarətdir. 

Tədbir, həmçinin Azərbaycanda 
bu sahənin daha da inkişaf etdirilməsi 
üçün ölkəyə yeni texnologiya, avadanlıq 
və investisiyaların cəlb edilməsi, eləcə 
də Qarabağın bərpası və yenidən qu-
rulması yönündə içməli su təminatının 
gücləndirilməsi, bununla bağlı vacib 
məsələlərin, yeni layihələrin və əmək-
daşlıq imkanlarının müzakirəsi baxımın-
dan da xüsusi əhəmiyyət kəsb edir. 

Qeyd edək ki, ölkəmizdə ilk dəfə 
təşkil olunmasına baxmayaraq, Bakı 
Su Həftəsi bir sıra önəmli şirkətlər 
tərəfindən dəstəklənir. Sərginin qızıl 
sponsorları “Ac a Po er”, “AgroFoo-
dInvestment”, “Geo S  Group”, Hid-
roloq  MMC, gümüş sponsorları “IDE 
Technologies”, “Körpü Bina Tikinti”, “Co-
ca-Cola”, bürünc sponsorları “Kolin İn-
şaat”, “Özgün İnşaat”, “Qarabağ-ER” və 
“Aztəsərrüfat” MMC, konsaltinq tərəfda-
şı isə “Mekorot” şirkətləridir. Bu mühüm 
şirkətlərin dəstəyi tədbirin əhəmiyyətinin 
və aktuallığının göstəricisidir.

Beynəlxalq Su Təsərrüfatı Sərgi 
və Konfransının təşkilatçıları “Caspian 
Event Organisers” şirkəti, eləcə də onla-
rın tərəfdaşları olan “Caspian Event Ma-
nagement” və “ICA Events” şirkətləridir. 
Eyni zamanda, tədbir Azərbaycan Sərgi 
Təşkilatçıları Assosiasiyası tərəfindən 
də fəal şəkildə dəstəklənir. 
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Qohum nikahlar – bədbəxtliyin könüllü seçimi
Maarifləndirmə təsirsizdirsə, ümid qanunun kəsərliyinədir

Ailə, Qadın və Uşaq Problemləri üzrə Dövlət Komitəsi, Sosial Tədqiqatlar Mərkəzi 
və “Xalq qəzeti”nin birgə təşkilatçılığı ilə qohum nikahlarla bağlı keçirilən ictimai 
müzakirədə Milli Məclisin deputatları, təşkilatçı qurumların rəhbərləri, dövlət 
orqanları və vətəndaş cəmiyyətinin nümayəndələri, ekspertlər iştirak edirdilər.  

Qohumlar arasında nikah halları və 
bunun törətdiyi fəsadlar digər ölkələrdə 
olduğu kimi, Azərbaycan cəmiyyətində də 
narahatlıq doğuran aktual ailə məsələlə-
rindən biridir. Belə nikahların baş verməsi 
bir çox hallarda sağlamlıq imkanları məh-
dud uşaqların dünyaya gəlməsinə və nə-
ticədə sosial cəhətdən həssas qrupların 
sayının artmasına səbəb olur. 

Elmi araşdırmalar göstərir ki, qan 
qohumları arasında bağlanan nikahlar 
nəticəsində doğulan uşaqlarda genetik  
xəstəliklərin olması riski olduqca yük-
səkdir və dünya əhalisinin bir qismi bu  
problemdən əziyyət çəkir. Təəssüf ki, 
Azərbaycanda da yaxın qohumlar ara-
sında bağlanan nikahlara rast gəlmək 
mümkündür. 

Qan qohumları arasında bağlanan 
nikahların mənfi nəticələrinin qarşısının 
alınması istiqamətində dövlət tərəfindən 
indiyədək bir sıra addımlar atılıb. Azər-
baycan Respublikası Ailə Məcəlləsinin 
12-ci maddəsinə əsasən, yaxın qohum-
lar arasında nikaha icazə verilməməsi də 
bunun bariz ifadəsidir.

Yeri gəlmişkən, 2015-ci ildə Ailə Mə-
cəlləsinə dəyişiklikdə nikaha daxil olmaq 
istəyən vətəndaşların  tibbi müayinədən 
keçdiklərini təsdiqləyən arayışı təqdim 
etmələri, yəni icbari tibbi müayinədən 
keçmələri qarşıya mühüm vəzifə kimi qo-
yulur. Bununla da nikahdan əvvəl icbari 
tibbi müayinənin tətbiqi  ilə irsi genetik 
xəstəliklərdən əziyyət çəkən, sağlamlıq 
imkanları məhdud olan uşaqların dünya-
ya gəlməsinin qarşısının alınmasına və 
sağlam nəslin formalaşdırılmasına əlve-
rişli şərait yaradılır.  

Bu istiqamətdə aparılan işlərin dava-
mı olaraq Azərbaycan Respublikası Na-
zirlər Kabinetinin 2020-ci il iyunun 23-də 
“Gənclər arasında ailənin və nikahın əhə-
miyyəti, onun qorunması və möhkəmlən-
dirilməsi məqsədi ilə erkən nikahın və 
qohumlar arasında nikahın mənfi nəti-
cələrinə dair maarifləndirmə Qaydası” 
təsdiq edilib. Qaydada erkən nikahın və 
qohumlar arasında nikahın  izahı verilib. 
Sənəddə qeyd olunduğu kimi, qohum ni-
kahı nənəsi və babası eyni olan gənclər 
arasında bağlanan nikahlar hesab edilir. 

Adıçəkilən qaydada, həmçinin aidiy-
yəti dövlət qurumlarının siyahısı və onla-
rın öhdəliyinə düşən vəzifələr  açıqlanır. 
Sənədin əsas məqsədi ölkədə erkən 
nikah və qohum nikahların qarşısının 
alınması istiqamətində aparılan işlərdə 
qurumlararası əlaqələndirmənin opera-
tivliyinin və effektivliyinin təmin edilmə-
sidir. 

Qaydanın müvafiq bəndlərinin icrası 
istiqamətində hər ilin yanvar ayında ai-
diyyəti qurumlar tərəfindən təqdim edilən 
məlumatlara əsasən, Ailə, Qadın və 

şaq Problemləri üzrə Dövlət Komitəsi 
tərəfindən görülmüş işlərə dair ölkə üzrə 
hesabat hazırlanır, həmin hesabat ko-
mitənin rəsmi saytında dərc edilir və bu 
barədə Azərbaycan Respublikasının Na-
zirlər Kabinetinə məlumat verilir.  

Yeri gəlmişkən, qeyd edilən sənəd-
də Azərbaycan Respublikasının Ədliyyə 
Nazirliyinə və Azərbaycan Respublikası-
nın Dövlət Statistika Komitəsinə qohum 
hesab edilən gənclər arasında bağla-
nan nikahların və belə nikahların pozul-
ması hallarının statistikasının illər üzrə 
aparılmasını təmin etmək üçün müvafiq 
tədbirlər görülməsi tapşırılıb. Belə ki, 
Ədliyyə Nazirliyindən aldığımız məluma-
ta əsasən, qohum hesab edilən şəxslər 
arasında qeydə alınmış nikahların sayı 
2021-ci ildə 2 min 363, 2022-ci ildə 2 
min 542 olub, belə nikahların pozulma-
sının sayı 2021-ci ildə 204 olub, 2022-ci 
ildə isə 608-ə yüksəlib. Ən çox qohum 
nikahlar Bakıda (742),  Mil-Muğan (296) 
və Lənkəran-Astara (274) regionlarında 
qeydə alınıb.

Dövlət tərəfindən bu istiqamətdə 

 lazımi tədbirlər görülür. Qanunvericiliyə 
dəyişikliklər edilir, yeni sənədlər qəbul 
olunur, maarifləndirmə işləri aparılır. 
Lakin buna baxmayaraq, bəzi ailələrdə 
müşahidə edilən ənənəvi stereotiplərin, 
qohumların evlənməsinə müsbət yana-
şılması kimi patriarxal düşüncələrin möv-
cudluğu belə nikah hallarının baş vermə-
sinə səbəb olur. 

Qohumlar arasında nikahın mənfi nə-
ticələrinin dövrün aktual və mühüm ailə 
problemlərindən biri olduğu nəzərə alı-
naraq beynəlxalq təcrübə öyrənilmiş və 
ABŞ-ın 24 ştatında, Çin, Cənubi Koreya, 
Türkiyə, Estoniya, krayna, Tacikistan və 
Gürcüstanda baba,  yaxud   nənə ümumi 
olan şəxslər arasında nikahın bağlanma-
sının qadağan edildiyi məlum olmuşdur.

Bununla əlaqədar qohumlar arasın-
da bağlanan nikahın doğura biləcəyi 
fəsadlarla bağlı ictimaiyyətin rəyi öyrə-
nilərək baba, yaxud nənə  ümumi olan 
şəxslər arasında nikahın bağlanmasına 
yol verilməməsi məqsədilə Azərbaycan 
Respublikasının Ailə Məcəlləsinin 12-ci 
maddəsində müvafiq dəyişiklik edilməsi 
təklif olunur.

İctimai müzakirədə yuxarıda qeyd 
edilən məsələlər, eləcə də qohumlar 
arasında nikah halları və bunun törətdi-
yi fəsadlar barədə ətraflı danışılıb, eyni 
zamanda, problemin həlli istiqamətində 
müxtəlif fikirlər səsləndirilib.  

B a h a r  M u r a d o v a ,
Ailə  ad  və a  r l ləri 

rə vlət itəsi i  sədri

– Həyatımızın çox hissəsi ailədə ke-
çir. Ailə cəmiyyətin, dövlətin çox vacib bir 
nüvəsidir, əsasıdır. Buradakı atmosfer-
dən, münasibətlərdən insanlar arasında, 
cəmiyyətdə, onun müxtəlif təbəqələri ara-
sında, ən əsası, dövlət və onun qarşısına 
qoyduğu hədəflərə çatmaq istiqamətində  
çox şey asılıdır. Biz bu ailədə hansı mü-
hitə malik oluruqsa, buradakı  böyüklər, 
kiçiklər, 1-ci, 2-ci, 3-cü dərəcəli   yerlərdə 
dayanan insanlar, eynilə bu sosial mü-
hitdə əldə etdiklərini cəmiyyətə daşıyır-
lar. Qanunlara münasibətdə ona daha 
çox üstünlük verirlər, öhdəliklərindən, 
məsuliyyətlərindən daha çox  istəklərini, 
arzularını bu istiqamətdə söyləməyə ça-
lışırlar. Düşünürəm ki, bu məsələlər cə-
miyyət tərəfindən ciddi şəkildə müzakirə 
olunmalıdır, həyatımıza mane olan neqa-
tiv cəhətlər kimi arxa plana keçməlidir. 

Ailə Məcəlləsi bu məsələləri tənzim-
ləyir. Məcəllənin 12-ci maddəsi yaxın 
qohumlar arasında nikahı qadağan edir. 
Təbiidir ki, bu, babası, nənəsi ata-anası 
eyni olan adamlara aiddir. Bizim menta-
litetdə tarixdən gələn ənənə var ki, yaxın 
qohumlar mütləq şəkildə qohumluğu 
davam etdirməlidir. Bu qohumluğu öv-
ladlarına, nəvələrinə, nəticələrinə ötür-
mək istəyirlər. Bununla da, həm genetik, 
həm də fizioloji olaraq, mənəvi, həm də 
hüquqi cəhətdən də bütün həyatlarını o 
adət-ənənəyə tabe etdirmiş olurlar. Dü-
şünürəm ki, öz şəxsi həyatını və gələcə-
yini, övladlarının fiziki-mənəvi sağlamlığı-
nı tamamilə başqa münasibətlərə qurban 
verən insan cəmiyyətdə də bu və ya di-
gər vacib məsələlərdən yan keçə bilər. 

Tanıdığım insanlar arasında da bütün 
iradəsini bu cür ənənələrə tabe edənlərin  
qanunla münasibətlərində problem olub. 
Hər hansı cinayət hadisəsi baş verməsə 
belə, başqasının əmlakına, şəxsiyyətə, 

özünə, dövlətə qarşı olmasa belə, hüquq-
la problemlərinin yaranmasına gətirib 
çıxarır. Ona görə düşünürəm ki, bu vacib 
bir məsələdir, bu istiqamətdə dövlətimi-
zin apardığı siyasətin əsas məqsədlərinə 
çatması üçün qanunvericiliyimizə, bu 
qanunların icra mexanizmlərinə, onları 
həyata keçirən dövlət orqanlarının fəaliy-
yətinə, ictimaiyyətin bu məsələdə iştirakı-
na və mövqeyinə vaxtaşırı baxış etməli, 
problemlər sərf-nəzər edilərək, onların 
aradan qaldırılması yolları araşdırılmalı-
dır. 

Artıq xeyli müddətdir ki, biz belə, 
əlaqələndirilmiş bu tip məsələlərin mü-
zakirəsi prosesinə daxil olmuşuq. Bu 
məsələ Ailə, Qadın və şaq Problemlə-
ri üzrə Dövlət Komitəsinin   fəaliyyət is-
tiqamətlərinə aid olsa da, ayrı-ayrı dövlət 
orqanlarının hər birinin bu istiqamətdə 
öz öhdəlikləri, vəzifələri var. Həmin qu-
rumların nümayəndələri də bu gün real 
vəziyyət haqqında öz fikirlərini səslən-
dirəcəklər. Biz bundan sonrakı addımları 
atarkən cəmiyyətin mövqeyini nəzərə al-
mış olacağıq. Bu məsələ hökumətin də 
diqqətindədir. 2015-ci ildə hökumətin tək-
lifi ilə Ailə Məcəlləsinə dəyişiklik edilib ki, 
nikaha daxil olmaq istəyənlər öncə tibbi 
müayinədən keçsinlər.  İlk vaxtlar bundan 
narazı qalanlar oldu, hansısa çətinlikərin 
yaranacağını söylədilər. Amma indi hər 
kəs anlayır ki, bu, ailənin sağlam gələcəyi 
üçün vacibdir. Bu, bir sıra irsi xəstəliklərin 
və şikəst uşaqların doğulmasının qarşısı-
nın alınmasında gözəl nəticələr verir. 

Bugünkü müzakirələrdə əsas məsələ 
qanunvericiliyə müvafiq dəyişikliyin edil-
məsidir. Mən öz şəxsi fikrimi söyləyə 
bilərəm ki, qohum nikahların dairəsinin 
genişlənməsinə qadağalar qoyulmalıdır. 
Əlbəttə ki, bu, cəmiyyətdə narazılıqlar 
yaradacaq və bizə də maraqlıdır ki, hansı 
dərəcədə narazılıqlar yaranacaq. Amma 
biz bu işə başlamasaq çox ağır  nəticələr 
verə bilər. Ona görə düşünürəm ki, bu 
formatda müzakirənin keçirilməsi diqqət 
mərkəzində olacaq. Problemin ictimaiy-
yətə çatdırılması öz nəticəsini verəcək. 
İstəyimiz odur ki, həm erkən nikahlar, 
həm də qohum nikahlarla bağlı qanun-
vericilikdə dəyişikliklər edilsin və hüquqi 
çərçivə genişləndirilsin.
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– Dünya əhalisinin, təxminən, 20 faizi  
sosial faydalarına görə qohum evliliklə-
rinə üstünlük verir. Qohumluq səviyyələri 
mədəniyyət, coğrafiya, etnik mənsubiy-
yət və din də daxil olmaqla bir çox amil-
lərin təsiri ilə əhali qrupları daxilində və 
arasında dəyişə bilər. Qohum evlilikləri 
daha çox iqtisadiyyatı qapalı, savadsız-
lıq səviyyəsi yüksək olan və məlumatlı 
olmayan cəmiyyətlərdə baş verir. Qohum 
evliliyinin ən yüksək göstəriciləri Afrika, 
Yaxın Şərq, Mərkəzi və Cənubi Asiyada 
qeydə alınır. Pakistan və Hindistanda qo-
humluq nisbəti müvafiq olaraq 73 faiz və 
60 faiz təşkil edir.   

Üzərindən min illər keçəndən sonra 
müasir elm adamları Misir fironlarının 
sülaləsinin məhv olmasının səbəbini qo-
humlar arasında evlilik amili ilə əlaqələn-
dirirlər. Genetiklər daim qohum nikahların 
nəsillərində hər cür fizioloji anomaliyala-
rın mövcudluğunu sübut edirlər. 

“İslam dini qohumlar arasında nikaha 
necə yanaşıb ” sualına cavab zamanı   
Peyğəmbər əleyhissalamın sevimli  qızı 
Fatiməni ata tərəfdən əmisi oğlu Əliyə 
ərə verilməsi faktı qabardılır. Xatırladım 

ki, bu evlilikdən sağlam və nəcib övladlar 
dünyaya gəlib. Əlbəttə, qüsurlu uşaqların 
doğulmasına səbəb təkcə qohumluq de-
yil, ər-arvadın əcdadlarının gen vasitəsilə 
nəsillərə ötürülən xəstəliyidir. Buna görə 
bir çox xalqlarda ailə üzvlərinin sağlam-
lığı və xəstəliklərinin qeyd edildiyi “ailə 
ağacları” yaradılır. Əli və Fatimə məsələ-
sində isə deyə bilərik ki, Peyğəmbər on-
ların əcdadlarının sağlam olduğunu bilirdi 
və bu evlilik təhlükəli sayılmadı.  

Müasir Azərbaycanda bu məsələdə 
bir çox amillərlə yanaşı, tayfaçılıq (təc-
rid-qapalı nəsil) hələ də cəmiyyətə xasdır 
və bu, hər şeyi izah edir. Bir çox azərbay-
canlı “kənar adamlara” inamsızdırlar, bu 
da onların qapalı icmasına daxil olmayan 
hər kəs deməkdir. Məsələn, bizdə çox 
güclü regionalizm var. Qohum evlilikləri 
tayfaçılığın elə cəmləşmiş variantıdır ki, 
öz qohumlarından başqa hamı yad sayı-
lır.

Risklərə rəğmən  qohum evlilikləri 
zamanı sabit nikah münasibətləri, ailə-
nin maddi problemlərinin azaldılması, 
nikahın asanlığı, qadın müstəqilliyinin 
yaxşılaşdırılması, qayınata, qayınana ilə 
daha yaxşı uyğunlaşma, daha az məişət 
zorakılığı, daha az boşanma nisbətləri və 
gizli imkanların azaldılması kimi sosial və 
mədəni faydalara malik olduğuna inanılır. 
Qohumluq mədəni ötürülmə və mədəni 
davamlılıq üçün imkanlar təmin edir. İq-
tisadi faydalara cehizlərin azaldılması və 
torpaq sahələrinin saxlanması daxildir. 
Bəzi dini və siyasi anlayışlar dindarları 
qohum evliliklərinə cəlb edir. Qohum evli-
likləri ailənin genetik tədqiqatlarını asan-
laşdırır, çünki populyasiyada genofond 
tarazlığı sabit qalır. Qohum ailələr əlaqə 
analizindən istifadə edərək yeni xəstəlik 
genlərini müəyyənləşdirirlər.   

Ailə kiçik dövlət, dövlət böyük ailədir. 
Ailə milli varlığın qoruyucusudur. Ailə ins-
titutu xüsusi transformasiyaya uğrayır, 
ona yalnız xaricdən basqı edilmir, eləcə 
də tarixi ənənələr, dini və digər amillər 
ailələrin dayanıqlıq və möhkəmliyinə tə-
sir göstərir. Bu prinsipdən çıxış edərək, 
yaxın qohumlar arasında nikahın ən 
mühüm fəsadlarından biri məhz bu ni-
kahların sağlamlıq problemlərinə səbəb 
olmasıdır. Belə ki, bu tip evliliklər qan qo-
humluğuna əsaslanır və bu, həmin nikah-
dan doğulan şəxslərə müəyyən genetik 
xəstəliklərin ötürülməsi riskini artırır. 

Tədqiqatlar göstərir ki, valideyn-
lər arasında bioloji qohumluq nə qədər 
yaxın olarsa, onların övladlarına bir və ya 
daha çox zərərli genin eyni nüsxələrinin 
keçməsi ehtimalı bir o qədər yüksək olur. 
Dördüncü dərəcəli qohumların genlərinin 
12,5 faizinin (1/8) ortaq olacağı ehtimal 
olunur, bununla da orta hesabla onların 
birgə nikahdan olan övladları 6,25 faiz 
(1/16) iki eyni gen cütünə (homoziqot) 
malik olur.

Haşiyə çıxaraq, qanunvericilikdə qo-
hum nikahların dərəcəsi 1 və 2-ci qohum-
luğa aid edilsə də, 3-cü və 4-cü qohumlqu 
dərəcəsini əhatə etmir. Digər tərəfdən, 
nişanlanma ilə bağlı hüquqi məsuliyyət 
müəyyən olunmayıb. Ona görə də dövlət 
təmsilçilərinin məlumatına istinad etsək, 
erkən yaşda nişanlanma azyaşlıların 
qanunla müəyyənləşdirilən nikah yaşına 
çatana qədər artıq faktiki nikah münasi-
bətlərinə daxil edilməsinə səbəb olmaq-
la bu cür şəxslərin cinsi istismara məruz 
qalmasına şərait yaradır. 2022-ci ilə olan 
məlumatlara əsasən, 2022-ci ildə 15-17 
yaş qruplarında olan qadınlar tərəfindən 
2011 uşaq dünyaya gətirilmiş, bunlardan 
1880-i həmin qadınların birinci, 120-si 
həmin qadınların ikinci, 11-i isə üçüncü 
uşağı olub. Göründüyü kimi, belə sta-
tistikanın üzərində hakimiyyət institutları 
müxtəlif qərarlar qəbul edə bilər.

Fikrimcə, müzakirə olunan məsələnin 
doğurduğu neqativ halları aradan qal-
dırmaq   üçün, ilk növbədə, bu sahədə 
mövcud beynəlxalq təcrübə nəzərə alın-
malıdır.  Belə ki, dünyada geniş tətbiq 
olunan ailənin maliyyə vəziyyətinin yax-
şılaşdırılması, bu sahədə ictimaiyyətin 
tibbi məlumatlandırılması və qadınların 

ali təhsil almalarının diqqətdə saxlanıl-
ması qohumluq nisbətlərini azalda bilər. 
Digər tərəfdən, ən çox rast gəlinən ge-
netik pozuntuları müəyyənləşdirmək 
üçün nikahdan əvvəl genetik müayinə 
təklif edilməlidir. Həkimlər eşitmə qüsu-
ru, talassemiya, kistik fibroz, əqli gerilik 
və s. kimi qohumlarla əlaqəli xəstəliklərə 
diqqət yetirməlidirlər. Risk altında olan 
ailələr üçün genetik məsləhət xidmətləri 
təmin olunmalıdır.

Ən vacib addımlardan biri isə qo-
humluq və onun fəsadları haqqında dini 
müzakirələrin geniş aparılmasıdır. Çünki 
nikahın göylərdə kəsilməsi kimi səmavi 
inanclara əsaslanıb hökmlərin verilmə-
si məlum durumu möhkəmlədib. İndi 
baxışlar dəyişməlidir. Qohum evliliklər  
üçün genetik test yönləndirmə mərkəz-
ləri yaradıla bilər. İnsanlar genetik test 
nəticələrinin məxfi və etik olduğuna əmin 
olmalıdırlar. Genetik xəstəliklərlə bağlı 
araşdırmalar təşviq edilməlidir.

at  A a v
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– Biz bura çox ciddi bir problemin 
ictimai müzakirəsinə toplaşmışıq. Əgər 
bu dinləmədə iştirak edənlər arasında 
sorğu keçirilərsə, təqribən, 50 faizə qə-
dər şəxsin ailəsində və ya yaxınında öz 
qohumu ilə evlənənlərin olduğu ortaya 
çıxar. Deməli, sözügedən məsələ illər-
lə narahatlıq yaratsa da, hələ də həllini 
tapmayıb. Belə bir problem aradan qal-
dırılmasa, gələcək nəslin inkişafında, 
formalaşmasında müəyyən çətinliklərlə 
üzləşiləcək. Ona görə də gələcəyimizin 
möhkəm əsasının  bununla bağlı olduğu-
nu unutmamalı, bu istiqamətdə davamlı 
tədbirlər həyata keçirməliyik. Bu baxım-
dan sözügedən problemin–qohum nikah-
larla bağlı məsələnin ictimai müzakirəsi-
nin aparılması mühüm önəm daşıyır.

Düzdür, problemin həllini ləngidən, çə-
tinləşdirən müəyyən amillər var. Onlardan 
biri heç bir elmi əsası olmayan düşüncə 
tərzidir. Məsələn, belə bir söz var, əmiqızı 
ilə əmioğlunun nikahı  göydə kəsilir. Bax, 
qohum nikahlarla bağlı söhbət açılanda 
çox zaman bu fikir səsləndirilir. Amma, 
necə deyərlər, daşlaşmış bu fikrə  bax-
mayaraq problemin həllini daim diqqətdə 
saxlamalı, vəziyyətdən xilas üçün çıxış 
yolu axtarmalıyıq. Bu baxımdan qohum 
nikahlarla bağlı indiki ictimai müzakirə-
ni   yüksək dəyərləndirirəm. Əlbəttə, mü-
zakirədə fərqli yanaşmalar olur və bu,  
sonda təbii ki, yaranan problemin aradan 
qaldırılmasında oxşar məxrəci şərtləndirir. 
Fikrimcə, bu məsələdə maarifləndirməyə 
geniş meydan verilməli, qohum nikahlara 
rəvac verən valideynlər, gənclərin doğma-
ları problemin doğurduğu fəasdlar haqqın-
da məlumatlandırılmalıdır. Bundan başqa 
qanunvericilik mütləq sərtləşdirilməlidir.  
Yaxın qohumların nikaha cəhdinin qarşısı 
ciddi şəkildə alınmalıdır. 

Onu da qeyd edim ki, problemin həl-
lində  jurnalistlər fəallıq göstərməli, bu 
yöndə əsl həqiqəti cəmiyyətə çatdırma-
lı, beynəlxalq təcrübənin önəmi ilə bağlı 
materialların dərcini diqqətdə saxlamalı-
dırlar. Yeri gəlmişkən, Türkiyədə qohum 
nikahlarla bağlı bir məqamı xatırlatmaq 
istərdim. Belə ki, qardaş ölkənin Trak-
ya bölgəsində qohumlar arası evliliyə 
müsbət rəy verilmir. Orada gənclər an-
caq  yeddinci nəsildən sonra bir-biri ilə 
evlənirlər. Çünki yeddinci nəsildən sonra 
insanlar yad sayılırlar. Danimarkada isə 
həkimlər qohum nikahların qarşısını al-
maq üçün qanunların sərtləşdirilməsini 
istəyirlər.

(ard  -c  səhifədə)
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R stə  as v
r id t Ad i istrasi as  
a v ricili  və h  si asəti 

əsi i  s t r diri  

– Ailə cəmiyyətin özəyidir və buna 
görə də dövlətin mühafizəsi altındadır. 
Bu, bizim Konstitusiyadan gələn prinsi-
pimizdir. 

Əlbəttə, ailə həm də cəmiyyətin, 
ümumilikdə, sağlamlığının göstəricisidir. 
Məndən öncə çıxış edən şəxslər bu barə-
də geniş danışdılar. Biz belə düşünürük 
ki, bu, bizim üçün strateji problemdir. 
Nəyə görə strateji promlemdir  İndi Əfla-
tun müəllim də qeyd etdi, bu, genofonda 
təsir edən problemdir. Qohum evlilikləri 
strateji məsələ olaraq bizim genefondu-
muza təsir edir. Cəmiyyət baxımından 
isə öz gələcəyimizə təsir göstərir. Bu ev-
liliklər nəticəsində doğulmuş xəstə, əlil 
uşaqlar iztirab çəkirlər. Xəstə doğulmuş 
uşaq, həmçinin ailə üçün həm mənəvi, 
həm də maddi çətinliyin yaranmasına 
gətirib çıxarır. Bu, nəinki dövlətin, hər 
birimizin problemidir. Buna görə də, biz 
bunu çox ciddi və aktual problem olaraq 
qəbul edirik. 

Bəs problemin qarşısını almaq üçün 
nə edə bilərik  Bu zaman ikinci və üçün-
cü dərəcəli qohum evliliklərinə qadağa 
qoyulması məsələsi gündəmə gətirilir. 
Bu, kifayət qədər yayılmış məsələdir. 
Ancaq bu məsələnin sosial tərəfi də var. 
Hər kəs istəyir ki, tanıdığı insanlarla ailə 
qursun. Hətta bundan fəxrlə danışanlar 
da var. Bununla bağlı çox danışmaq olar. 
Məsələ budur ki, əmi, xala uşaqları ara-
sında evlilik qadağan edilməlidirmi, ya 
yox  Çoxluq onun tərəfdarıdır ki, qanun-
vericilik səviyyədə qadağan olunmalıdır. 
Mən, sadəcə, şəxsi fikrimi səsləndirə 
bilərəm. Dövlət və cəmiyyət arasında 
münasibət var. Bəzən cəmiyyət önə ke-
çib bəzi aktual məsələlərdə addımlarını 
atır. Bəzi hallarda görünür ki, dövlət önə 
keçməlidir və cəmiyyəti öz arxasınca 
aparmalıdır. 

Qanunvericilik səviyyəsində üçüncü 
və dördüncü dərəcəli qohum evliliklərinin 
qarşısının alınması müzakirə olunur. Bu, 
əmi, xala uşaqları arasında olan nikahları 
ehtiva edir. Burada faktiki vəziyyət göstə-
rir ki, uzun illərdir aparılan maarifləndir-
mə işlərinə baxmayaraq, problem hələ 
də qalır. Buna görə də dövlətin addım 
atması önəmlidir. 

Ara  lad v  
r id t Ad i istrasi as  
a v ricili  və h  

si asəti əsi i  s t r diri

– Ailə cəmiyyətin özəyini təşkil edir və 
ailədə yetişən sağlam fərdlər sağlam cə-
miyyətin təminatıdır. Bunun nəticəsidir ki, 
Azərbaycanda ailənin dövlət tərəfindən 
mühafizə olunması Konstitusiyada təsbit 
olunub. 

Dəyərlərin aşınmaya məruz qal-
dığı bir dövrdə ailə dəyərləri qorunub 
saxlanılıb. Amma ailə dəyərlərinə xələl 
gətirən faktorlar var və onlardan biri də 
qohum evlilikləridir. Bu, bizim qədim ailə 
adət-ənənələrimizdən biridir. Biz adət-
ənənələrə hörmət etməliyik, onları qəbul 
etməliyik və inkişaf etdirməliyik. Lakin 
yalnız streotiplərə söykənən adətlərdən 
imtina etməyi bacarmalıyıq. Cəmiyyətin 
sağlamlığı naminə proqressiv addımlar 
atmağı bacarmalıyıq. 

Ailə institutunun müqəddəsliyi, va-
cibliyi ailə münasibətlərinə dövlətin 
müdaxiləsinin az olmasını şərtləndirir. 
Bunun nəticəsidir ki, bizdə ailə qanun-
vericiliyində nikahın qadağan olunduğu 
şəxslər sıyahısına birinci və ikinci dərə-
cəli qohumlar daxildir. Dövlət burada 
minimum tənzimləməni saxlayıb, ikinci 
dərəcəli qohumları yaxın qohumlar si-
yahısına daxil etməyib. Lakin statistika 
göstərir ki, qanun qadağan etsə də, yaxın 
qohumlar arasında evliliklər hələ də baş 
verir. Tədqiqarlar göstərir ki, bunun bö-
yük fəsadları var. Təbii ki, bu, sosial prob-
lem olsa da, qanunvericilik çərçivəsində 
həll olunması mümkündür. 

Qohum nikahlarının əsas fəsadı do-
ğulan uşaqların irsi, genetik xəstəliklərə 
tutulması ehtimalıdır. Burada belə bir sual 
ortaya çıxır ki, bu ehtimal bu məsələlərə 
dövlət müdaxiləsini şərtləndirir, ya yox  
İstənilən halda bununla əlaqədar cəmiy-
yətin fikri mütləq nəzərə alınmalıdır. 

Qohum nikahları ilə bağlı xarici 
ölkələrin təcrübəsi öyrənilib. Avropanın 
müəyyən ölkələrində, Asiyada, ABŞ-ın 
24 ştatında üçüncü və dördüncü dərə-
cəli evliliklər də qadağan olunub. Belə 

 praktika var. Bəzi ölkələrdə isə belə bir 
qadağa yoxdur. Yəqin ki, həmin ölkələr-
də qadağanın olmaması orada qohum 
nikahlarının az baş verməsi ilə bağlıdır. 
İstənilən halda bu məsələdə ictimai mü-
zakirələrin aparılması, ictimai rəyin öyrə-
nilməsi vacibdir.

a il M stafa
Milli Məclisi  d tat  

– Belə mötəbər audirotiyada bu önəm-
li mövzunun müzakirəsi təqdirəlayiq hal-
dır. Tarixdə Mustafa Kamal Atatürk örnəyi 
var.  Atatürk göstərdi ki, dövlət heç za-
man cəmiyyətin arxasınca sürünməməli-
dir. O vaxt cəmiyyət mütərəqqi dəyərlərə 
sahib olmur. Müəllim də elə etməlidir, sin-
fin istəyinə uyğun dərs deməməlidir. Alim 
də cəmiyyətin arxasınca sürünmür, o, 
ideyalar, düşüncələr təqdim edir və xalq 
həmin dəyərləri mənimsəyəndən sonra 
müəyyən bir irəliləyiş əldə olunur. Ata-
türkün o dövrdə atdığı inqilabi addımlar 
göstərdi ki, bəzən cəmiyyətə rəğmən bu 
addımların atılması vacibdir. 

İndi dövlət bunu özü üçün strateji təh-
lükə olaraq görürsə, çəkinmədən bu ad-
dımları atmalıdır. Qadağa qoyulmalıdır-
sa, qoyulsun. Amma burada maraqlı olan 
nədir  Qadağanın alternativi maarifçilik-
dir. Azərbaycanda maarifçilik mexanizm-
ləri çox aşağı səviyyədədir. KİV vasitəsilə 
qohum nikahların zərərləri barədə maa-
rifləndirmə aparmaq olar. Əslində, biz 
qohum nikahların nəticələrini müzakirə 
etməliyik, problemin mahiyyətinin müza-
kirəsi insan hüquqları ilə ziddiyyət təşkil 
edən məsələdir. İnsanın seçim hüququ 
var, qohumunu seçə bilər. Buna görə də, 
bu məsələdə müdaxilə insan hüquqları-
nın qorunması baxımından doğru deyil. 
Amma nəticə kontekstindən dövlət bu 
məsələyə mütləq müdaxilə etməlidir. 

Burada qeyd olundu ki, kənd yerlə-
rində bu məsələdə artım səviyyəsi daha 
çoxdur. Səbəb nədir  Səbəb şəhərə 
gələnlərdə mədəni sosiallaşma səviy-
yənin aşağı olmasındadır. Bu gün mək-
təbdə şagirdə bu ideya təbliğ olunmur ki, 
sənin qohum evliliyindən şikəst övladın 
dünyaya gələcək. Ona görə də, biz bu 
məsələni sosiallaşma problem üzərinə 
gətirməliyik.

Tali ə rahi va
Ailə  ad  və a  r l ləri 

rə vlət itəsi i  
ə diri

– Oncə erkən nikahlarla bağlı paralel 
aparmaq istəyirəm. 10–15 il öncə sta-
tistika çox yüksək idi. Ötən illər ərzində 
kifayət qədər işlər görüldü və komitə ola-
raq cəmiyyətin bütün sektorlarında bu 
məsələyə neqativ münasibəti və yanaş-
manı formalaşdırdıq. Bugünkü statistika 
ürəkaçan olmasa da, ergən nikahların 
5–6 dəfə azaldığını görürük. Maariflən-
dirmə öz yerində, əsas təsir qanunveri-
ciyə edilən dəyişikliklər olub. Qanunve-
ricilikdə 2011-ci ildə Ailə Məcəlləsində 
qızlar üçün minimal nigah yaşı oğlanlarla 
eyniləşdirildi və 18 yaşa qaldırıldı. Para-
lel olaraq Cinayət Məcəlləsində dəyişik-
liklər oldu. Erkən nikah qadağan edildi. 
Buna baxmayaraq, yenə qanunvericilik-
də boşluqlar var. 

Qohumlar arasında nikahlar Ailə Mə-
cəlləsində qadağan edilir. Nazirlər Ka-
binetinin “Gənclər arasında ailənin və 
nikahın əhəmiyyəti, onun qorunması və 
möhkəmləndirilməsi məqsədi ilə erkən 
nikahın və qohumlar arasında nikahın 
mənfi nəticələrinə dair maarifləndirmə 
Qaydası” var. İlk dəfə bu iki məsələ– 

erkən nikah və qohumlar arasında nikah 
anlayışı o qaydada verildi. Qaydaya görə, 
baba və nənələri eyni olan gənclər ara-
sında bağlanan nigah qohumlar arasında 
nikah hesab edilir. Qohumlar arasında ni-
kah qohum evliliyi deyil, onun statistikası 
aparılsa çox fərqli rəqəmlər çıxar. 

Qohum evliliklərinin səbəbləri ara-
sında bir çox sosial və mədəni amillərin 
olduğu müşahidə olunur. Dünyadakı ni-
kahların təxminən 20 faizi qohum evlilik-
ləridir. Belə nikahların nisbəti cəmiyyət-
dən cəmiyyətə fərqlidir. Məsələn, ABŞ 
və Avropa ölkələrində  qohum evlilikləri 
0,1–0,4 faiz arasında dəyişir. Şimali Afri-
ka, Yaxın Şərq və Qərbi Asiya ölkələrində 
belə nikahlar 50 faizdən çoxdur. Türkiyə-
də qohum evliliklərinin nisbəti bölgələrə 
görə 20–40 faiz arasında dəyişir. MDB 
ölkələrində qohum nikahlarına daha çox 
Azərbaycanda və Mərkəzi Asiya dövlət-
lərində rast gəlinir.  

Bakı, Ağsu, Astara, Beyləqan, Cəb-
rayıl, Daşkəsən, Gəncə, İmişli, İsmayıllı, 
Lənkəran, Mingəçevir, Qazax, Qobus-
tan, Salyan, Şamaxı, Şirvan, Tovuz, Xızı, 
Yevlax, Ağdam, Qəbələ rayon və şəhər-
lərinin sakinlərinin iştirak etdiyi 1354 
respondenti əhatə edən  sorğuda 67,4 
faiz qadın, 32,6 faiz isə kişilər olub. Qo-
hum evlilikləri arasında dayıoğlu-bibiqızı, 
bibioğlu-dayıqızı arasında olan nikahla-
rın xüsusi çəkisi (37,4 faiz) əmioğlu və 
əmiqızı (22,1 faiz), xala oğlu və xala qızı 
(23,2 faiz), eləcə də qohum şəxslərin 
(əmi, bibi, dayı, xala) nəvələri (17,3 faiz) 
arasında olan nikahlardan daha çoxdur. 

Respondentlərin fikrincə, qohum evli-
liyinin bir sıra səbəbləri var. Onların 16,4 
faizi  “yaşlı nəslin təkid etməsi, gənclərə 
seçim haqqının verilməməsi”, 36,4 faizi 
“nəsildən-nəslə keçən gərəksiz adətlər, 
stereotiplər”, 14,3 faizi “erkən nikah”, 
16,6 faizi “gənclərin təcrübəsizliyi, yetərli 
qədər əhatə dairəsinə sahib olmaması, 
sosiallaşma problemləri”, 8,1 faizi “ailə 
quran insanların təhsilsizliyi, cahilliyi”, 6,2 
faizi “kifayət qədər məlumatın olmaması” 
cavablarını qeyd ediblər. 

Bir narahatedici məqam Azərbay-
canda xəstə doğulan uşaqların statisti-
kasıdır. Əliliyini rəsmiləşdirənlərin sayı 
70 minə yaxındır. Qohum evliliyinin ən 
ağır fəsadlarından biri belə nikahlardan 
doğulan uşaqların sağlamlıq vəziyyətidir. 
Mütəxəssislər bildirirlər ki, əgər yad in-
sanların evliliyi zamanı onların uşaqları-
nın qüsurlu olması riski 2–4 faizdirsə, qo-
hum evliliklərdə bu göstərici 4–8 faizdir. 
Yəni, bu risk 2 dəfə artır. Genetik xəstə-
liklərlə doğulan uşaqların 8,4 faizi  bu 
ailələrin payına düşür. Əgər dünyada ən-
gəlli doğulan uşaqlar 1 faizdirsə, qohum 
evlilklərində 9 faizdir. Bu ailələrdə ölü və 
yarımçıq doğuşların sayı digər evliliklərə 
nisbətən 2 dəfə çoxdur. Qohum evliliklə-
rində ən çox rast gəlinən qan xəstəlikləri, 
göz, qulaq, əzələ–sinir, ürək-damar və 
şəkər xəstəlikləri, ağıldankəmlik və s-dir. 
Qan xəstəlikləri arasında isə talassemi-
ya, hemofiliya və başqa qan xəstəlikləri 
daha çox yayılmışdır.

Bu cür ailələr adətən onlara aid 
var-dövlətin dağılmaması, ailə böyükləri 
arasındakı bağları qorumaq, qohumların 
evlilik və sosial-iqtisadi baxışlarının eyni 
olması səbəblərindən qurulur. Bəzən 
valideynlər belə evliliyin qurulması üçün 
övladlarına təzyiq göstərirlər. Bəzən qız-
larının təhlükəsizliyi baxımından qohum-
la evlənməsini məsləhət bilirlər. Amma 
düşünmək lazımdır ki, ailəyə, cəmiyyətə 
sağlam uşaq lazımdır, yoxsa qızın təh-
lükəsizliyini düşünmək .

Milli Məclisi  d tat  Məlahət -
rahi va bildirdi ki, qohum nikahlardan 
doğulan uşaqların xəstəliyi cəmiyyəti ilk 
növbədə düşündürməlidir. Mentaliteti-
mizdə qohum evlilik tarixən var. Sağlam 
cəmiyyət arzulayırıqsa, qohum evliliyinə 
qadağa qoyulmalıdır. Deputat alə h-

əd va maarifləndirmənin məktəblər-
dən başlamasının tərəfdarı olduğunu 
dedi. Bildirdi ki, ailələrə müdaxilə edə 
bilmərik. Amma məktəblər bu işin öhdə-
sindən gələr. Qanunvericilikdə sərtləş-
mələr olmalıdır. İki qohum arasında sevgi 
yaransa, onlara cəza da təsir etməyəcək 
və vətəndaş nikahı ilə ailə quracaqlar. O, 
bölgələrdə vəziyyətin gərgin olduğunu, 
gənclərin asudə vaxtlarını keçirmək üçün 
imkanların olmadığını vuğrğuladı. Onun 
həmkarı vil Mi a l va da qohum ni-
kahlarla bağlı qanunvericilikdə dəyişiklik 
aparılmasını dəstəklədiyini bildirdi.  Qeyd 
etdi ki, insanları maarifləndirmə yolu ilə 
dəyişə bilməyəndə, hüquqi yola əl atmaq 
lazım gəlir. Qohum nikahların fəsadları 
ilə bağlı fikirlər gənclərə uşaqlıqdan aşı-
lanmalıdır. l ad Mir ə ir l  da depu-
tat həmkarlarının fikirlərini dəstəklədiyini 

bildirdi. Qeyd etdi ki, qohum nigahların 
sərt şəkildə qarşısını almaq mümkün 
olmayacaq.  Qanunvericilik bazasını tək-
milləşdirmək vacibdir. Maarifləndirmənin 
rolu böyük olmalıdır.

Elşad Mirbəşiroğlu daha sonra xa-
tırlatdı ki, ötən il Azərbaycanda 45 min 
500 nəfər ailə qurub, ancaq 20 min nəfər 
boşanıb. Qohum nikahları ilə bağlı göstə-
ricidə isə bu rəqəm 600-700 arası olub. 
Bu da digər göstəriciyə görə elə də böyük 
rəqəm deyil. Ailə quran insanlarda gənc-
lər arasında hansısa keçilməz hisslər 
mövcuddursa, onlar tibbi müayinədən də 
keçə bilərlər. Azərbaycan cəmiyyətində 
təhlükəli tendensiya müşahidə olunur. 
Çünki boşanmaların sayı sürətlə çoxalır. 
Bu, bizi daha çox narahat etməlidir.

Qohum nikahlarının qarşısının sərt 
şəkildə alınması isə müsbət nəticələrə 
gətirib çıxarmayacaq. Çünki bizim cəmiy-
yətdə qadağan olunan məsələ daha çox 
diqqət və maraq cəlb edir.

7 saylı “ASAN Xidmət” mərkəzində 
Ədliyyə Nazirliyinin qeydiyyat şöbəsinin 
rəisi Rə idə Ma af va  bildirdi ki,  qo-
humların nikahla bağlı müraciətləri az de-
yil. Onlarla söhbətlər aparırıq. Keçən il 96 
maarifləndirmə tədbiri aparmışıq. Ayrılıq-
da cütlüklərlə bağlı söhbətlər aparsaq da 
müsbət nəticəsi olmur. Çünki onlar qərar 
qəbul edib nigaha ərizə verməyə gəlirlər. 
Bakı Nikah Evinin müdiri radə s ə -
dər va  2022-ci ildə 10, 2023-cü ildə 
6, bu il isə 2 nəfər qohum nikahı qeydə 
aldığını bildirdi. Vurğuladı ki, məktəblərin 
yuxarı siniflərində şagirdlərlə söhbətlər 
aparmışıq. Yaxşı haldır ki, qanuna görə, 
rəsmi nikah olmayanda dini nikah bağ-
lanmır. Ən əsası isə qan müayinələrini 
göstərən arayış olmadan nikah bağlan-
mamalıdır. 

Milli Hematologiya və Transfuzio-
logiya Mərkəzinin Talassemiya bölməsi-
nin baş həkimi ra a  əfər va qan 
xəstəliklərinin, həmçinin qüsurlu uşaqla-
rın sayının artdığını bildirdi. Qeyd etdi ki, 
hər iki valideyn talassemiya daşıyıcısı ol-
duqda xəstə uşaqların doğulma ehtimalı 
böyük olur. Burada böyk faiz qohum ni-
gahların payına düşür. Mərkəzin tibbi ge-
netika həkimi A ar a A a v isə mində, 
milyonda bir təsadüf edilən nadir xəstə-
liklərin məhz qohum evliliklər nəticəsində 
yarandığını diqqətə çatdırdı. 

Elmi Tədqiqat Mamalıq və Gineko-
logiya İnstitutunun mama-ginekoloqu, 
tibb üzrə fəlsəfə doktoru  ifa ət Ad -

əl va bildirdi ki, onlara erkən və 
qohum nikahların fəsadı kimi xəstələr 
müraciət edirlər. Hər insanda DNK-nı for-
malaşdıran 23 cüt xromosom var. DNK-
nın funksiyalarını müəyyənləşdirən, kod-
laşdıran genlərdir. Həmin genlər bizim 
bütün həyat tərzimizin divarlarını hörür. 
Qohumla evlənəndə  zərərli genlərin qar-
şılaşma ehtimalı yüksək olduğundan do-
ğulan uşaqların müəyyən xəstəliklərə tu-
tulması riski yüksək olur. Qohum evliliklər 
zamanı yaranan bəzi genetik xəstəlikləri 
uşaq ana bətnində olarkən aşkarlamaq 
mümkündür. Məsələn, akondoplazia 
(cırtdan boyluluq) xəstəliyi autosomal 
dominant xəstəlikdir. Hamiləliyin bəlli bir 
həftəsində perinatoloq ultrasəs müayinə-
si ilə sümüklərin qısalığından şübhələnib 
xəstəliyi genetik diaqnozla təsdiqləyə 
bilər. Skrininq testi ilə hamiləliyin 11–14-
cü həftəsi arasında hər hansı patologiya 
aşkarlanırsa, ya da ananın yaşı 35-dən 
çoxdursa, bu zaman Daun, Ed ards, Pa-
tau sindromu üçün risklər olur. Hamilədə 
diaqnoz genetik analizlə təsdiqlənsə, bu, 
ana bətnində müəyyənləşdirilən xəstəlik 
sayılır. Bəzi xəstəliklər isə uşaqlıq, gənc-
lik dövründə aşkarlanır. Hətta 40 yaşla-
rında da özünü büruzə verən genetik 
xəstəlik mövcuddur. Perinatal diaqnos-
tikada dölün xəstə olduğu aşkarlananda 
tibbi əsas və valideynlərin razılığı ilə ha-
miləlik yarımçıq dayandırılır. 

Bahar M rad va s da d di
– Hər kəs bu məsələdəki gərginliyi-

ni anlayır və məsələnin vacibliyini qəbul 
edir, bu və ya digər addımların atılmasını 
da mütləq şəkildə vacib sayır. Və burada 
fərqli fikirlər oldu. Bu da aydındır ki, bir 
hədəfə doğru gediriksə, burda müxtəlif 
fikirlərin olması mümkündür və paralel 
üsullardan istifadə etməliyik.  İnsan dü-
şünə bilər ki, mənim silah gəzdirmək kimi 
bir istəyim, hüququm var. Biz onu tənzim-
ləyirik. Yaxud kiminsə narkotik maddələr 
alıb satmaq istəyi var.  Əgər şəxsin istəyi 
cəmiyyət üçün təhlükə törədirsə, biz onu 
məhdudlaşdırırıq. Maarifləndirmə isə 
şəxsin özünün xilası üçün mütləq getmə-

lidir. Bunu heç kim inkar və istisna etmir. 
Aydındır ki, yalnız  maarifləndirmə yolu 
ilə gedəndə hansı nəticələr əldə etmək 
olar. Amma konkret şəxsin pozulmuş 
hüququnu bərpa etmək istəyəndə qanu-
nun gücündən və hüquqi çərçivələrdən 
istifadə edilməlidir. Bu çərçivələr olmasa, 
maarifləndirmə təsir göstərə bilməz.  

* * *        
Komitədən aldığımız məlumata 

əsasən, deyə bilərik ki, Azərbaycan Res-
publikası Nazirlər Kabinetinin 23 iyun 
2020-ci il tarixli, 213 nömrəli Qərarı ilə 
“Gənclər arasında ailənin və nikahın 
əhəmiyyəti, onun qorunması və möh-
kəmləndirilməsi məqsədi ilə erkən nika-
hın və qohumlar arasında nikahın mənfi 
nəticələrinə dair maarifləndirmə Qayda-
sı” təsdiq edilmişdir. Qaydada erkən ni-
kahın və qohumlar arasında nikahın  
izahı verilib. Maarifləndirmə Qaydası-
nın   icrasına dair Ailə, Qadın və şaq 
Problemləri üzrə Dövlət Komitəsi, eləcə 
də Dövlət Komitəsinin şaq və Ailələrə 
Dəstək Mərkəzləri tərəfindən yeniyetmə 
və gənclərin, valideynlərin erkən nikahın 
və qohumlar arasında nikahın mənfi nə-
ticələrinə dair məlumatlılıq səviyyəsini 
artıran, onların informasiya təminatının 
yaxşılaşdırılmasına yardım edən mütə-
madi olaraq görüşlər keçirilir, maariflən-
dirici  vəsaitlər dərc edilir və yayımlanır. 
“Ölkədə qohum evlilikləri üzrə vəziyyətin 
öyrənilməsinə dair keçirilmiş tədqiqa-
tın təhlili” adlı kitabça hazırlanıb və çap 
edilib. “Qan qohumları arasında nikah və 
onun fəsadları” adlı maarifləndirici vəsait 
hazırlanaraq komitənin rəsmi saytına və 
sosial şəbəkə səhifələrində yerləşdirilib, 
eləcə də çap olunaraq, qeydiyyat şöbələ-
rində nikaha daxil olan gənclərə paylan-
ması üçün Ədliyyə Nazirliyinə və “ASAN 
xidmət” Mərkəzinə  göndərilib. 

Dövlət tərəfindən bu istiqamətdə lazı-
mi tədbirlər görülür. Qanunvericiliyə dəyi-
şikliklər edilir, yeni sənədlər qəbul edilir, 
maarifləndirmə işləri aparılır. Lakin, buna 
baxmayaraq,  bəzi ailələrdə müşahidə 
olunan ənənəvi stereotiplərin, qohum-
ların evlənməsinə müsbət yanaşılması 
kimi patriarxal düşüncələrin mövcudluğu 
belə nikah hallarının baş verməsinə sə-
bəb olur. 

Qohumlar arasında nikahın mənfi 
nəticələrinin dövrün aktual və mühüm 
ailə problemlərindən biri olduğu nəzərə 
alınaraq beynəlxalq təcrübə öyrənilmiş 
və ABŞ-ın 24 ştatında, Çində, Koreyada, 
Türkiyədə, Estoniyada, kraynada, Ta-
cikistanda və Gürcüstanda baba və (və 
ya) nənəəsi ümumi olan şəxslər arasında 
nikahın bağlanmasıın qadağan edildiyi 
məlum olmuşdur.

 Bununla əlaqədar qohumlar arasında 
bağlanan nikahın doğura biləcəyi fəsad-
larla bağlı ictimaiyyətin rəyi öyrənilərək 
baba və (və ya) nənəsi ümumi olan 
şəxslər arasında nikahın bağlanmasına 
yol verilməməsi məqsədilə Azərbaycan 
Respublikasının Ailə Məcəlləsinin 12-ci 
maddəsində müvafiq dəyişiklik edilməsi 
təklif olunur.

* * *                   
Son olaraq qeyd edək ki, Azərbaycan-

da genetiklər tərəfindən diaqnozu qoyula 
bilməyən irsi xəstəlik yoxdur. Müayinələr-
lə növündən, mutasiyanın şəklindən asılı 
olmayaraq,  patologiyanın səbəbi aydın-
laşdırılır. Amma hər zaman klinik genetik 
araşdırma üçün ortada səbəb, patologiya 
və ya xəstə uşaq olmalıdır. İnsanda hər 
hansı problem yoxdursa, genetikasını 
araşdırmaq doğru deyil. Dünyanın hər 
yerində belədir ki, genetikası yoxlanıla-
caq insanların əvvəldən yazılı razılığı alı-
nır. Nəticələr bəlli olandan sonra həmin 
şəxslərə genetiklər nəticəni izah edirlər. 
Tutaq ki, iki nəfər resesiv xəstəlik daşı-
yıcılığını öyrənmək üçün analiz verib və 
nəticələrində hər ikisi daşıyıcı çıxıb. Bu 
zaman onlara izah edilir ki, sizin hər ha-
miləlikdə 25 faiz xəstə, 75 faiz sağlam 
uşaq sahibi olmaq ehtimalınız var. On-
lara, həmçinin hamiləlik zamanı xəstəliyi 
əvvəldən müəyyənləşdirməyin mümkün-
lüyü izah edilir. Sağlam uşaq şansları-
nın olduğunu biləndə problem yaranmır. 
Bütün bunlardan sonra gənclər, eləcə də 
valideynlər bir şeyi bilməlidirlər ki, ailəyə, 
eləcə də  cəmiyyətə sağlam uşaq bəxş 
etməyin ən düzgün yolu qohumlarla niga-
ha girməməkdir.
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Kinomuzun Gülbənizi…
Əməkdar incəsənət xadimi, ta-

nınmış rejissor Gülbəniz Əzimza-
də Bakıda ziyalı ailəsində anadan 
olub. Atası Yusif Əzimzadə yazıçı, 
anası Gülnaz Salamova isə rəssam 
idi. Gülbəniz 8-ci sinfi bitirdikdən 
sonra Ə.Əzimzadə adına Azərbay-
can Dövlət Rəssamlıq Məktəbində 
oxuyub. Lakin kinoya olan sevgisi 
onu Moskvaya – Ümumrusiya Döv-
lət Kinematoqrafiya İnstitutuna  
aparıb. Orada rejissorluq sənətinin 
nəzəri əsaslarına yiyələnib.  

Kino təcrübəsini əyani olaraq “Bi-
zim Cəbiş müəllim” filmində rejissor 
asistenti kimi qazanmağa başlayan 
Gülbəniz xanım çəkiliş meydanında 
görkəmli rejissor Həsən Seyidbəylidən 
bu sənətin sirlərini öyrənib. Yalnız illər 
sonra öz kino dünyasını yaratmağa 
nail olub. 

Gülbəniz Əzimzadənin ilk müstəqil 
ekran işi 1974-cü ildə ekranlaşdırıl-
mış “Nəğmə dərsi” filmi olub. Bu, onun 
diplom işi idi. Film Rüstəm İbrahimbə-
yovun eyniadlı hekayəsinin motivləri 
əsasında çəkilib. Ekran işi boşanmış 
ailələrdən birinin timsalında anası ilə 
yaşayan oğulun atası ilə münasibətlə-
rindən bəhs edir. Ata (Əliabbas Qədi-
rov) övladı Fəxrəddini yalnız bir dəfə – 
dərslərarası tənəffüs zamanı görə bilir 
və ona öz həyatından, çətinliklərindən 
danışır. Bununla da övladda ata sev-
gisi yenidən baş qaldırır. Ata övladına 
möhkəm olmağı, həyata qaynayıb-qa-
rışmağı tövsiyə edir. Beləcə, Fəxrəddin 
atasından ilk dəfə həyat dərsi alır   

Quruluşçu rejissor film üzərində 
işləyərkən operator Valeri Kərimov, 

quruluşçu rəssam Firəngiz Qurbano-
va ilə, eləcə də aktyorlarla yaradıcılıq 
ünsiyyətindən gözəl nəticə əldə edib. 
Rejissor psixoloji anları maraqlı boya-
larla əks etdirə bilib. 

Anarın Dantenin yubileyi  povesti 
əsasında quruluş verdiyi eyniadlı film 
1978-ci ildə ekranlaşdırılıb və ma-
raqla qarşılanıb. Sənətə təmənnasız 
xidmət və məhəbbət haqqında poetik 
etiraf olan film qocaman teatr aktyoru 
haqqındadır. Kəbirlinski (Həsənağa 
Turabov) epizod aktyorudur. İsteda-
dı olmasa da, teatra qəlbən bağlıdır.    
Həmkarları daim onunla zarafatlaşır, 
lağa qoyurlar. Nəhayət, aydın olur ki, 
bu sakit, sadəlövh və gülməli adam əsl 
ziyalıdır, şəxsiyyətdir və milli mədəniy-
yət tarixinin bir parçasıdır. Yeri gəlmiş-
kən, yazıçı Anarla rejissor Gülbənizin 

yaradıcılıq tandemi “Şəhərin yay gün-
ləri”  pyesinin motivləri əsasında çəkil-
miş “İmtahan” filmində də davam edib. 
Bu filmdə Şahmar Ələkbərov da onlara 
qoşulub. “İmtahan” əxlaqi əhəmiyyə-
tinə görə G.Əzimzadə yaradıcılığından 
qırmızı xətlə keçir.

1974–1998-ci illərdə Azərbaycan-
film  kinostudiyasında quruluşçu-rejis-
sor işləyən Gülbəniz xanımın filmləri 
bir sıra kinofestivallarda mükafatlara 
layiq görülüb. Kiyevdə “Molodost-80” 
sınağında aldığı  diplom, İrəvanda lX 
Televiziya Filmləri Festivalında qazan-
dığı baş mükafat, Daşkənd festivalında 
əldə etdiyi fəxri fərman bu sıradandır.     

 Qarabağ müharibəsi də Gülbə-
niz Əzimzadə yaradıcılığından yan 
keçməyib. Orxan Fikrətoğlu, Rövşən 
Almuradlı, Elman Şeydayev və Rafiq 
Quliyevlə birgə ekranlaşdırılan “Ümid”  
filmində adı bəlli olmayan adi bir əs-
gərin qəhrəmanlıq rəmzinə çevrilməsi 
əsas süjet xəttini təşkil edir. Filmdə o 
adamlardan bəhs olunur ki, müharibə 
onların taleyini şikəst edib. Filmdəki 
hadisələr cəbhə xəttində deyil, Bakı-
dakı hospitalda bir gün ərzində baş 
verir. Müəlliflər Ana (Şükufə Yusupova) 
obrazının konteksində mənəvi prob-
lemlərə toxunurlar. Filmin adından da 
göründüyü kimi, xalqda başının üstü-
nü almış bəlalardan qurtarmaq üçün 
özündə qüvvə tapmaq, hər cür çətinlik-
ləri dəf etmək hissi aşılanır.   

Azərbaycan kinosunda qadın rejis-
sor kimi özünü təsdiqləmiş Gülbəniz 
Əzimzadə 18 ildir ki, aramızda yoxdur. 
Amansız əcəl onu 59 yaşında aparıb. 
Amma  yaratdığı filmlər, yaradıcılıq 
səyləri haqqında xatirələr onu yaddaş-
larda yaşadır.   

ey un İ İ

Milli mətbuatımızın fədakar tədqiqatçısı
Bugünlərdə  şəxsi arxivimi araşdırarkən, tanınmış mətnşünas və mətbuat 

tarixçisi, professor Nazim Axundovun 20 yanvar 1991-ci ildə mənim “Xallı 
gürzə” tarixi romanım barədə yazdığı məqalənin əlyazmasına rast gəldim. 
Yazını bir daha oxudum. Yaddaşımda Nazim müəllimin səsi canlandı, onun 
nurlu çöhrəsi, bəylik ədası xəyalımda cilvələndi. 

O vaxt çalışdığım “Yazıçı” nəşriyya-
tının 1989-cu ilin tematik planında 15 
müəllif vərəqi həcmində kitabım plana 
salınmışdı. Lakin məlum 1988-ci il ha-
disələri bu kitabı çap etdirmək həvəsi-
mi öldürdü. Qarabağ xanlığının, Şuşa 
qalasının banisi Pənahəli xan Cavanşir 
haqqında roman yazmaq fikrinə düşdüm. 
Bu da təsadüfi deyildi. Mən hələ 1982-ci 
ildə Pənahəli xanın nəvəsi Ağabəyim ağa 
haqqında “Təbəssüm çiçəyi” adlı povest 
yazmışdım, lakin onun İran həyatını əks 
etdirən mənbələri əldə edə bilmədiyim-
dən bu əsəri çap etdirməyə tələsmirdim. 
Bu mövzu ətrafında işləyərkən Pənahəli 
xan haqqında da müəyyən məlumat əldə 
etmişdim. 

Nə isə, mən roman üzərində çox 
həvəslə işləməyə başladım. Baş verən 
ictimai-siyasi hadisələr də  işimə təkan 
verdi. 1990-cı ildə romanın böyük bir his-
səsini yazıb, o zaman 45 min tirajla nəşr 
olunan “Karvan” jurnalına verdim. Əlyaz-
manı redaksiyanın bütün əməkdaşları – 
baş redaktor Oqtay Salamzadə, məsul 
katib Əmir Mustafayev, şair Ağasəfa, Di-
larə Vəkilova, Mahmud Abbasov oxuyub, 
çap üçün qəbul etdilər. Romanın böyük 
bir hissəsi elə həmin il jurnalın 11–12-ci 
saylarında çap olundu. Mən bundan ruh-
lanıb romanı bitirdim. Lakin tarixi mövzu-
da ilk qələm təcrübəm olduğundan çox 
nigarançılıq hissi keçirirdim. Nigarançılı-
ğıma son qoymaq üçün romanı Qarabağ 
xanlığının tarixini yaxşı bilən bir adama 
oxutmaq istəyirdim. Bu niyyətlə soraqla-
şanda dostlar romanı professor Nazim 
Axundova oxutdurmağı məsləhət bildilər.

Doğrusu, mənim o vaxta qədər Na-
zim Axundovla tanışlığım yox idi. Amma 
onun mətbuatımızın tarixinə aid yazıla-
rına yaxşı bələd idim. “Molla Nəsrəddin” 
jurnalının nəşri tarixi”, “Azərbaycan sa-
tira jurnalları”, “Mətbuat: biblioqrafiya – 
1875–1920” kitablarını oxumuşdum.

Nazim Fərrux oğlu Axundov Xankən-
didə Dövlət İnstitutunda Azərbaycan dili 
və ədəbiyyatı kafedrasının müdiri işlədiyi 
üçün Bakıda yaşamırdı. Mən romanımın 
əlyazmasını Nazim müəllimə göndərmə-
yin yolunu aradığım bir gündə rəhmətlik 
Namiq Babayev (“Xarıbülbül əfsanəsi”-
ni də “Azərbaycan təbiəti” jurnalında ilk 
dəfə bu istedadlı gənc alim yazıb çap 
etdirmişdi) “Yazıçı” nəşriyyatına, mənim 
müdiri olduğum nəsr şöbəsinə gəlmişdi. 
Hal-əhvaldan sonra ondan xahiş etdim ki, 
romanımın əlyazmasını Şuşaya aparsın, 
əvvəl özü oxusun, sonra Nazim müəllimə 
mənim xahişimi yetirsin. Beləcə, Namiq 
Babayev əlyazmamı götürüb apardı. Bir 
müddət sonra zəng edib məni romanın 
yaxşı yazılması münasibəti ilə təbrik etdi 
və əlyazmasını Nazim müəllimə verdiyini 
söylədi.

Nazim Axundov isə  romanı nəinki 
oxuyur, hətta institutda onunla birgə ça-
lışan şair Ənvər Əhmədə, tarixçi-yazıçı 
Şahlar Həsənoğluna və başqalarına da 
oxutdurduqdan sonra müzakirəsini keçi-

rir. Bununla da rahatlıq tapmayıb əsər-
dən müəyyən parçaları müəllif haqqında 
kiçik bir tanıtdırma ilə “Şuşa” qəzetinə 
təqdim edir. O, şuşalı oxuculara məni 
belə təqdim eləmişdi: “Mustafa Çəmənli 
müasir Azərbaycan nasirlərindən biri-
dir. Onun hekayə və povestləri oxucular 
tərəfindən rəğbətlə qarşılanır. Hazırda 
“Yazıçı” nəşriyyatında nəsr bölməsinə 
rəhbərlik edir.

Mustafa Çəmənli Pənahəli xanın hə-
yat yolunu, Qarabağ xanlığının əsasını  
qoymasını, Bayat, Şahbulaq və Şuşa qa-
lalarını tikdirməsini, xarici və daxili düş-
mənlərə qarşı qalibiyyətli mübarizəsini 
əks etdirən “Xallı gürzə” romanını bitir-
mişdir. Romandan bəzi fəsilləri oxuculara 
təqdim edirik”.

Beləliklə, “Şuşa” qəzetinin 1991-ci il 
12 yanvar tarixli nömrəsindən başlaya-
raq romandan parçalar hissə-hissə dərc 
olunur. Bu ərəfədə mən çox narahat idim. 
Həm erməni separatçılarının üzündən, 
həm də qış fəsli olduğundan Şuşaya 
gediş-gəliş xeyli çətinləşmişdi. Ölkədə 
xaos hökm sürürdü. Mən romanın vax-
tında nəşr olunmasını istəyirdim. Əsərin 
əlyazması isə Şuşada, Nazim müəllimdə 
qalmışdı. Mən çox çətinliklə onunla əlaqə 
yaradıb əlyazmanı Bakıya – mənə gön-
dərməsini xahiş elədim.

Bir neçə gündən sonra nəşriyyatın 
baş redaktoru Cəmil Əlibəyov daxili te-
lefonla məni yanına çağırdı. Onun ka-
binetinə girəndə ağsaçlı, nurlu sifətli bir 
kişinin Cəmil müəllimlə üz-üzə oturub, 
söhbət etdiyini gördüm. O məni tanımır-
dı, mən isə onu kitabındakı şəklindən, 
bir də qarşısındakı qovluğumdan tanı-
mışdım. Qəlbi təmiz Cəmil müəllimin üzü 
nurlanmışdı:

– Nazim müəllim, – dedi, – bayaqdan 
romanını təriflədiyin cavan oğlan budur.

Nazim müəllim qalxıb mənimlə meh-
ribancasına görüşdü:

– Təbrik edirəm  Cəmil müəllimə də 
demişəm, sənin romanın bu gün 100 min 
tirajla çap olunsa, satılar.

– Belə yüksək fikirdə olduğunuza 
görə sizə təşəkkür edirəm  – dedim.

O, romanın əlyazmasını və bir topa 
qəzeti mənə uzadaraq:

– “Şuşa” qəzeti 12 nömrəsində ro-
manından fəsillər çap edib. Darıxdın, re-
daksiya istəyirdi ilboyu əsərini çap etsin, 
– dedi.

– Nazim müəllim, buna görə də təşək-
kür edirəm. Görürsünüz də hadisələr 
necə cərəyan edir. İstəyirəm əsərim kitab 
halında çıxsın, qorxuram sonra gec ola.

– Doğrudur, – dedi, – romanın 
haqqında ürək sözlərimi də yazmışam. 
Xoşun gəlsə, çap etdirərsən.

– Çox məmnunam, – dedim. Sağol-
laşıb əlyazmamı götürmək istəyəndə Cə-
mil Əlibəyov gülə-gülə:

– Qoy qalsın, aparım oxuyum. Görüm 
nə yazmısan belə, Nazim müəllim bərk 
tərifləyir.

– Nə olar, Cəmil müəllim, çox şad 
olaram ki, bu əsəri siz də oxuyasınız, 
– dedim və qəzetləri, Nazim müəllimin 
məqaləsini götürüb çıxdım.

Bir həftədən sonra Cəmil müəllim 
əsərimi çapa imzaladı və “ürəyində daha 
bir şey qoymamısan qala, təbrik elə-
yirəm” deməyi də unutmadı.

1991-ci ilin mart ayında “Qızıl Şərq” 
mətbəəsinə göndərilən romanım, xeyli 
gec, 1992-ci ilin fevral ayının 17-də 30 
min tirajla işıq üzü gördü. Mən Nazim 
müəllimin məqaləsini makinada yazdırıb 
“Ədəbiyyat qəzeti”nə təqdim etdim. Na-
zim Axundovun romanım haqqında yaz-
dığı “Tarixin yaddaşı – yazıçının romanti-
kası” məqaləsi “Tarixi yaddaşın bərpası” 
adı ilə həmin qəzetin 6 mart 1992-ci il 
tarixli nömrəsində dərc olundu.

Professor Nazim Axundov çox işıq-
lı, xeyirxah şəxsiyyət idi. İlk tanışlıqdan 
sonra aramızda səmimi ünsiyyət yaran-
mışdı. O, “Yazıçı” nəşriyyatında 2 cilddə 
çapa hazırlanan “Qarabağnamələr”in 
tərtibçisi, “Qarabağ salnamələri” kitabı-
nın müəllifi kimi və fars dilindən tərcümə 
etdiyi Nasir Nəcminin “Abbas Mirzə: XIX 
əsr Rusiya–İran–Azərbaycan münasibət-
ləri” (bu kitabın redaktoru olmuşam) əsə-
rinə görə nəşriyyatla müntəzəm əlaqə 
saxlayırdı və buna görə də vaxtaşırı gö-
rüşürdük. Şuşa işğal olunduqda sonra o, 
Bakıda yaşayırdı (indi təəssüflənirəm ki, 
Nazim müəllim 44 günlük İkinci Qarabağ 
savaşında çox sevdiyi doğma Şuşasının 
işğaldan azad edildiyi günü görmədi).

Bir dəfə eşitdim ki, xəstə yatır. Cər-
rah dostum Çingiz Baxşəliyevlə onu yo-
luxmağa getdik. Yataqda olsa da, nikbin 
ruhdaydı. Çingiz həkim ona bəzi məs-
ləhətlər verdi. Gəlişimizdən çox məmnun 
olmuşdu. Bu mənim onunla son görüşüm 
idi.

Professor Nazim Fərrux oğlu Axun-
dov 20 iyun 1924-cü ildə Şuşada dünya-
ya göz açmışdı, 10 mart 1994-cü ildə isə 
Bakıda dünyasını dəyişdi. Bu gün möh-
tərəm professorun vəfatından 30 il keçir. 
Allah ona rəhmət eləsin. Onun işıqlı xa-
tirəsi həmişə mənimlədir.

ustafa İ

Yadda larda a a a lar “Füzuli sənətkarlığı”  
öyrədir və sevdirir

Dünən Azərbaycan Milli İncəsənət Muzeyi və Üzeyr Hacıbəyli adına Bakı 
Musiqi  Akademiyasının  təşkilatçılığı ilə görkəmli ədib, alim, pedaqoq, professor 
Mir Cəlal Paşayevin dahi şairimiz  Məhəmməd Füzulinin yaradıcılığına  həsr 
olunmuş “Füzuli sənətkarlığı” kitabının təqdimatı keçirildi.

Musiqi Akademiyasının dillər və ədə-
biyyat kafedrasının müdiri, professor 
Tərlan Quliyev mərasimi  giriş sözü ilə 
açaraq professor Mir Cəlal Paşayevin  
böyük klassikin irsini dərindən öyrənənlər 
üçün “Füzuli sənətkarlığı”nın zəngin bir 
qaynaq olduğunu, bu kitabla ölkəmizdə 
füzulişünaslığın əsasının  qoyulduğunu  
bildirdi. Əsərin dünən olduğu kimi, bu 

gün və sabah da  füzulişünaslığın guşə 
daşı olduğunu qeyd edən natiq təqdimat 
və müzakirənin Məhəmməd Füzulinin 
530 illik yubileyi ilə əlaqədar keçirildiyini 
vurğuladı.

Azərbaycan Milli İncəsənət Muzeyi-
nin direktoru sənətşünaslıq üzrə fəlsəfə 
doktoru, dosent Şirin Məlikova Mir Cəlal 
Paşayevin bu əsərlə Füzuli yaradıcılı-
ğına yüksək fəlsəfi-estetik meyarlarla 
yanaşdığını bildirdi. O, toplantının Sət-
tar Bəhlulzadə salonunda keçirilməsinin 
təsadüfi olmadığını qeyd edərək dedi ki, 
onun yaradıcılığına xalçaçılıq və miniatür 
sənətləri ilə yanaşı, Füzuli poeziyasının 
da təsirini dönə-dönə söyləmişdi. 

Azərbaycan Respublikası mədəniy-
yət nazirinin müavini, Xalq artisti Murad 
Hüseynov mükəmməl təqdim edilən əsə-
rin akademik səciyyəli nəsr olduğunu bil-
dirdi. 

Milli Məclisin deputatı Ceyhun Məm-
mədov, ADA niversitetinin prorektoru 
Fariz İsmayılzadə, Bakı Musiqi  Akade-
miyasının prorektoru, Xalq artisti Yeganə 
Axundova və musiqi tarixi kafedrasının 

professoru Zümrüd Dadaşzadə “Füzuli 
sənətkarlığı” kitabının yenidən nəşr olu-
naraq təqdimatının keçirilməsinin ədəbi 
hadisə olduğunu qeyd etdilər. Mərasi-
min davamında Azərbaycan Dövlət Xor 
Kapellası, Üzeyir Hacıbəyli adına Bakı 
Musiqi  Akademiyasının  tələbələri, tar-
zən Valeh Rəhimov və kamança ifaçısı, 
Əməkdar artist Toğrul Əsədullayev mu-
ğam ustaları Əməkdar incəsənət xadimi 
Hacı Aqil Məlikov və Hüseyn Məlikov Fü-
zuli poeziyasından qaynaqlanan muğam 
və mahnılarla iştirakçılara sənət zövqü 
bəxş etdilər.

ad R   
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Qarabağ Zəfərinin salnaməsi çin dilində  

“Regional İnkişaf” İctimai Birliyi və Bakı Kitab Mərkəzinin birgə təşkil 
etdiyi mərasimdə Vətən müharibəsində qazanılan Qələbəyə həsr edilən 
“Vətən müharibəsi tarixi – Şəxsiyyət faktoru” kitabının 7 dildə nəşri gənclərin 
təmsilçilərinə təqdim edilib.

Mərasimdə könüllülər, gənc fəallar, 
Bakıda təhsil alan çinli tələbələr, qazilər 
kitabın çin dilindəki nəşri ilə yaxından ta-
nış olublar.

Əvvəlcə 44 günlük savaşda qazanı-
lan Qələbə və kitabın ərsəyə gəlməsinə 
həsr olunan videoçarx nümayiş etdirilib.

Bakı Kitab Mərkəzinin direktoru 
Günel Anarqızı kitab barədə iştirakçı-

lara ətraflı məlumat verib. O bildirib ki, 
 Prezident İlham Əliyev ölkəyə rəhbərliyi 
dövründə xalqına nəyi vəd edibsə, onu 
sonadək yerinə yetirib. Qarabağ mühari-
bəsində tarixi zəfərin müjdəsini də dövlət 
başçısı 17 il əvvəl vermişdi. Gənclər də 
Prezidentin qarşıya qoyduğu hədəflərin 
gerçəkliyinə inanmalı və onların həyata 
keçirilməsinə dəstək olmalıdırlar. 

Bakı Şəhər İcra Hakimiyyətinin şöbə 
müdiri Elmin İmanov bildirib ki, Qarabağ-
da tarixi qələbəmizdən bəhs edən kitabın 
7 dildə nəşr edilməsi  ilk belə cəhddir. 
Onun özəlliyi isə Qarbağda zəfər yürüşü-
nün iştirakçıların dilindən nəql olunması-
dır. Kitabda şanlı Qələbənin qazanılma-
sında dövlət başçısı İlham Əliyevin dərin 
zəkasının, yenilməz iradəsinin və mahir 

sərkərdəlik qabiliyyətinin həlledici rol oy-
naması aparıcı yer tutur.

Bildirilib ki, kitabda Azərbaycanın Bi-
rinci Qarabağ müharibəsində məğlubiyyə-
tinin səbəbləri və ölkənin öz torpaqlarını 
işğaldan azad etmək istiqamətində hə-
yata keçirdiyi işlərin geniş təhlili də əksini 
tapıb. Birinci vitse-prezident  Mehriban xa-
nım Əliyevanın təşəbbüsü ilə Qarabağda 

mədəni-tarixi irsin bərpası istiqamətində 
aparılan genişmiqyaslı işlər barədə oxu-
culara ətraflı məlumat verilir. 

“Regional İnkişaf” İctimai Birliyin nü-
mayəndəsi Murad Qasımlı, Vətən müha-
ribəsi qazisi Qadir Daşdəmirov, çinli tələ-
bə Zhikai Cao və başqaları kitabın 7 dildə 
nəşrinin Qarabağ həqiqətlərini və tarixi 
qələbəni xarici auditoriyaya çatdırmaqda 
önəmli vasitə olduğunu bildiriblər. Qeyd 
edilib ki, Azərbaycan, türk, ingilis, rus, 
ərəb, fars və çin dillərində nəşr edilən 
kitab qısa müddətdə ölkəmizlə yanaşı, 
xaricdə də maraqla qarşılanıb. Hazırda 
kitab urdu dilində nəşrə hazırlanır.

Mərasim Qələbəmizi vəsf edən bədii 
hissə ilə davam edib. 

 



Paris Olimpiadasında medal ümidlərimizdən olan boks millimiz daha bir 
nailiyyəti ilə Azərbaycanın idman ictimaiyyətini sevindirib. İtaliyada 113 ölkədən 
602 boksçunun iştirakı ilə keçirilən I Dünya Olimpiya Təsnifat Turnirində 
Azərbaycanın kişilərdən ibarət komandası uğurla çıxış edib.  Komandamızın üzvü 
Nicat Hüseynov (51 kq) təsnifat Turnirinin 1/4 finalında Rosko Hillə (ABŞ) qalib 
gəlməklə, həm də, Paris Yay Olimpiya Oyunlarına lisenziyanı təmin edib. Bununla 
da, boks millimiz Parisə 3-cü lisenziyasını qazanıb. Buna qədər, millimizin üzvləri 
Murad Allahverdiyev (80 kq) və Məhəmməd Abdullayev (+92 kq) “Paris-2024”ə 
vəsiqə alıblar.  

Onu da qeyd edək ki, Busto Arsi-
zioda keçirilən turnirdə kişilərin müba-
rizəsində yalnız 21 ölkənin təmsilçiləri 
lisenziya əldə edə biliblər. Azərbaycan 
yığmasının da yer aldığı “21-lik”dən 
yalnız Qazaxıstan və Özbəkistan 1-dən 

artıq vəsiqəyə sahib olub. Zəngin boks 
ənənələrinə malik Kuba və ABŞ təmsil-
çiləri, eləcə də meydan sahibləri – itali-
yalılar və qardaş Türkiyənin boksçuları 
da yalnız bir lisenziyaya seviniblər. 

Təmsilçimiz Nicat Hüseynov isə İtali-
yada bu uğuru qazanan yeganə qafqaz-
lı idmançı olub. Çünki nə Gürcüstan, nə 
də Ermənistan təmsilçiləri vəsiqə ala 
bilməyiblər.  

Bu nəticə ilə Azərbaycan dünyada 
ümumi siyahıda 7-11-ci pillələri bölü-
şür. Onu da qeyd edək ki, hazırda ABŞ, 
Türkiyə, İtaliya və İrlandiya kimi koman-
daların aktivində də 3 lisenziya var. 
Millimiz Qafqazda boks üzrə liderdir. İn-

diyədək Gürcüstan komandası 1 vəsiqə 
qazanıb, Ermənistanın isə lisenziyası 
yoxdur. 
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– İlk döyüşümdə dünya çempionatı-

nın bürünc mükafatçısı olan hindistanlı 
Deepak Deepakı, ardınca mundialın fi-
nalçısı, gürcüstanlı Sahil Alahverdovini 
məğlub etdim. 1/8 finalda Avropa çempi-

onatının ikincisi olan erməni Rudolf Qar-
boyanla görüşdə qələbə qazanacağıma 
arxayın idim. -22-lər arasında Avropa 
çempionatının finalında ona bir dəfə 
qalib gəlmişdim. Bu dəfə də inamlı dö-
yüşlə mərhələ adladım. 1/4 finalda isə 

Rosko Hillə (ABŞ) qarşılaşmada birinci 
raundda uduzduqdan sonra özümü to-
parladım. Yalnız rəqibimi məğlub etmək 
və lisenziya qazanmağımı düşünürdüm. 
Dünya çempionatının daha bir finalçısı-
na qarşı əzmkar döyüş keçirərək qələbə 
qazandım.

ə c s  i di əsas hədəfi  
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tə sil t ə  ld  d i  
– Əsas hədəf daha yaxşı forma yı-

ğıb Azərbaycana boksda ilk qızıl medalı 
qazandırmaqdır. Paris Oyunlarına çem-
pionluq üçün gedəcəyəm.  

Qeyd edək ki, bununla da, Azərbay-
can komandasının əldə etdiyi lisenziya-

ların sayı 10-a çatıb. Belə ki, indiyədək 
sərbəst güləş üzrə Maqomedxan Maqo-
medov (97 kq), yunan-Roma güləşin-
də Sənan Süleymanov (77 kq), Həsrət 
Cəfərov (67 kq), gimnastika üzrə Zöhrə 
Ağamirova, atletikada Anna Skidan (çə-
kicatma), taekvondo üzrə Qaşim Maqo-
medov (58 kq), atıcılıqda isə Ruslan 
Lunyov (10 metr, pnevmatik tapança) 
Paris Olimpiadasına lisenziya qazanıb-
lar. 

Xatırladaq ki, Paris Yay Olimpiya 
Oyunları iyulun 26-dan avqustun 11-dək 
keçiriləcək.

L e y l a  QU R B A N O V A   
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1113 mart 2024-cü il, çərşənbə

BEYNƏLXALQ HƏYAT

Bayden qalib gələ bilərmi?

ABŞ-da 5 mart “super çərşənbə axşamı” praymerizlərindən sonra əminliklə 
demək olar ki, noyabrda keçiriləcək prezident seçkilərində mübarizə iki əsas 
namizəd – Tramp və Bayden arasında gedəcək. Amma bu mübarizədə kim qalib 
gələcək, bunu söyləmək elə də asan məsələ deyil. Seçki mücadiləsinin gündən-
günə gərginləşəcəyi isə artıq indidən diqqət çəkməkdədir. Çünki namizədlərin 
söz savaşı artıq bütün sərhədləri aşıb. Məsələn, ABŞ Prezidenti Co Bayden və 
eks-prezident Donald Tramp Corciya ştatında keçirilən “duel mitinqləri”ndə 
amerikalılara rəqibin qalib gələcəyi təqdirdə ölkə üçün ağır nəticələrin olacağı ilə 
bağlı xəbərdarlıq ediblər.

Bayden Trampa işarə edərək deyib: 
“O, diktator olmaq istədiyini söyləyəndə 
mən ona inanıram. Bu noyabrda səsver-
mə, sözün əsl mənasında, azadlıqlarımız 
uğrunda səsvermə olacaq.

Təbii ki, Tramp da ona borclu qalma-
yıb və Baydeni sərhəd siyasətinə görə 
kəskin tənqid edib: “Co Baydenin sərhə-
dimizdə etdikləri insanlığa, ölkəmizə və 
xalqa qarşı cinayətdir, bunu ona heç vaxt 
bağışlamayacaqlar . 

Əlbəttə, indi seçicilərin əsas diqqəti 
Baydenə yönəlib. Amerika ictimaiyyəti 
üçün maraqlı olan suallardan biri ondan 
ibarətdir ki, Bayden prezidentliyinin ilk 
müddətində Amerika tarixində nə ilə yad-
da qaldı və öz ölkəsi üçün nələri etməyi 
bacardı

2029-cu ilə qədər Ağ evdə qalmaq 
niyyətində olan ABŞ-ın hazırkı prezidenti 
Co Bayden seçicilərə müraciətlə deyir: 
“Gəlin başladığımız işi bitirək”. Əksər 
sorğularda reytinqinin rəqibi Trampla 
müqayisədə nisbətən aşağı olmasına 
baxmayaraq, Bayden rəsmən heç bir 
fəaliyyət proqramı irəli sürmədən, ame-
rikalıların onun ilk prezidentlik müddə-
tinin nəticələrini müsbət qiymətləndirə-
cəklərinə arxayınlaşır. Təqribən yarım 
əsr federal siyasətdə müxtəli vəzifələrdə 
çalışan Bayden uğurlu 2020-ci il prezi-
dentlik kampaniyası zamanı fundamen-
tal dəyişikliklərin təşəbbüskarı kimi çıxış 
etdi. Dörd il əvvəl Trampla müqayisədə o, 
iki prezidentlik debatı zamanı sakit tərz-
də və təmkinli davranışla sosial-iqtisadi 
strukturun əhəmiyyətli dərəcədə yenidən 
qurulması üçün konkret planlar təklif etdi. 

Baydenin proqramının əksər hissəsi 
artıq praktikada tətbiq edilir. Bu, dövlə-
tin rolunun artması və 1980-ci illərdən 
bəri üstünlük təşkil edən Vaşinqton kon-
sensusundan (bu termin geniş mənada 
bazar qüvvələrinin rolunun gücləndiril-
məsinə və dövlət sektorunun rolunun 
azaldılmasına yönəlmiş bir sıra tədbirləri 
təsvir etmək üçün geniş istifadə olunur) 
əhəmiyyətli dərəcədə uzaqlaşma ilə xa-
rakterizə olunur. Transformasiya xarakte-
ri daşıyan dəyişikliklər Baydenin ilk müd-
dətinin nəticəsidir. Tramp “Obamacare”i 
ləğv etməkdən tutmuş emmiqrasiya sis-
temində meritokratiyaya doğru islahatla-
ra qədər respublikaçıların şəxsi və milli 
təşəbbüslərinin əksəriyyətini  Konqresdən 
keçirə bilmədi. Bunun əksinə olaraq, 
2021–2022-ci illərdə Senatda kiçicik səs 
çoxluğuna malik olan və 2023-cü ildə Nü-
mayəndələr Palatasındakı çoxluğu itirən 
hazırkı prezident ABŞ tarixində Obama-
dan daha əhəmiyyətli, genişmiqyaslı qa-
nunvericilik izi qoymağı bacardı. Nahaq 
deyil ki, bəzi ABŞ tarixçiləri Baydenin 
prezidentliyini Lindon Consonun və hətta 
Franklin Ruzveltin transformasiyalı admi-
nistrasiyası ilə müqayisə edirlər.

Amerika iqtisadiyyatına yönəldilən 
əlavə dövlət vəsaitlərinin 4,5 trilyon dol-
lardan çoxu, Baydenin Konqres tərəfin-
dən təsdiqlənmiş təşəbbüslərinin ümumi 
dəyəridir. Onların arasında pandemiya 
zamanı vətəndaşlara və təşkilatlara ve-
rilən subsidiyalar  yolların, körpülərin, 
hava limanlarının təmiri və tikintisinə, 
təmiz suya və yüksəksürətli internetə 
çıxış problemlərinin həllinə yönəlmiş ge-
nişmiqyaslı infrastruktur paketi ikitərəfli 
səs çoxluğu ilə qəbul edilmişdir  zəhərli 
tullantılardan zərər çəkmiş veteranların 
sağlamlığının qorunmasının gücləndiril-
məsi  Amerika tarixində ali təhsil borcu-
nun qismən, lakin görünməmiş şəkildə 
ləğvi  yarımkeçiricilər sənayesinin stimul-
laşdırılması və s. məsələlər də bu qəbil-
dəndir.

Ekspertlər qeyd edirlər ki, yalnız pre-
zidentlik üçün deyil, Konqresin hər iki pa-
latası üçün son dərəcə maraqlı olacağı 
vəd edilən federal seçkinin nəticəsi nə 

olursa-olsun, Baydenin artıq gördüyü iş-
lərin çoxunu demokratlar Konqresə tam 
nəzarəti bərpa etdikdə və prezidentliyi 
qoruyub saxladıqda davam etdirmək və 
genişləndirmək asan olacaq. Elə gələcək 
respublikaçı lider və Konqres üçün də 
bunları ləğv etmək elə də asan olmaya-
caq. 

Ona görə də politoloqlar Baydenin 
ikinci gəlişinin də, birincisi kimi, qanun-
vericilik təşəbbüsləri ilə zəngin olacağını 
vəd edirlər. Onun ikinci müddətinin sse-
narisini və Konqresin hər iki palatasında 
demokrat əksəriyyətin bərpasını nəzərə 
alsaq, həm artıq görülən işlərin geniş-
ləndirilməsini, həm də birinci mərhələ-
də mümkün olmayanın qanuni tətbiqini 
proqnozlaşdırmaq olar. Siyahıya zəngin-
lər və korporasiyalar üçün artan vergilər  
vergi kreditlərinin və uşaq müavinətləri-
nin genişləndirilməsi  abort hüququnun 
qanunvericilik təminatı və silah əldə et-
mək hüquqlarına əlavə məhdudiyyətlər  
yeni iqlim və ekoloji təşəbbüslər daxildir.

Rəsmi platforma elan etməsə də, 
Bayden artıq bunların anonsunu verib. 
Belə ki, ABŞ prezidenti 2025-ci maliyyə 
ili üçün 7,3 trilyon dollarlıq büdcə təkli-
fini Konqresə təqdim edib. Ağ evin dərc 
olunan memorandumunun mətnində iri 
transmilli korporasiyalar və yüksək gəlir 
qrupları üçün vergi artımı, həmçinin so-
sial xərclərin artırılması və ailələrin xərc-
lərinin azaldılması üçün yeni tədbirlər 
nəzərdə tutulur. Layihə Ağ evin 2023-cü 
ildə Konqresə təqdim etdiyi təklifi qismən 
əks etdirir, lakin əlavə olaraq sərhəd təh-
lükəsizliyini gücləndirmək, krayna və 
İsrailə hərbi yardımı maliyyələşdirmək 
üçün 100 milyard dollar ayrılmasına ça-
ğırış edilir. 

Baydenin istəkləri, xüsusən də ver-
gilərin və dövlət xərclərinin artırılmasına 
yönəlmiş tələbləri, yəqin ki, Nümayən-
dələr Palatasına nəzarət edən və tarixən 
bu cür tədbirlərə qarşı çıxan respublika-
çılar tərəfindən bloklanacaq. Keçən həftə 
respublikaçılar Ağ evin irəli sürdüyündən 
demək olar ki, tamamilə fərqli prioritetləri 
əks etdirən büdcə qanun layihəsini təq-
dim ediblər.

Analitiklərin fikirlərinə görə, bu 
sənəddə belə məsələlər Bayden admi-
nistrasiyasının noyabr seçkiləri öncəsi 
siyasətinə güclü təkan verəcək. Sənədlə 
bağlı bəyanatda deyilir: “Prezident və-
zifəyə başlayandan bəri ölkənin çağırış-
ları ilə üzləşib və konkret nəticələr əldə 
edib: son üç il ərzində biz vətəndaşlar 
üçün tərəqqiyə səbəb olan görünməmiş 
iqtisadi bərpanın şahidi olmuşuq . 

İndi məhz ABŞ iqtisadiyyatının uğur-
lu göstəriciləri Baydenin seçki kampani-
yasının əsas sütunu sayılır. Bu dövrdə 
ölkədə təxminən 15 milyon yeni iş yeri 
yaradılıb və işsizlik səviyyəsi 4 faizlik ta-
rixi həddən aşağı düşüb. 

Vətəndaşların və uşaqların qayğısı-
na yenilənmiş diqqət və dörd yaşınadək 
uşaqlar üçün bağçanın pulsuz təmin edil-
məsi təklifinə əlavə olaraq, Ağ ev iri trans-
milli korporasiyalar və ən varlı vətəndaş-
lar üçün ümumi verginin on il müddətində 
beş trilyon dollar artırılmasını tələb edir. 
Ağ evin büdcə ofisinin direktoru Şalanda 
jurnalistlərə açıqlamasında deyib: “Biz 
əhalinin 1-2 faizini təşkil edən ən varlı-
lardan sistem üçün daha çox işlər gör-
mələrini xahiş etməklə investisiya yatıra 
bilərik . Ağ evin təklif etdyi büdcə layihə-
silə həm də Baydeni, administrasiyanın 
dəfələrlə böyük korporasiyaların tərəfda-
rı kimi təsvir etdiyi sələfi və əsas rəqibi 
Trampdan fərqləndirmək məramı daşıyır. 
Ağ evin büdcə təklifi həmçinin növbəti 
on il ərzində kəsiri azaltmaq üçün 3 tril-
yon dollarlıq yeni tədbirləri əhatə edir. İri 
transmilli korporasiyalara yönəlmiş təd-
birlər arasında vergitutmanın 21 faizdən 

28 faizə qaldırılması, bu kateqoriyaya aid 
olan hüquqi şəxslər üçün minimum ver-
ginin tətbiqi, səhmlərin geri alınmasına 
görə vergilərin artırılması da var.

Bu göstəricilərlə tanışlıqdan belə nə-
ticəyə gəlmək olar ki, Baydenin Trampla 
siyasi mübarizədə qalib olmağa və seç-
kini udmağa şansı daha çoxdur. Amma 
bütün bunlara baxmayaraq, ən son rəy 
sorğuları belə Baydenin xeyrinə deyil. 
Məsələn, “Ipsos” institutunun keçirdi-
yi rəy sorğularının nəticələrinə əsasən, 
ABŞ seçicilərinin 36 faizi keçmiş prezi-
dent Trampın ölkəni hazırkı prezident, 
rəyi soruşulanların 33 faizinin səs verdiyi 
Baydendən daha yaxşı idarə edə biləcə-
yinə inanır. Lakin respondentlərin 30 faizi 
onların heç birinə etibar etmir. 

Sorğuya görə, respublikaçıların 
Trampa inamı 82 faiz təşkil edirsə, de-
mokratların Baydenə inamı 72 faizdir. 
Müstəqil respondentlər arasında 32 faiz 
Baydenə, 31 faiz isə Trampa güvəndiyini 
bildirib. Nəhayət, rəyi soruşulanların 37 
faizinin gələn ilin noyabrında keçiriləcək 
prezident seçkilərində ehtimal olunan 
namizədlərdən heç birinə etibar etmədiyi 
məlum olub. Respondentlər iqtisadiyyat 
(49-37 faiz), inflyasiya ilə mübarizə (45-
31 faiz), cinayətkarlıqla mübarizə (41-35 
faiz) və sərhədlərin qorunması (45-29 
faiz) məsələlərində Trampı Baydendən 
daha müsbət qiymətləndirməkdə davam 
edirlər. Qəzza zolağında münaqişənin 
həllinə gəlincə, hazırkı prezidentə dəstək 
əvvəlki sorğu ilə müqayisədə kəskin aza-
laraq 41 faizdən 30 faizə enib.

 Sorğudan da görünür ki, Bayden li-
deri olduğu Demokratlar Partiyasında da 
tədricən nüfuzunu itirir. ABŞ Konqresində 
“həvəslə və ucadan” söylədiyi nitq Bay-
denin tərəfdarlarına onun hələ də ikinci 
müddətə yenidən prezident seçilə biləcə-
yinə müəyyən ümid verdi. Lakin uğursuz 
emmiqrasiya siyasəti və amerikalıların 
üzləşdiyi iqtisadi çətinliklər fonunda Bay-
denin populyarlığının aşağı olmasını 
nəzərə alsaq, belə bir ssenari çox çətin 
görünür.

Köşə yazarının fikrincə, Demokratlar 
Partiyası üçün “ən yaxşı seçim” hazır-
kı prezidentin yarışdan çıxması olardı. 
Üstəlik, belə bir gözlənilməz addım, 
Baydenin məğlub edilə biləcək namizəd 
olduğuna əmin olan Trampın seçki qə-
rargahının rəsmiləri üçün ən pis kabus  
olardı.

Amma Baydenin revanşı dayandıra-
cağına dair heç bir əlamət yoxdur. Ək-
sinə, “Ölkədə vəziyyət haqqında” Konq-
resə müraciəti ona indiki kursunu davam 
etdirmək üçün böyük inam verib. 

Sağlamlıq isə deyəsən, həqiqətən, 
yerində deyil. Konqres qarşısında çıxı-
şı zamanı Baydenin koqnitiv imkanları-
nın geriləməsini ört-basdır etmək üçün 
hazırlanmış stimuliantlardan istifadə 
əlamətləri özünü göstərirdi”. Bu fikri “The 

ashington Times” qəzetinə müsahibə-
sində demensiyadan əziyyət çəkən yaşlı 
xəstələrlə işləyən kaliforniyalı psixiatr Ke-
rol Liberman açıqlayıb.

Ekspert qeyd edib ki, Amerika pre-
zidenti adətən “yavaş danışır və bəzən 
nitqində sapınmalar olur. Lakin o, qanun-
vericilər qarşısında danışarkən, amfe-
tamin qəbul edən birinin tipik əlamətləri 
olan çılğın və qəzəbli, həm də ucadan 
danışdı. Koqnitiv geriləmələri aradan 
qaldırmaq üçün olan pereparatlardan 
potensial istifadə təkcə danışıq tərzi ilə 
deyil, həm də Ağ ev rəhbərinin davra-
nışı ilə sübuta yetirilir. Məsələn, o, nitqi 
zamanı əllərini tez-tez hərəkət etdirir və 
müxtəlif jestlərə yol verirdi, baxmayaraq 
ki, telesuflyordan mətn oxuyarkən əllərini 
adətən tribunanın üzərinə qoyur. 

Bayden haqqında belə fikirləri təkcə 
həkimlər söyləmir. “Maraqlıdır ki, əvvəlki 
prezidentlik yürüşündə Tramp Baydeni 
əqli qabiliyyətlərini gücləndirmək üçün 
narkotikdən istifadə etməkdə ittiham edir-
di. Üstəlik, indi respublikaçı lider debat-
dan əvvəl rəqibindən narkotik testindən 
keçməyi tələb edib”, – deyə “The as-
hington Times” xatırladır.
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Uğurlar onun xeyrinə, 
sorğular isə əleyhinədir

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
yanında Dövlət İdarəçilik Akademiyası 

“Dövlət qulluğu və kadr siyasəti” kafedrasında  
vakant professor vəzifəsinin tutulması üçün 

MÜSABİQƏ ELAN EDİR
Müsabiqədə müvafiq istiqamət üzrə elmlər doktoru elmi dərəcəsi olan şəxslər 

iştirak edə bilərlər. Sənədləri bu elan dərc olunan gündən bir ay müddətində təqdim 
etmək olar. Müsabiqədə iştirak etmək istəyənlər sənədlərini mövcud əsasnaməyə 
müvafiq olaraq rektorun adına yazılmış ərizə ilə birlikdə aşağıdakı ünvana və ya 
elmikatib55 mail.ru elektron poçtuna təqdim etməlidirlər. 

Ünvan- Bakı şəhəri, Lermontov küçəsi 74, 23-cü otaq
Telefon- 492-76-03.

“Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət Limanı” 
Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti   

Cəmiyyətdə istismar olunan generatorlar və stabilizatorlara 
texniki yoxlanış və texniki xidmətlərin satın alınması üçün 

AÇIQ MÜSABİQƏ ELAN EDİR
Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxslər .portofbaku.com səhifəsinə daxil 

olmaqla elanlar bölməsindən əlavə sənədləri və ətraflı məlumatı əldə edə bilərlər. 
Zərflərin təqdim edilməsi üçün son tarix 1 aprel 2024-cü il saat 17.00-dəkdir. Göstə-
rilən vaxtdan gec təqdim olunan zərflər açılmadan geri qaytarılacaqdır. 

Əlaqə telefonu: 994 12 599 00 03 (daxili 3705).
Ünvan– AZ1010, Bakı şəhəri, Nəsimi rayonu, Ü.Hacıbəyov küçəsi 140.

     

Boks millimizin  
“Paris-2024”ə 3 vəsiqəsi
Azərbaycan komandası 10-cu lisenziyasını qazanıb
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Asif Əsgərov Dövlət Gömrük Komitəsinin sədri Şahin Bağırova əzizi
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vəfatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verir.
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 9 ci ildə “SAFA İ ”  tərəfindən anəliye
a nel Vaqif qı ının adına erilmiş Yasamal rayonunun 
ci Alata a k əsi , ci iriş,  n mrəli mən ilin ti

kintisi aqqında m qa ilə itdiyi n eti arsı  sayılır

Abşeronda yağıntılı, bölgələrdə 
yağmursuz və arabir dumanlı

Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi Milli Hidrometeorologiya 
Xidmətinin verdiyi məlumata əsasən, martın 13-də Bakıda və  Abşeron 
yarımadasında havanın  dəyişkən buludlu olacağı, arabir tutulacağı 
gözlənilir. Gecə və səhər bəzi yerlərdə  yağış yağacağı ehtimalı var. 
Şimal-qərb küləyi əsəcək. 

Gecə 3-6  , gündüz 6-9  isti olacaq.  Atmosfer təzyiqi 768 mm civə 
sütunundan 771 mm civə sütununa yüksələcək,  nisbi rütubət 70-80  faiz  
olacaq. Azərbaycanın əksər rayonlarında əsasən yağmursuz keçəcək. 
Lakin bəzi şərq rayonlarında arabir yağıntılı olacağı gözlənilir. Gecə və 
səhər arabir duman olacaq. Mülayim şərq küləyi əsəcək. Havanın tem-
peraturu gecə 2-6  , gündüz 9-14  isti, dağlarda gecə 3-8  şaxta, gün-
düz 3  şaxtadan 2 -dək isti olacaq. 

 AS OV  

Samuxda Yel çərşənbəsi 
Samuxun Seyidlər kəndində rayon icra hakimiyyətinin rəhbərliyi, şəhid 

ailələri, qazilər, hüquq-mühafizə orqanlarının, idarə, müəssisə, təşkilatların 
rəhbərləri kənd sakinləri ilə birlikdə Yel çərşənbəsini qeyd ediblər.

Kəndin mərkəzi meydanı bayram at-
ributları ilə bəzədilib. İştirakçılar meydanı 
gəzərək yerli uşaq musiqi məktəblərinin, 
məktəbəqədər tərbiyə müəssisələrinin və 
məktəbdənkənar təhsil ocaqlarının hazır-
ladıqları bayram ovqatlı əl işləri ilə tanış 
olublar. Meydanda bayram tonqalı alov-
landırılıb. 

Çıxış edənlər öz təbriklərini səsləndi-
rib, xoş arzularını çatdırıblar. Əsrlər boyu 
böyük təntənə ilə qeyd etdiyimiz Novruz 
bayramının, çərşənbələrin xalqımıza se-
vinc, xoş əhval-ruhiyyə bəxş etdiyi bildi-
rilib. 

Tədbirdə Yel çərşənbəsinə aid bayatı-

lar, novruz mövzusunda şeirlər və musiqi 
parçaları səsləndirilib. Mədəniyyət işçiləri-
nin və məktəblilərin hazırladıqları konsert 
proqramı tədbir iştirakçılarında xoş ovqat 
oyadıb.

Tədbirdə, həmçinin Gəncə Qarnizonu 
İdeloji şöbəsi Mədəniyyət Mərkəzi ilə bir-
likdə hərbi xidmətdə olan əsgərlərin ruh 
yüksəkliyini daha da artırmaq məqsədi 
ilə kütləvi hərbi vətənpərvərlik tədbiri olan 
“Əsgərə məktub” layihəsi də baş tutub.

amlet AS OV,  
nin l ə m x iri  

Samux rayonu

Qalib idmançılarla görüş
Gənclər və idman naziri Fərid Qayıbov ötən 

ay ərzində qitə və dünya çempionatlarında, 
nüfuzlu beynəlxalq yarışlarda ölkəmizi uğurla 
təmsil etmiş Azərbaycan idmançıları və onların 
məşqçiləri ilə görüşüb.

Nazir ölkəmizi beynəlxalq arenalarda uğurla 
təmsil etdikləri üçün idmançıları təbrik edib və yeni 
uğurlar arzulayıb.

Məclisdə ağırlıqqaldırma, gimnastika, MMA, 
cüdo, güllə atıcılığı, stend atıcılığı, sumo, karate, 
paralimpiya, taekvondo, güləş idman növlərinin 
təmsilçiləri çıxış etdikləri yarışlar, qazandıqları 
qələbələr barədə məlumat veriblər. 

Yığma komandaların məşqçiləri isə idmançıları-
mızın hazırlıq prosesi və uğurları barədə danışıblar.

“Bayer” – “Qarabağ”: 
hakimlər bəllidir

Almaniyada “Bayer 04” və “Qarabağ” 
komandaları arasında keçiriləcək UEFA 
Avropa Liqasının 1/8 final mərhələsinin cavab 
oyununun təyinatları müəyyənləşib. 

Almaniyada keçiriləcək oyun İngiltərədən olan 
hakimlər briqadasına həvalə olunub. Belə ki, oyun-
da ədaləti Entoni Teylor qoruyacaq. Ona yan xətt 
hakimləri Qari Besvik və Adam Nunn kömək edə-
cəklər. Dördüncü hakim vəzifəsini isə Endryu Madli 
yerinə yetirəcək.

VAR-da Stüart Attvell, onun köməkçisi isə Jar-
red Gavan Gillett olacaq.

Martın 14-də keçiriləcək oyun Bakı vaxtı ilə saat 
00:00-da başlayacaq.

Qeyd edək ki, komandalar arasında Bakıda ke-
çirilən görüş 2:2 hesablı heç-heçə ilə başa çatmış-
dı. 

Milli futbolda növbəti tur
Azərbaycan Premyer Liqasında növbəti 

turun oyun cədvəli müəyyənləşib. 

XXVIII turun görüşləri martın 29-dan 31-dək ke-
çiriləcək. Oyunların ilk günündə “Qəbələ” – “Neft-
çi”,  “Kəpəz” – “Qarabağ” görüşləri olacaq. Bir gün 
sonra “Səbail” – “Turan Tovuz”, “Sabah” – “Zirə” 
matçları olacaq. 

Martın 31-də isə “Sumqayıt” – “Araz-Naxçıvan” 
oyunu keçiriləcək. 

eyla SABİ   

a a

man

Müsahibimiz Əməkdar 
artist Gülüstan Əliyevadır

 Biri ar idi, iri yox idi  Ye
laxda yaxşı səsi olan ir qı  ar 
idi  l stan xanım, əlin, u na

ılın ardını si dən eşidək
– Yevlaxda dünyaya göz açmı-

şam, orta məktəbin 8-ci sinfinə qə-
dər orada oxumuşam. Sonra gənc 
istedadların respublika müsabiqəsi-
nin qalibi kimi təhsilimi Bakıda, Bül-
bül adına Orta İxtisas Musiqi Mək-
təbində davam etdirmişəm. 1985-ci 
ildə isə konservatoriyaya (Bakı 
Musiqi Akademiyası – red.) daxil ol-
muşam.  Həmin il burada açılan mu-
ğam sinfində təhsil almışam. Xalq 
artisti, sevimli müəllimim Arif Baba-
yev konservatoriyanı bitirəndən son-
ra Azərbaycan Dövlət Opera və Ba-
let Teatrında solist kimi çalışmağımı 
məsləhət görmüşdü. Amma mən 
paytaxtdan getməli oldum. 

 Yəni, si  şə əri tərk edi  ra
yonlarımı dan irinə musiqi mək
tə ində dərs deməyə etdini

– Mən tələbəlik illərimdə könül 
verdiyim Zahid adlı gənc hüquqşü-
nasla ailə qurub onun doğulub-bö-
yüdüyü Cəbrayıl rayonuna getdim. 
Bu gün də o fikirdəyəm ki, qadın, 
ilk növbədə, anadır. Onun ən böyük 
missiyası öz evinin xanımı, övladla-
rının anası olmaqdır. 

Təəssüf ki, bizim xoşbəxtliyimiz 
çox çəkmədi. Həyat yoldaşım Cəb-
rayıl rayon polis şöbəsində işləyirdi. 
O illərdə Qarabağın başı üzərində 
qara buludlar dolaşmağa başla-
mışdı. Erməni quldurları Cəbrayı-
lın kəndlərinə qəfil silahlı basqınlar 

edirdilər. Həyat yoldaşım düşmənə 
qarşı ağır döyüşlərin birində qəhrə-
mancasına şəhid oldu. 

Sonra mən həyat yoldaşımın 
təhsil aldığı, onun adını daşıyan orta 
məktəbdə dərs dedim.  1993-cü ildə 
Cəbrayıl rayonu işğal olunandan 
sonra isə məcburi köçkün həyatım 
başlandı. 

Biz Zahidlə birlikdə cəmi 317 
gün yaşadıq. Atası şəhid olanda oğ-
lumun 40-ı çıxmamışdı. Körpə oğ-
lumla Yevlaxa, ata evinə qayıtdım. 
O vaxtdan 33 il keçir, həmin günlər-
dən şirinli-acılı hisslər, unudulmaz 
xatirələr qalıb. 

 ə rayıl iş aldan a ad olu
nandan sonra o tərə əri iyarət 
etdini mi  

– Əlbəttə, getdim. Zahidin qəbri 
Hacı Qaraman ziyarətgahındadır. 
Başdaşını qucaqlayıb dedim ki, 
əzizim, torpaqlarımız azad olunub 
(kövrəlir). 

 Bəs opera sə nəsinə necə 
əldini

– Arzular insan həyatının bünöv-
rəsidir. Mən də öz arzularımın arxa-
sınca Azərbaycan Dövlət Opera və 
Balet Teatrına gəldim. 

Vaxt gəldi, afişalarda bir zaman-
lar çox arzuladığım “Leyli obrazını 
Gülüstan Əliyeva ifa edir” sözləri 
yazıldı və o vaxtdan bu günə qədər 
teatrın səhnəsindəyəm.

Özümü çox xoşbəxt sənətkar 
sayıram. “Aşıq Qərib”də Şahsənəm, 
“Gəlin qayası”nda Sənəm, “Nata-
van”da Xanəndə qız, “Arşın mal 

alan”da Cahan xala, “O olmasın, bu 
olsun”da Sənəm, “Əsli və Kərəm”də 
Əsli rollarını oynamışam.  “Şah İs-
mayıl” operasında Ərəbzəngi rolunu 
bəlkə 100 dəfə, Leylini ondan da 
çox ifa etmişəm. Bütün bu obrazlar 
qalereyası zəngin bir sənət ömrü 
deməkdir. 

 l stan xanım, si  pedaqo i 
fəaliyyətlə də məş ulsunu

– Bəli, hazırda mən Milli Kon-
servatoriyada muğam kafedrasının 
dosentiyəm, sənətşünaslıq üzrə fəl-
səfə doktoruyam. 23 ildən artıqdır ki, 
müəllim kimi fəaliyyət göstərirəm. 

 Yəqin ki, ox sayda yetir
mələrini  də ar

– İstedadlı tələbələrimiz var. On-
lardan bir neçəsi Opera Teatrında 
çalışır, digər bir qismi ölkəmizin orta 
ixtisas musiqi məktəblərində pe-
daqoq kimi fəaliyyət göstərir. 

 əm də musiqi ilə a lı kita  
ya mısını  

– Azərbaycan qadınının milli 
operada, musiqimizdə, ümumən, 
cəmiyyətdəki yeri haqqında fikirlər 
məni daha çox düşündürürdü. Ona 
görə də oynadığım obrazların mu-
siqili təhlilini verməyi qərara aldım. 
Mən Opera Teatrında sayca 13-cü 
Leyliyəm. Kitabda Leyli obrazının 
məndən əvvəlki ifaçılarının musiqi 
tariximizdəki yerini göstərməyə, on-
ları müasir oxucuya tanıtmağa çalış-
mışam. 

 Yaradıcılı ını da aşqa 
 ansı yeniliklər ar  

– Növbəti mahnılar, kliplər üzə-
rində işləyirəm. Böyük konsert ver-
məyi də düşünürəm. Hər bir konsert 
sənət adamının tamaşaçı ilə canlı 
görüşü, hesabatıdır. Bu günə qədər 
7 solo konsertim olub. İnşallah, da-
vamı gəlir. 

S əti qələmə aldı   
amilə U BA   

 

Zərdüștün əkdiyi Sarv-e Abarkuh ağacı?! 
Ağaclar da insanlar 

kimidir: yaranır, yaşayır, 
qocalır və ölür. Bəzilərinin 
hətta müəyyən zamandan 
sonra nəsli kəsilir. Amma 
ən qədim tarixlərin şahidi 
olan ağaclardan bəziləri 
bu günə qədər yaşayır. 

Sarv-e Abarkuh ağacı 
Aralıq dənizi sərvi kimi məş-
hurdur və təxminən, 1500 il 
yaşı olduğu güman edilir. Əf-
sanəyə görə, bu ağacı Zərdüşt 
peyğəmbər şəxsən özü əkib. 
Ağacla bağlı azərbaycanlı 
alim Zaur Əliyev də xeyli araş-
dırma aparıb. 

O qeyd edir ki, Zərdüştün 

Aralıq dənizi yaxınlığında 
Sarv-e Abarkuh adlı ağac 
əkdiyi barədə bir çox tarix-
çilər yazıblar. Onun sözlərinə 
görə, Zərdüştün paytaxtımız-
da, Suraxanı rayonu ərazi-
sində qədim ibadətgahlardan 
olan Atəşgahda 4 sərv ağacı 
əkdiyi barədə də qaynaqlar-
da yazılıb. Ərəblər Azərbay-
canı işğal edəndə bu ağacları 
çıxarıb Bağdada aparıblar. 

Zərdüşt peyğəmbər ağac 
əkilməsinə böyük önəm ve-
rirdi. Onun dini-fəlsəfi baxış-
larında ağac və çiçəklər uğur, 
xoşbəxtlik və səadət hesab 
edilirdi. 

A A  

Opera səhnəmizin 13-cü Leylisi


